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ias ozimnice 
Paprike za vlaganje kolikor hočete. Na celjski tržnici jo ponujajo po 100 do 120 din. Kozarec vložene paprike stane v 

trgovini 220, plastenka kisa za vlaganje pa 130 din. Primerjajte in se odločite. Vlaganje se še vedno splača, čas ozimnice pa 
ježe tu. EDIMASNEC 

Težka lopata In še težji 
kramp 
Novi tednik je pred zaključkom akci-
je obiskal brigadirje na Kozjanskem. 
Stran 12 

Čigava bo Zlata harmonika 
v soboto polfinale in v nedeljo finale najboljših sloven-
skih »frajtonerjev«. Stran 8 

Največji bolnik celjskega gospodarstva 
Ema ne more rešiti nihče, če tega ne bodo storili v kolek-
tivu samem. Stran 4. 

Planinci na Rogli 
Planinsko društvo Zreče 

je organizator letošnjega 
dneva planincev, ki bo 8. 
septembra na Rogli. Sreča-
nje je v veliki meri podprlo 
tudi združeno delo konjiške 
občine, kot soorganizatorji 
pa sodelujejo tudi druga 
planinska društva. 

Na Rogli pričakujejo okoli 
7000 planincev. Najprimer-
nejši prevoz na Roglo je po 
cesti Zreče-Rogla. Udeležen-
ci tistih planinskih društev, 
ki bi se odločili za prevoz z 
vlakom, se morajo peljati do 

Celja ah Poljčan, nato pa bo 
planinsko društvo poskrbelo 
za prevoz udeležencev, ti-
stih, ki bodo organizatorjem 
pravočasno sporočili svoj 
prihod na železniško po-
stajo. 

Dan planincev na Rogli se 
bo pričel ob 11. uri s kultur-
nim programom. Popoldne 
bo sledilo tekmovanje goz-
dnih delavcev, prikaz kova-
nja, družabne igre in zabava 
s plesom. Igral bo ansambel 
Štiije kovači iz Slovenj 
Gradca. M. P O D J E D 

Kaifo Je bilo v šoli? 
Vsi se trudimo, da omaga-

jo otrokom čim lepše ži-
^IJenje. Vsak roditelj z enako 
^emirjenostjo spremlja 
i^o otrokovo novo preiz-
mnjo. 

Podobno je tudi ob pričet-
w novega šolskega leta. Pr-
^šolski dan navadno poza-
No na skrbi, ki nas navda-

ob vsakem novem šol-
letu. Potem nestrpno 

^^amo, da pride naš nado-
^^dnik iz šole in mu takoj 
^tavimo znano vprašanje: 

'^sko je bilo danes v šoli?« 
J^stem trenutku se niti ne 

da mu bomo poslej 

enako vprašanje postavljali 
vsak dan. 

Tudi mi smo si postavili 
podobno vprašanje za današ-
njo temo tedna, (objavljamo 
jo na 5. strani), vendar smo 
posegli ravno v tista vpraša-
nja, kijih tako starši kot uči-
telji vsaj prvi dan pouka po-
tisnejo. Že naslednji dan pa 
privrejo na plan vse dileme, 
problemi, vprašanja in 
osvetljijo dejanski položaj 
našega vzgojno izobraževal-
nega vsakdana, ki še zdaleč 
ni tako idiličen kot tale 
uvod. 

WE 

Največji obrtni sejem v Celju doslej 
Organizatorji 18. medna-

rodnega sejma obrti v Celju 
- Zveza obrtnih združenj 
Slovenije, Splošno združe-
nje drobnega gospodarstva 
in Zavod ŠRC Golovec pri-
pravljajo letos največji se-
jem doslej. Pričel se bo s po-
slovnima dnevoma 11. in 12. 
septembra, za vse obisko-
valce pa bo sejem odprt od 
13. do ZZ. septembra. 

Razstavni prostor so letos 
močno povečali in bo sejem 
skupno na 21.000 kvadratnih 
metrih površin, od tega v 
treh dvoranah, zračnem ba-
lonu in zunanjih površinah, 
ki bodo segale vse do Dečko-
ve ceste. To bo omogočilo 
celovito in urejeno predsta-

vitev obrti in drobnega go 
spodarstva Slovenije in Ju 
goslavije ter udeležbo triin 
tridesetih razstavljalcev u 

petih zahodnoevropskih 
držav. 

Obrtni sejem so že lani 
usmerili v poslovnost, letos 
pa tej namenjajo še več mož-
nosti za razmah. Pra dva 
dneva bo možen obisk sejma 
le s poslovnimi vabili, teh pa 
so že poslah preko 10.000. 
Priložnosti za sklepanje po-
slovnih dogovorov bo tudi v 
preostalih sejemskih dnevih 
dovolj, saj bodo sodelovale 
številne organizacije združe-
nega dela s svojimi poslovni-
mi centri za drobno gospo-
darstvo. 

Letos so razširili tudi spe-
cializacijo sejma. Že lani so 
poleg inovacij posebej pred-
stavili lesno stroko, program 
kmetijske mehanizacije in 
opremo za gostinstvo, letos 
pa bodo poleg tega še izdel-
ke iz tekstila, usnja in krzna, 
domačo in umetno obrt ter 
izdelke namenjene proste-
mu času. 

Dosežki obrti jugoslovan-
skih republik in pokrajin bo-
do letos celovito predstavlje-
ni. Poleg prikaza organizira-
nosti in razvitosti se bodo na 
skupnem razstavnem pro-

storu predstavili posamezni 
obrtniki in njihove zadruge, 
tako da bo celjski sejem res-
nično tudi jugoslovanski. 

Sejem vsako leto pomem-
bno vsebinsko dopolnjujejo 
tako imenovane spremljajo-
če prireditve. Letos bodo 
med najpomembnejšimi po-
svet o vlogi obrtnih zadrug v 
razvoju drobnega gospodar-
stva, ki ga pripravljata Zvez-
na in republiška konferenca 
Socialistične zveze ter dnevi 
naših delavcev na začasnem 
delu v tujini. 

MILENA B. POKLIC 

Poudarek, ki so ga lani 
namenili izobraževanju, bo-
do letos že okrepili. Posa-
mezne obrtne dejavnosti si 
bo mogoče ogledati v živo v 
osrednjem zunanjem pro-
storu. Predstavljenih dejav-
nosti bo več kot lani in bo 
zato seveda potrebnega več 
prostora. 

Zaprisegel nov rod vojakov 
S svečano zaobljubo, da bodo branili našo domovino in pridobitve socialističnega samo-

upravljanja, je prejšnji teden v kasarni Jožeta Meniha Rajka v Celju zaprisegel avgustovski 
rod mladih vojakov. Poleg Ratka Cvijanoviča je v imenu vojne pošte vojake pozdravil 
Danilo Dakovič, v imenu skupščine občine Celje, izvršnega sveta in celjskih družbeno 
političnih organizacij pa je vojakom čestital in jim zaželel dobrodošlico v Celju Miro 
Medved. Zaobljube, ki je bila že med narodno osvobodilnim bojem najsvečanejši trenutek 
v življenju vsakega borca, so se udeležili številni svojci vojakov iz vseh republik in pokrajin 
Jugoslavije. Na sliki: Desimirka in Džuro Pavlovič sta prišla čestitat sinu iz Novi- Varoši. 

RP 



Slab odkup letošnjega pridelka 
Vse dokler pridelovalci v 

setvi in žetvi pšenice ne bo-
do našli ekonomske računi-
ce, ta kultura ne bo zanimi-
va. Vsa prizadevanja, da bi 
v Sloveniji pridelali več kot 
30 odstotkov pšenice za la-
stne potrebe bodo ostala le 
politična akcija - s to pa si 
v kmetijstvu in pridelavi 
hrane ne moremo pomagati. 

Približno takšni so bili za-
ključki področnega posveto-
vanja predstavnikov kmetij-
skih delovnih organizacij na-
šega območja in republiške 
zadružne zveze ter Žitne 
skupnosti Slovenije, ki so se 
konec prejšnjega tedna zbra-
li v Celju, da bi ocenili letoš-
nji odkup pšenice. Celjski 
mlinsko predelovalni indu-
striji je namreč uspelo odku-
piti le 71,6 odstotkov načrto-
vanih in z odkupnimi pogod-
bami dogovorjenih količin 
letošnjega pridelka. Družbe-
ni sektor je (do posvetovanja 
- vendar pa je bil takrat od-
kup že skoraj končan, saj 
pričakujejo le še nekaj pšeni-
ce iz zasebnega sektorja) 
svoje obveznosti izpolnil le 
63,6 odstotno, zasebni pa ne-
koliko bolje, saj so oddali 
78,6 odstotkov dogovorjenih 
količin. 

Ti podatki so toliko bolj 
zaskrbljujoči, ker so skoraj-
da v vseh občinah še tik pred 

pričetkom žetve ocenjevali, 
da bo letošnji odkup pšenice 
izveden približno 90 do 95 
odstotno. Takšnega razkora-
ka med dogovorjenimi koli-
činami in tistim, kar smo od-
kupili, ni nihče pričakoval. 
Prav zaradi tega so se na po-
svetu tudi dogovorili, da bo 
konca meseca Mlinsko pre-
delovalna industrija skupaj s 

kmetijskimi delovnimi orga-
nizacijami izdelala oceno le-
tošnjega odkupa. 

Še preden pa bo ta dokon-
čna ocena izdelana in znana. 

pa lahko zapišemo, da brez 
izdelanih dolgoročnih smer-
nic razvoja našega kmetij-
stva, ne moremo pričakovati 
spodbudnih rezultatov. Vse 
dokler kmetom-kooperan-
tom še nekaj dni pred pričet-
kom žetve nihče ne bo znal 
povedati odkupnih pogojev 
in cene za kilogram pšenice 
in vse dotlej, ko bomo neor-
ganizirano in včasih že kar 
brezglavo iz leta v leto spre-
minjali »prednostna« po-
dročja v kmetijstvu - ne mo-
remo pričakovati uspehov. 

Zato so bile tudi besede 
predsednika republiške za-
družne zveze Lea Freliha, ki 
seje vprašal, kdaj bomo kon-
čno pričeli obravnavati kme-
tijo, in s tem tudi vso njeno 
proizvodnjo, kot celoto in ne 
kot ločene proizvodne pano-
ge, povsem na mestu. 

IVANA FIDLER 

Po podatkih Mlinsko pre-
delovalne industrije so (do 
področnega posvetovanja) 
odkupili IZ3Z ton pšenice iz 
družbenega sektorja in 1818 
ton iz zasebnega sektorja. 
Po posameznih kmetijskih 
kombinatih oziroma zadru-
gah v katere so združeni ko-
operanti, pa so podatki na-
slednji: iz Celja 343 ton, iz 
Laškega 30 ton, iz Sevnice 
210 ton, iz Slovenskih Ko-
njic 208 ton, iz Šentjurja 93 
ton, iz Šmarja 233 ton, iz Šo-
štanja 193 ton, iz Savinjske 
doline 492 ton, iz Dola pri 
Hrastniku 6 ton in iz Mozir-
ja 9 ton pšenice. 

Pričenjajo se prireditve ob 
šmarsliem občinskem prazniiiu 

Koncem tedna se pričenjajo prireditve ob 9. sep-
tembru, prazniku občine Šmarje pri Jelšah. 

V soboto bo ob 10. uri osrednja prireditev »Rogaška 
skozi stoletja« ob 320-letnici Zdravilišča, ob 19.30 uri 
pa bo koncertna izvedba opere Seviljski brivec. 

V nedeljo bo v Podčetrtu slavnostna seja gasilskega 
društva iz Podčetrtka, pričela se bo ob 9. uri, nato pa 
bo slavnostno zborovanje ob stotem jubileju in pobra-
tenje gasilcev iz Podčetrtka z gasilskim društvom 
Desenič in Prevalje. 

V Rogaški Slatini bo v torek, 3. septembra popoldne 
srečanje košarkaric Rogaške in Ježice iz Ljubljane, ob 
10. uri bo srečanje ženskih košarkaških reprezentanc 
Madžarske in Jugoslavije, ob 20. uri pa bo v Zdraviliški 
dvorani večer slovenske folklore. 

V sredo, 4. septembra bo v Rogaški Slatini otvoritev 
nove razdelilne transformatorske postaje, ob 20. uri pa 
bo v »Templju« večer slovenskih narodnih pesmi. 

Naslednji dan bo ob 11. uri v prostorih Ingrada v 
Rogaški Slatini otvoritev obrata Aera u Celja, ob 20. 
uri pa se bo v športni dvorani v Rogaški Slatini pričel 
koncert Avsenikov. 

O vseh nadaljnjih prireditvah ob prazniku občine 
Šmarje pri Jelšah v naslednji številki. 

M. A. 

Mozirjani 
praznujejo 

v skupščini občine Moj 
je so sklenili, da bo slavi 
stna seja ob letošnjem , 
činskem prazniku 7. 
tembra v Šmartnem 
Dreti. 

v Šmartnem, kjer bo 
osrednja prireditev, bo 
istega dne odprli prenovlj 
gasilski dom, ter priprav 
družabno srečanje občan 
mozirske občine. 

Najpomembnejši prido 
tvi ob letošnjem prazni] 
bosta otvoritvi obrata E11q 
ja v Strugah pri Lučah in p 
zidka k osnovni šoli Mozir 
ki ju bodo odprli v začeti 
septembra. Ob prazniku t 
do v Mozirju pripravili fQ 
razstavo »Naši kra.ji in ij 
dje« in razstavo radioamati 
ske tehnične opreme, ter c 
ganizirali pohod mladine] 
poteh partizanske sanite 
ter orientacijski pohod reze 
vnih vojaških starešin. 

R. PANTER 

Cas za korak naprej 
iiMiiiiiii iii\miPPmmwmmwmmmrmnmKam 
Preverjajo delovanje delegatskega 
sistema 

v celjskih krajevnih 
skupnostih in temeljnih or-
ganizacijah združenega de-
la so imeli dovolj časa za 
zbiranje izkušenj, oblikova-
nje mnenj in predlogov za 
spremembe organiziranosti 
delegatskega sistema. 

Njihove pripombe sedaj 
zbirajo na občinski konfe-
renci Socialistične zveze in 
septembra naj bi bilo marsi-
kaj, kar se veže na skupščin-
ske volitve v prihodnjem le-
tu, že bolj jasno. Takrat bodo 
tudi ponovno zbrali podatke 
o dosedanjem poteku evi-
dentiranja kandidatov za de-
legate. 

Zaenkrat še po ocenah se v 
Celju število delegatov ne bo 
zmanjšalo, zmanjšalo pa se 
bo število delegacij, saj mar-
sikod predlagajo združeva-
nje delegacij sorodnih dejav-
nosti. Pričakovanja preneka-
terega osnovnega okolja, da 

bodo v občini določili, kako 
se naj kod organizirajo, so 
seveda zgrešena, saj ne mo-
remo pričakovati učinkovi-
tega dela enako številčnih in 
številnih delegacij v povsem 
različnih okoljih. Pomoč iz 
»občine« lahko pričakujejo 
le pri reševanju še vedno 
preštevilnih tehničnih vpra-
šanj in seveda pri usklajeva-
nju z volilnim zakonom. 

Dela pred volitvami je v 
celjski občini še veliko, na 
občinskem sindikalnem sve-
tu pa so zaskrbljeni tudi nad 
potekom evidentiranja. Že 
spomladi so pričakovali pre-
cej več predlogov za kandi-
date. Kako daleč je z eviden-
tiranjem sedaj, bo jasno pri-
hodnji mesec, vendar se bo-
je, da bo težko najti dovolj 
ljudi, ki bi bili pripravljeni 
prevzeti delegatske dol-
žnosti. 

MILENA B. POKLIC 

Tehnična kultura 
zaostaja za S¥etom 

Tehnično kulturo razvija-
jo v Celju v dvajsetih dru-
štvih, ki vključujejo preko 
13.000 članov. Zveza organi-
zacij za tehnično kulturo sa-
mo za prihodnje leto načr-
tuje 2 milijona potrebnih 
dinarjev, položaj društev 
pa želi razrešiti celovito, za-
to je pripravila družbeni 
dogovor o zagotavljanju po-
gojev za to dejavnost v na-
slednjem srednjeročnem 
obdobju in ga ponudila v 
podpis. Ponovno, saj podob-
nega dogovora zaradi nedo-
rečenosti niso podpisali že 
na začetku tega srednjeroč-
nega obdobja. 

v večini drugih občin so 
podobni dogovori o financi-
ranju razvoja tehnične kultu-
re v društvih in družbenih 
organizacijah že uveljavljeni, 
v Celju pa ugotavljajo velik 
razkorak med dosežki na do-

mačih in mednarodnih tek-
movanjih in razstavah ter 
položajem te dejavnosti v 
matičnih društvih. Slabša se 
preskrba s potrebnimi mate-
riali, še zlasti iz uvoza, zma-
njkuje sredstev za nakup 
opreme, ki je vse bolj zasta-
rela, prostorov za delo je pre-
malo. Nujno varčevanje se 
vse bolj odraža pri razvoju 
tehnične kulture med mladi-
mi. Ob tem pa v celjski obči-
ni, tako kot v drugih, ugota-
vljajo zaostajanje tehnične 
kulture za razvitim svetom, 
še zlasti pri inventivni dejav-
nosti, informatiki in računal-
ništvu. Brez denarja napred-
ka ni mogoče pričakovati, 
kako do njega pa je drugo 
vprašanje. Društva , sama 
vsega ne zmorejo, ponujeni 
družbeni dogovor pa bi očit-
no bilo potrebno še doreči. 

MILENA B. POKLIC 

Konec MDA 
Trebče 

v soboto se je končala re-
publiška mladinska delovna 
akcija Spominski park Treb-
če, ki je potekala v treh izme-
nah. Druga izmena je bila tu-
di letos mednarodni mladin-
ski delovni tabor. 

Brigadirji, največ jih je bi-
lo iz ljubljanskih občin, so 
delali v občinah Krško, 
Šmarje in Brežice. Urejali so 
Spominski park Trebče v 
šmarski občini, v brežiški 
občini so opravljali dela v vi-
nogradih, prispevali pa so še 
k hitrejšemu urejanju vodo-
voda in električne napeljave 
v posameznih krajih oziroma 
občinah. 

Tudi na tej akciji je bil 
glavni problem nepopolne 
brigade in tako mladi briga-
dirji niso mogli opraviti vseh 
del po programu akcije. Bolj 
spodbudna je ocena progra-
ma prostočasnih aktivnosti 
in počutja mladih v taboru v 
Bistrici ob Sotli. 

M. A. 

Kako s 
Topolšico? 

Občine celjskega ob-
močja z izjemo velenjske 
se očitno zavedajo nuje 
posodabljanja bolnišni-
ce v Celju. Ne nazadnje o 
tem priča tudi nepretr-
gan tok združevanja 
enodnevnih zaslužkov, 
ki je doslej dal že skoraj 
35 milijonov dinarjev. 

Z dobrimi 47 000 dinar-
ji je pri tem delež velenj-
ske občine zanemarliv, 
zato so tudi na sestanku 
sekreta^ev občinskih or-
ganizacij Zveze komuni-
stov ponovno opozorili 
predstavnike Velenja, naj 
se povezujejo razrešitve 
položaja bolnišnice v To-
polšici s posodabljanjem 
celjske bolnišnice. Ven-
dar kaže, da je poleg res-
nične potrebe po dokon-
čni razrešitvi bolnišnice v 
Topolšici vsa problemati-
ka v zvezi z njo tudi ved-
no uporaben izgovor in 
ne nazadnje sredstvo izsi-
ljevanja. 

Prizadevanja za razreši-
tev Topolšice vodi sedaj 
posebna delovna skupina, 
ki jo je oblikoval Medob-
činski svet SZDL Celje. Se-
stala se bo danes in ponov-
no pretresla strokovne ar-
gumente za priključitev 
Topolšice internemu od-
delku celjske bolnišnice. 
Kako bo to vplivalo na or-
ganiziranost zdravstva na 
širšem celjskem območju 
je zaenkrat še težko predvi-
deti, saj so interesi različni 
in nasprotujoči. MBP 

Številke opozarjajo 
NajSiolj nesrečen dan v Cometu je torek 

V zreškem Cometu redno 
spremljajo gibanja nesreč v 
delovni organizaciji, opra-
vljajo analize in opozarjajo 
zaposlene v tozdih jjia naj-
bolj značilne nevarnosti, ki 
preže nanje. 

Za letošnje polletje ugota-
vljajo, da je število poškodb 
pri delu približno enako kot 
v prejšnjem polletju minule-
ga leta. Skupaj se je v delov-
ni organizaciji pripetilo 19 
nesreč, vendar pa je bilo ne-
kaj delovnih dni manj izgu-
bljenih, iz česar se da sklepa-
ti, da so bile poškodbe v zad-
njih šestih mesecih nekoliko 
lažje. 

Vendar s temi rezultati v 
Cometu niso najbolj zadovo-
ljni, saj želijo doseči, da bi 
število nesreč po tozdih bolj 
upadlo. 

Zaradi nesreč pri delu je 
bilo izgubljenih 1888 ur ali 
okoli 600 tisoč dinarjev. To 
pa seveda še zdaleč niso vsi 

stroški, saj jim je treba pri-
šteti še stroške zdravljenja, 
prevoze in izpad proizvod-
nje. Iz analize je razvidno, da 
se največ nesreč zgodi zaradi 
neupoštevanja varnostnih 
predpisov, zaradi neuporabe 
zaščitnih sredstev ter neiz-
kušenosti in neznanja s po-
dročja varnostnih predpisov 
pri delu. Statistični podatki 
tudi opozarjajo, da se največ 
nesreč pripeti na torek in 
najmanj na petek in to po 
dveh do štirih urah dela, de-
lavcem z nepopolno šolsko 
izobrazbo in tistim, ki so sta-
ri med 18 in 25 let. Značilno 
je tudi, da se na delovnem 
mestu, napoti na delo in iz 
dela poškodujejo večinoma 
delavci, ki so kratek čas za-
posleni v delovni organizaci-
ji in da je odstotek nesreč 
tistih, ki so že dlje v kolekti-
vu, precej nižji. 

MATEJA PODJED 

Žalski kulturni dom kmalu nared 
Kulturni dom v Žalcu, ki je povzročil precej razburjenj 

je nared in ga bodo slovesno odprli ob letošnjih taborski 
kulturnih dnevih, ki bodo do 13. do 23. septembra, otvoi 
tev doma pa bo 14. septembra. 

Kulturni" dom v Žalcu bo tako ob taborskih kultum 
dnevih sprejel prve obiskovalce. Nov dom je veljal priblia 
90 milj ono v dinarjev, ves denar so zbrali občani žalsi 
občine s samoprispevkom, torej iz lastnih sredstev, i 
opremo pa so prispevali dodatno še krajani KS Žalec, nek 
teri obrtniki, organizacije združenega dela pa so primakni 
nekaj denarja za zunanjo ureditev doma. 

Objekt ima dva tisoč kvadratnih metrov uporabne pov 
šine. V njem je dvorana s 400 sedeži, prostori za Občinsfe 
matično knjižnico, kulturno skupnost. Svoboda Žale 
občinsko zvezo kulturnih društev itd. Objekt je zasnov 
Projektivni biro Brežice. 

V času od 13. do 23. septembra bo v novem kulturne 
domu gostovala ljubljanska opera, gledališka skupina Sv 
bode Žalec se bo predstavila s Cankarjevimi Hlapci, na d! 
otvoritve doma pa bodo odprli razstavo slovenske pionirsi 
grafike. Poleg teh se bodo zvrstile še druge kulturne prii 
ditve. 

Na sliki: Oprema za dom prihaja že ves mesec. 
TONE TAVČh 

Moderna štiripasovnica skozi Celji 
V Celju se nadaljuje grad-

nja sodobne štiripasovne 
ceste, ki bo povezala vzhod-
ni in zahodni del mesta. 

Prva faza med Mariborsko 
in Vrunčevo ulico je že sko-
raj v celoti končana, manjka 
le še podvoz pod Vrunčevo. 
Kot kaže bo že septembra 
sprejet dogovor o promet-
nem režimu te magistrale, ta-
ko da bo prvi del spuščen v 

promet že v začetku oktob!' 
Sicer pa ocenjujejo, da bo< I 
vse štiri faze, kolikor jih p' I 
nirajo, stale približno 5001! 
lijonov dinarjev, 1440 ^ 
trov magistrale pa bi po ^ 
črtih moralo biti končano 
treh letih. Kaj lahko pa 
zgodi, da se vse skupaj še 
kakšno leto zavleče, pî  
vsem zaradi denarja, kij 
manjka tako Celju kakor' 
di Republiški skupnosti 
ceste, ki vsak s polovico ^ 
narja financirata gradnjo-

Z drugo fazo gradnje m« 
strale nameravajo začeti 
začetku septembra, v njej' 
je načrtovan podaljšek 
Vrunčeve do Ipavčeve uli' 
vključno s podvozoma P 
Kersnikovo in Ipavčevo- ^ 
enkrat dela, ki zajemajo f 
leg štirih pasov za motor'! 
ran promet, še sodobno k" 
sarsko stezo in hodnik 
pešce, dobro napredujejo; 

GORAN OBt» 

Priprave na volitve in kongres 
v večini osnovnih sindi-

kalnih organizacij v Mozirski 
občini so sicer že maja priče-
li s pripravami na volitve, 
vendar v večini delovnih or-
ganizacij še niso zaključili 
evidentiranja novih vodstev. 
Na predsedstvu občinskega 
sindikalnega sveta, kjer so 
obravnavali problematiko 
priprav na volitve, so osnov-
ne organizacije zadolžili, da 

evidenčne liste pošljejo naj-
kasneje do 20. septembra. 

Na predsedstvu so sprego-
vorili tudi o pripravah na 
sindikalni kongres, ter skle-
nili, da vse aktivnosti vodi 
svet za družbeno ekonomske 
odnose pri občinskem sindi-
kalnem svetu, ki bo dopol-
njen z najodgovornejšimi 
člani predsedstva občinske-
ga sveta. RP 



pritožba zaradi onesnaževanja 
\ Krajane Nazarij razburja lesni prah iz Glina 

j^rajani Nazarij so se nad 
psnaževanjem okolja, ki 

® povzroča lesni prah iz 
fliiiovega tozda Iverna, 
nritožili na republiški se-
Letariat za varstvo okolja 
y Ljubljani ter Svetu za 
varstvo okolja pri RK 
S2DL. o pritožbi, ki jo je 
Popisalo 60 krajanov, so 

Pregovorili tudi na pred-
s e d s t v u OK SZDL Mozirje. 

j{rajani v pritožbi navajajo 
pomanjkljivo skrb Glina za 
čistilne naprave, s katerimi 
bi omejili tako močno one-
snaževanje, ki po njihovem 
ninenju vpliva na zdravje in 
povzroča tudi škodo, saj se v 

okolici Ghna kažejo vidne 
poškodbe ostrešij in kritine. 

Predstavnik Glina je na se-
ji predsedstva pojasnil, da si 
v Glinu prizadevajo onesna-
ževanje zmanjšati na naj-
manjšo možno mero, vendar 
s sedanjimi napravami tega 
še ne morejo uresničiti. Na-
črte za vgradnjo ustreznih či-
stilnih naprav imajo že izde-
lane, primanjkuje pa sred-

stev za nakup dragih naprav. 
Sanirati nameravajo stanje v 
celotni delovni organizaciji, 
saj okolja ne onesnažuje le 
Iverna. 

Na predsedstvu OK SZDL 
so menili, da bo treba pro-
blem onesnaževanja rešiti in 
ga kot takšnega uvrstiti med 
prednostne naloge v Glinu. 
SkleniU so, da v Glinu poskr-
bijo za javno pojasnilo kraja-
nom v občinskem glasilu. 
Hkrati pa so tudi menili, da 
bi se morali krajani pri reše-
vanju problema najprej pri-
tožiti pristojnim občinskim 
organom in šele ob morebit-
ni neuspeli pritožbi republi-
škim organom. 

R. P. 

Primerno darilo - melo-
dija po želji v sporedu 

Radia Celje 

Zaključek 
ZMDA 
Kozjansko 85 

Brigadirji Zvezne mla-
dinske delovne akcije 
Kozjansko 85 bodo jutri 
ob 11. uri zaključili svoje 
trimesečno delo v šen-
tjurski, laški in sevniški 
občini. Nekaj manj kot 
500 brigadirjev, ki so se 
na Kozjanskem zvrstili v 
treh delovnih izmenah, je 
opravilo vsa načrtovana 
dela, pripravili pa so tudi 
nekaj udarniških akcij z 
domačini. Svojo normo 
so brigadirji izpolnili vče-
raj, ko so imeli zadnji 
udarni dan, sedaj pa še 
zaključujejo dela na delo-
viščih v Dobju in na Pre-
vorju. 

I. F. 

Velikih korakov se ne da več delati 
jubilejni pogovor z Darkom Bizjakom, Hirektorjem Zdravilišča Rogaška Slatina 

Zdravilišče Rogaška Slatina praznuje letos jubilej. Tri-
sto dvajset let življenja neke delovne organizacije je prav-
zaprav redek jubilej, je dolga, neprestana borba za obsta-
nek, za mesto in veljavo v nekem prostoru, je boj za 
napredek. Vsemu temu je zdravilišče iz Rogaške Slatine 
uspešno kljubovalo. Z Darkom Bizjakom, direktorjem 
Zdravilišča Rogaška Slatina, smo se pogovarjali pred-
vsem o sedanjosti, ki je neposredno povezana s prihodno-
stjo, ne le Zdravilišča v Rogaški ampak turizma nasploh. 

O turizmu se danes veliko 
[ovori, veliko pričakujemo 
}d te panoge v našem go-
spodarstvu. Kako vso to ve-
liko pozornost družbe obču-
tite turistični delavci? 
Žal moram reči, da turi-

zem, zdraviliški pa sploh, v 
Sloveniji ni deležen dovolj 
vete družbene skrbi za raz-
Iroj. Prisiljeni smo najemati 
neugodne kredite in ker jih 
pod tako nemogočimi pogoji 
nismo zmožni vračati, ne 
moremo v korak s časom. 
iRedki se zavedajo, da mi 
prodajamo za devize naše 
Enanje, pamet, da imamo 
preko 40 odstotkov tujih go-
ltov. Občutek imamo, da je 
pogosto industrija za družbo 
reliko bolj zanimiva, ker je v 
fej panogi večja akumulativ-
nost. Veliko se v zadnjem ča-
iu govori, da turizem ni tista 
dejavnost, ki bi lahko zago-
ovila nadaljnji razvoj Slove-
nje in Jugoslavije, očitno za-
0. da bi si druge panoge pri-
>orile status, ki bi jim omo-
ločal lažji razvoj in eksisten-

Mi, turistični delavci, 
prepričani, da je turi-

fm ena od treh najbolj per-
jPektivnih panog v Sloveni-
L še zlasti zdraviliški, ker 
l̂eg hrane in bivališča pro-

»jamo še intelektualne sto-
Če računate, da v Ro-

î ki živi okoli sto štirideset 
''Idi v Terapiji od prodaje 
•tavstvenih storitev, je to 
® lepa skupina strokov-
Jakov. 

Zdravilišče Rogaška Sla-
se nenehno posodablja, 

•'sti pa veča svoje zmoglji-
Kako gledate na raz-

•j v tej smeri? 
Veliko smo v zadnjem ob-

zgradili, pozidali smo 
četrti, žal pa smo ob 

zanemarjali staro. In ta-
® imamo sedaj nekaj hote-

ki so nam praktično v 
^ o t o in jih gostom ne 
|®mo več ponujati. Tu mi-

predvsem na hotele Tu-
Jt, Trst, Slatinski dom. Za-
^ kratkem ne namerava-
^ graditi na novo, ampak 
jfiavljati stare objekte, ure-

športne objekte, skratka, 
?'iipletirati našo ponudbo. 
^Srednjeročnem in dolgo-
[̂ 'lem planiranju pa se v 
^^'eniji na veliko govori o 
'̂ '"ebah širjenja turističnih 
[ogljivosti. 
"i smo ob trezni presoji 
'^tovili, da smo do leta dva 

v stanju, in tako je tudi 
^^olj pametno, razširiti na-

še zmogljivosti za največ šest 
sto postelj z ustreznimi re-
stavracijskimi prostori in 
vzporednimi objekti. Zmo-
gljivosti Terapije so namreč 
omejene, drug problem pa je 
prostor. Rogaška Slatina je 
takšna, da se ne bomo imeli 
praktično kam širiti, kje zi-
dati. Zato nima smisla živeti 
v iluziji, da bo imela Roga-
ška nekoč deset tisoč postelj. 
Morda jih bo največ dva ti-
soč petsto. Vedeti je treba, 
do kod s širjenjem, potem pa 
se posvetiti zgolj kakovosti. 
Lep primer, kako bi ne sme-
lo biti, je ob naši obah. Kar 
naprej se zidajo nekakšni ko-
losi, stara mestna jedra pa 
propadajo, na primer Piran. 
Ne smemo biti megalomani. 

Kako pa Rogaška diha s 
turizmom, z Zdraviliščem, 
če imamo v mislih celovi-
tost turistične ponudbe, 
kjer je odnos okolja prav ta-
ko pomemben dejavnik v 
razvoju? 

Ne bi rad, da bi tole izzve-
nelo kot kritika sokrajanov, 
samo žal je miselnost ljudi 
zgrešena. Marsikdo meni, da 
je turizem v Rogaški nujno 
zlo, da so naši gostje tisti, ki 
krajanom odžirajo prostor v 
gostilni, da so to ljudje, ki 
povzročajo vrste v trgovi-
nah, češ, kaj pa jih je treba, 
saj mi brez njih lahko živi-
mo. Ob tem se premalo zave-
dajo, da je v Zdravilišču za-
poslenih preko tisoč ljudi, 
domačinov, da imajo vsi ti 
družine in da je Zdravilišče, 
poleg Steklarne, v tem delu 
občine kruh za leta in leta 
naprej. Zato bi pričakoval, 
da se bodo ljudje tega bolj 
zavedali in da bodo bolj žive-
li z Zdraviliščem, da bodo 
naši prijatelji. Zdaj nas pogo-
sto samo kritizirajo, češ da 
nimamo odnosa do krajevne 
skupnosti. Želimo si lepega 

sožitja in to, da bi Rogaška v 
celoti dajala videz turistične-
ga kraja. Mislim, da smo, kar 
se samega centra tiče, veliko 
naredili, če pa pogledate šir-
šo okolico, pa je podoba kra-
ja ponekod katastrofalna. 
Urejenost kmetij, recimo, pa 
bližnji Boč, ki je skoraj neiz-
koriščen. Imamo zapisan 
program sodelovanja z 
Atomskimi toplicami. Prvi 
koraki so, tudi pripravlje-
nost je na obeh straneh, tre-
ba pa bo vse zapisano še v 
praksi uresničevati. 

Pri vas se torej zavzemate 
predvsem za kakovost ponud-
be. Ta je za nekoga na dovolj 
visoki ravni, pri vas pa ste še 
vedno nezadovoljni, in prav 
je tako. Tudi letošnje jubilej-
no leto ste poimenovali »leto 
kakovosti«. 

Zavedamo se, da smo prišli 
do neke stopnje, ko veliki sko-
ki niso več mogoči, ko je treba 
veliko dela in vneme, da je vi-
den majhen napredek. To je ta-
ko, če nekdo ni imel nič, pa 
ima zdaj vsaj nekaj, je to že kar 
sto odstotno izboljšanje. Mi 
smo že nekam prišli in zdaj se 
nam vsaka napaka pozna, maš-
čuje. Toliko bolj, ker imamo 
vse bolj zahtevne goste, ima-
mo jih pa iz vseh vetrov, letos 
že iz šestindvajsetih držav. 
Vsak gost ima svoje navade, 
morali bi biti bolj prilagodljivi, 
zato posvečamo največ skrbi 

kakovosti, kadrom. Imamo 
kvalificirane natakarje, kuhar-
je, manjka pa nam vodstveni 
kader z višjo in visoko izobraz-
bo ustrezne gostinske smeri, 
poslovodje hotelov, šefi strežb, 
da bi ta organizacija samodej-
no tekla. No, saj prehudih 
kompleksov glede tega nima-
mo. Veliko pohval slišimo od 
gostov, ki odhajajo, so pa tudi 
napake, tako da s tem, kar je, 
ne smemo biti zadovoljni. 

Kako vaš gost preživlja dan 
v Rogaški, kako bogata je ta-
ko imenovana izvenzdrav-
stvena ponudba? 

Imamo sicer veliko priredi-
tev, kulturnih, športnih, ven-
dar je pri nas vse več gostov, ki 
želijo dan preživeti po nekem 
načrtu. Mi pa gosta aktiviramo 
nekaj ur dopoldne, dve do tri 
popoldanske ure, zvečer je pri-
reditev. To je še premalo. S 
službo animacije moramo do-
seči, da bomo goste usmerjali, 
jih vodili, jih med sabo zbliže-
vali, da bodo tudi sami obliko-
valci tukajšnjega življenja. 

Redno prebirate knjigo vti-
sov, ki jih gostje kar pridno 
beležijo. Kakšnih pripomb je 
največ? 

Cesta. Niti eden od gostov ne 
izpusti magistralne ceste, ki je 
speljana tako rekoč skozi zdra-
vilišče, povzroča hrup, prah, 
naši gostje pa si želijo tudi mi-
ru, ki jim ga danes res še ne 
moremo ponuditi. . . 

MARJELA AGREŽ 

Pod streho na črno 
Večino objektov je možno legalizirati 

Poročilo o nedovoljenih 
gradnjah v konjiški občini 
v prvem polletju leta je vče-
raj ponovno prišlo na dnev-
ni red seje izvršnega sveta. 
V tem času je urbanistični 
inšpektor opravil 21 pregle-
dov, od tega 4 na družbenih 
objektih. 

V tem času je zraslo 11 ne-
dovoljenih gradenj od stano-
vanjskih objektov, delavnic, 
garaž, do škarp in vinskih 
kleti ter pomožnih objektov. 
Od omenjenih sta dva že le-
galizirana, prav tako pa so 
legalizirani trije objekti iz 
preteklih let. Inšpektor je tu-
di ugotovil, da investitorji v 
dveh primerih del ne izvaja-
jo v skladu s pogoji lokacij-
skega dovoljenja in zakona o 
urejanju naselij in drugih po-
segov v prostor. Izdanih je 
bilo udi 13 odločb. Največ, 
osem, za ustavitev gradnje, 
tri za odstranitev objektov in 
dve ureditveni odločbi. 
Hkrati je bilo podanih devet 
predlogov za uvedbo postop-
ka o prekršku. 

Urbanistini inšpektor ugo-
tavlja, da se pojavljajo nedo-
voljene gradnje tudi v druž-
benem sektorju, tako zgra-
jen je prizidek upravne 

zgradbe Unior Zreče. Dela 
na objektu so pričeli pred iz-
dajo lokacijskega in gradbe-
nega dovoljenja. Brez grad-
benega dovoljenja pa so pri-
čeli graditi tudi prizidek k 
obdelovalnici. Izvajalca 
gradbenih del sta GOP Kon-
grad in GIP Ingrad Sloven-
ske Konjice. Gradnja je sicer 
že legalizirana, vendar po-
meni pričetek del brez loka-
cijskega dovoljenja gospo-
darski prestopek za investi-
torja in se kaznuje od 200 do 
500 tisoč dinarjev. Ista kazen 
je predvidena tudi za organi-
zacijo, k i j e objekt zakohčila. 
Za odgovorno osebo je pred-
videna kazen od 10 do 30 ti-
soč dinarjev. 

Ingrad in Kongrad sta s 
tem, ko sta pričela gradnjo 
objektov brez dovoljenja, na-
pravila gospodarski presto-
pek, za katerega je predvide-
na kazen od 100 tisoč do mi-
lijon dinarjev, za odgovorno 
osebo pa od 15 do 50 tisoč 
dinarjev. Glede na to, d a j e to 
že drugi primer v zadnjem 
obdobju, saj so bili v letu 
1983 tako zgrajeni tudi bun-
galovi na Rogh, kršitelji pa 
so isti, bo urbanistični in-
špektor ostreje ukrepal. 

MATEJA PODJED 

Kljub podražitvi na Lipi 
najceneje 

Ko so junija povišali cene za toploto energijo odje-
malcem daljinskega ogrevanja v občini Celje, je celj-
ski izvršni svet sprejel tudi dogovor, da lahko teme-
ljna organizacija Toplotna oskrba predlaga spre-
membe cene ob povišanju cen goriva. 

Ker s e j e s prvim avgustom podražil zemeljski plin za 
10 odstotkov, so pripravili predlog novih cen, vendar je 
izvršni svet ocenil, da je vpliv podražitve plina na kon-
čno ceno toplote skromen in odločil, da bodo to podraži-
tev upoštevali ob povišanju cen naftnih derivatov. 

Sprejeli pa so višje cene ogrevanja na Lipi-Štore, ki 
bodo pričele veljati 1. septembra. Ogrevanje stanovanj-
skih prostorov bo dražje za 30 odstotkov in bo za kva-
dratni meter potrebno plačati 83,70 dinarjev. Za kva-
dratni meter poslovnih prostorov bo treba odšteti četr-
tino več kot doslej in sicer 109,90 dinarjev. Podražitev 
izvira iz spremembe delitve stroškov med Lipo in siste-
mom daljinske oskrbe v Celju (doslej so stroške za 
pogodbenega kurjača na Lipi delih na vse kotlovnice, 
odslej le na Lipo). Kljub temu je ogrevanje na Lipi še 
vedno znatno cenejše kot drugod v Celju za 40 do 50 
dinarjev za kvadratni meter. 

MBP 

POGLED V SVET S k o v j n o t e h n o 
Veliki zbor neuvrščenih v Luandi 

Ministrska konferenca neuvršče-
nih, ki bo od 2. do 7. septembra zase-
dala v glavnem mestu LR Angole Lu-
andi bo največje srečanje neuvršče-
nih držav (in dveh osvobodilnih gi-
banj) v letošnjem letu. Velik odziv na 
to konferenco priča, da gre po svoje 
za vrh obnovljene dejavnosti gibanja 
neuvrščenih, procesa, ki se je po da-
ljšem obdobju pasivnosti gibanja za-
čel lansko jesen. 

Luanda bo v marsičem preizkusni 
kamen tega, kako so neuvrščeni kot 
celota zmožni najti prave, na izvirnih 
načelih gibanja sloneče, a sodobno 
stvarnost upoštevs^oče odgovore na 
številne izzive, ki jih prinaša svetov-
no dogajanje zadnjih let. 

Ker so neuvrščeni veliko, množično 
mirovno gibanje več kot sto držav, bo 
ena osrednjih točk razprav v angol-
skem glavnem mestu seveda vpraša-
nje miru, razorožitve, oboroževalne 
tekme, zmanjšanja mednarodne na-
petosti, odstranjevanja ali vsaj gaše-
nja kriznih žarišč. Ker se šefi diplo-
macij neuvrščenih sest^ajo tako re-
koč tik pred vrhunskim srečanjem 
voditeljev obeh supersil v Ženevi, se 
bo treba opredeliti z neuvrščenega, 
zunajblokovskega vidika tudi do ob-
nove dialoga med obema blokoma. 
Takšna obnova pogajanj je razumlji-
vo sama po sebi dobrodošla, pri če-

mer pa ne gre skrivati bojazni, da bi 
dogovori zgolj med supersilama, med 
blokoma utegnili biti nezadostni, 
utegnili pa bi prinesti tudi sporazu-
me v škodo tretjih, manjših držav. 

Drugi kompleks vprašanj, po svoje 
vsaj tako pomemben, so mednarodni 
gospodarski problemi, ki z vso silo 

pritiskajo ravno na neuvrščene in 
druge države v razvoju. Svetovni 
dolg je narastel do vrtoglave vsote 
900 milijard dolarjev. Zaradi dolgov 
in drugih razlogov je gospodarstvo 
večine držav v razvoju v zastoju ali 
celo nazaduje. Najhuje je prizadeta 
Afrika, od koder je polovica članic 
neuvrščenega gibanja, saj trpi sušo, 
lakoto, daje pa jo tudi hudo vreme 
dolgov. Po drugi strani je dialog med 
severom in Jugom povsem blokiran, 
gospodarsko razvite države nasprotu-
jejo vsakršnemu skupnemu nastopu 
drža v v razvoju in tako so bili onemo-
gočeni tudi načrti neuvrščenih v tem 
pogledu. Resnici na ljubo pa je treba 
tudi povedati, da so države v razvoju 
premalo storila glede posamične in 
kolektivne naslonitve na lastne moči. 

Ker gre za eksistenčna vprašanja 
dobršnega dela sveta, bi bilo nujno, 
da bi v Luandi sprejeli s tem stvarne, 
učinkovite sklepe. 

Na konferenci v Luandi bo treba 
tudi odločiti, kdaj in kje naj bo osmi 
vrhunski sestanek šefov držav in vlad 
neuvrščenih. Zaradi vojne z Iranom, 
ki je ni videti konca, je moral Irak že 
drugič opustiti kandidaturo za orga-
nizacijo vrhunskega srečanja. Zdaj 
gre za to, da bi dobili drugo državo, ki 
bi prevzela kandidaturo, pri tem pa 
bila sprejemljiva za druge članice gi-
banja, zvesta izvirnim načelom ne-
uvrščenosti, aktivna v gibanju, zmož-
na organizirati tako veliko konferen-
co in potem do naslednjega vrha 
opravljati posle predsedujočega v gi-
banju. Če se o kandidatu ne bi mogli 
dogovoriti, bi bila Indija še naprej 
predsedujoča, vrhunskega sestanka 
ne bi bilo v običajnem triletnem ro-
ku, kar ne bi bilo dobro za kontinuite-
to gibanja. 

Iz povedanega sledi, da bo srečanje 
v angolskem glavnem mestu velik iz-
ziv za neuvrščene, nelahka naloga. 
Oživljena dejavnost gibanja, množi-
čen odziv včlanjenih držav zbujata 
upanje, da bodo neuvrščeni v Luandi 
tej nalogi kos. 

Piše Jože Sircelj 



Nalvečji bolnik celjskega gospodarstva 
Ema ne more rešiti nihče, če se l(oiei<tiv ni pripravljen sam postaviti na lastne 
noge 

Na zahtevo celjskega izvršnega sveta je Emo pripravil 
rebalans letošnjega gospodarskega načrta, ker se je izka-
zalo, da kolektiv ne bo dosegel nadpovprečnih rezultatov, 
ki si jih je zastavil na začetku leta. S spremembo gospo-
darskega načrta naj bi Emo ob koncu leta posloval »s 
pozitivno ničlo«, ne bo pa se postavil na lastne noge, kot so 
to v kolektivu načrtovali v začetku leta. Kljub tako spre-
menjenemu gospodarskemu načrtu, bo imel Emo ob koncu 
leta še vedno primanjkljaj v višini 731 milijonov dinarjev. 

V Emu so v zadnjih mesecih 
sprejeli vrsto internih ukre-
pov, da bi dosegli zastavljene 
cilje, toda zalegel ni niti sklep 
o izrednih pooblastilih vodstva 
delovne organizacije. Kot os-
novni vzrok za odstopanje od 
načrtov je na tiskovni konfe-
renci, kije bila-konec prejšnje-
ga tedna, Franci Gazvoda, 
glavni direktor Ema, navedel 
nepripravljenost in nesposob-
nost vodstvenih, strokovnih in 
dela vodilnih struktur za hi-
trejše in učinkovitejše uvelja-
vljanje potrebnih sprememb v 
programih, proizvodih in nači-
nu dela. 

Načrt celotne prodne so v 
kolektivu znižali za 3 odstotke, 
vendar bodo povprečno me-
sečno prodno v zadnjih štirih 
mesecih kljub temu povečali. 
N^bolj so v kolektivu oklestili 
načrt konvertibilnega izvoza, 
kar za 23 odstotkov, vendar bo 

še vedno za 16 odstotkov večji 
kot lani. Zaradi zmanjšanja iz-
voza se bo povečal negativni 
devizni saldo kolektiva in sicer 
skoraj za milijon dolaijev. Ker 
rastejo stroški hitreje kot ob-
seg proizvodnje (vrednostno 
so se v primerjavi z enakim ob-
dobjem lani povečali za 80 od-
stotkov), predvideva spreme-
njeni načrt v primeijavi z os-
novnim 3 odstotno povečanje 
stroškov in 7 odstotkov nižji 
fizični obseg proizvodnje. Ce-
lotni prihodek pa bo nižji za 4 
odstotke. 

Pomoč Emu 
Izvršilni odbor Ljubljanske 

banke Splošne banke Celje je 
prejšnji teden odobril Emu 
premostitveno sanacijsko po-
sojilo v višini 550 milijonov di-
naijev. Gre za trenutno prosta 
družbena sredstva, ki jih bo 

Emo koristil le nekaj mesecev, 
kasneje pa bodo namenjena za 
pomoč manj razvitim republi-
kam. Ker pa bo primanjklj^ 
ob koncu leta večji, bo skušal 
Emo dobiti nastalo razliko v 
višini 181 milijonov dinaijev iz 
republiškega in občinskega 
sklada skupnih rezerv. 

Izvršilni odbor je kljub ugo-
tovitvi, da je Emo le omejeno 
kreditno sposoben, odobril ko-
lektivu praktično neomejena 
posojila za izvoz in za prodno 
na domačem trgu. To pomeni, 
da bo likvidnostni položeg 
Ema in s tem izplačilo osebnih 
dohodkov v septembru odvis-
no od proizvodnje, izvoza, pro-
daje na domačem trgu in seve 
da od sprejetja takšnih sanacij-
skih ukrepov, ki bodo zagoto-
vili uresničevanje omenjenih 
nalog. Strokovne službe banke 
bodo v teh dneh tudi ocenile, 
ali je možno izravnati devizno 
bilanco Ema z odkupom deviz 
od občanov. V kolikor se bo 
banka odločila za ta korak, bo 
morala za nakup deviz odšteti 
še nadaljnjih 600 milijonov di-
naijev. 

To pomeni, da bo morala 
banka voditi proti ostalim čla-
nicam izredno restrektivno po-
litiko. Že v tem obdobju je na-
mreč banka namenila Emu 38 

odstotkov od vseh možnih le-
tošnjih kratkoročnih kreditnih 
naložb, čeprav predstavlja 
Emo le približno 3 odstotke 
gospodarskega potenciala celj-
skega območja. Zdaj n ^ bi bil 
ta odstotek še višji, zato ni pre-
senetljivo, da so se člani izvr-
šilnega odbora le stežka odlo-
čili za pomoč Emu. S to odloči-
tvijo, ki je v tem trenutku goto-
vo smotrna, so namreč svoje 
kolektive prikrajšali za marsi-
kateri dinar. Kakorkoli že, od-
ločitev je sprejeta in Emo bo 
premostitveni sanacijski kre-
dit namenil izključno za zago-
tovitev nemotene tekoče proiz-
vodnje, za odplačilo dragih 
kratkoročnih posojil, ki zapa-
dejo konec avgusta in za izpla-
čilo septembrskih plač. 

Ukrep! za doseganje 
ciljev 

Sedanjo kadrovsko struktu-
ro bodo preverili od vodstva 
do neposredne proizvodnje in 
čeprav imajo čas do konca ok-
tobra, bodo v n^bolj kritičnih 
primerih ukrepali takoj. Spre-
jeli bodo nov program varče-
vanja, v katerem bodo zajeli 
zlasti režijske stroške, dodatne 
režijske delavce pa bodo zapo-
slovali le v primeru, če bo šlo 
za izjemno sposobne kadre. 
Vse kadre, ki so usposobljeni 
za komercialno delo, bodo, ne 
glede na sedanje zadolžitve, 
angažirali v prodaji, domače 
ter tuje tržišče pa bodo raziska-
li bolje kot doslej. V zadnjih 
štirih mesecih bodo prekinili z 
izvajanjem investicijskega na-
črta, razen v primerih, ko bo 
šlo za zaključna investicijska 
dela in montažo že kupljenih 
strojev. S 1. avgustom uvajajo 
spodbudnejše nagr^evanje 
proizvodnega dela, s 1. sep-
tembrom pa posebno nagraje-
vanje za boljše izkoriščanje de-
lovnega časa. Do konca leta 
nameravajo izboljšati kako-
vost izdelkov kar za tretjino. V 
ta nameii so že izdelali pro-
gram, ki temelji na strožji kon-
troli kakovosti in večji tehno-
loški disciplini. 

V Emu bodo zdaj s pomočjo 
zunanjih sodelavcev pripravili 
sanacijski program. Ob tem je 
treba zapisati, da to ne bo prvi 
sanacijski program, ki ga bo 
kolektiv sprejel in da se lahko 

tudi tokrat zaplete pri že ome-
njenih kadrovskih zamenja-
vah. Centralni delavski svet bo 
o njih razpravljal že v tem ted-
nu, vprašanje pa je, če bo res-
nično razrešil vse tiste vodilne, 
vodstvene in druge delavce, ki 
bi jih moral. 

Delavci o krivcih za 
izgubo 

Ivan Mutec, skupinovodja 
iz tozda Posoda: »Ni mi vse-
eno, ker drugi prej vedo k ^ se 
dog^a v kolektivu kot delavci. 
Sindikat in partija v kolektivu 
že nekaj časa ne delata kot bi 
morala, porinjena sta ob stran 
in vse manj odločata. Za seda-
njo zgubo Ema so krivi vodilni 
in nekateri vodstveni delavci, 
s^ nam vedno rečejo n^ se 
brigamo za proizvodnjo, ko jih 
kaj vprašamo. Tisti, ki se ogre-
vajo za velike kadrovske spre-
membe, ne morejo trditi, da so 
vsi vodilni nesposobni, ker je 
nemogoče, da bi bili v tako ve-
likem kolektivu kot je naš, vsi 
zanič. Res je pa, da imamo veli-
ko režijo in nesposobne ljudi v 
posameznih službah. Kljub te-
mu pa je verjetno večina vodil-
nih in vodstvenih delavcev 
sposobna rešiti trenutne teža-
ve sama, brez »prisilne upra-
ve«. Sicer pa so delavci izgubi-
li zaupanje, tako da se tudi ta-
krat, ko so rešitve dobre, ne 
znajo odločiti, ali naj glasujejo 
za ali proti. Delavci so negoto-
vi zaradi plač in pravijo, da ne 
nosijo krivde za izgubo.« 

Marjan Koštomaj, delavec 
in predsednik osnovne orga-
nizacije Zveze sindikatov iz 
tozda Posoda: »Delavci nismo 
odgovorni za sedanjo krizo in 
izgubo. Naredimo, kar se od 
nas zahteva. Če zmanjka repro-
materiala ali pa pride do dru-
gih podobnih zastojev v proiz-
vodnji, ne more za to in za ne-
doseganje planov nihče kriviti 
delavcev. S položajem Ema 
smo bili dobro seznanjeni. De-
lovna skupnost skupnih služb 
je zaposlila preveč mladih stro-
kovnjakov v pisarnah. Dati jih 
mora v proizvodnjo, kjer bodo 
mnogo bolj koristni. Z boljšo 
organizacijo dela, bi lahko de-
lavci naredili še več.« 

Jožica Pregrad, delavka iz 
tozda Posoda: »Ne čutim se 
krivo za izgubo, saj delavci do-
volj delamo. Koga je treba za-
menjati, že vedo na vrhu. O po-
ložaju kolektiva so nas dobro 
obveščali, ne vem pa, če je bilo 
tudi vse res, kar so nam rekli. 
Ne vidim, k ^ bi lahko sama 
storila, da bi lahko še boljše 
delala, gotovo pa bi lahko bila 

organizacija in priprava dej 
boljša kot je.« 

Stanko Rojnik, delave« 
tozda Posoda: »Za izgui^ 
krivi vodilni. Prav tako | 
prodaja in nabava, zelo 
lomijo tudi v Šentjurju, kj®! 
majo pravega dela. Trebj 
malo zamenjati vodstvo 
zmanjšati število zaposlen: 
upravi kolektiva. Sami se j 
ne bodo nikoli zmenili, kei 
je nekaj, ki držijo skupaj jj 
bodo nikoli popustili. V̂  
vodstvenih in drugih dela^ 
je brez ustrezne strokovne 
brazbe, ki se držijo svojih 
lovnih mest samo zaradi v 
plače. Delavci so nezadov« 
tudi s plačami in pravijo, A 
vodstvo premalo briga za^ 

Štefka Zupane, delavci 
tozda Posoda in članica ( 
tralnega delavskega sv( 
»Za izgubo se čutim sood 
vorno, se mi pa zdi čudno 
je izbruhnila kar naenlq 
Med vzroki za izgubo nav^ 
tudi, da se premalo dela, kar 
ne drži. Delamo po razpisj 
planu in nismo krivi, če ŝ  
stojijo. Na začetku leta o t® 
vah še nismo bili obveš6| 
Potrebujemo boljše vodst 
vendar bi bilo za nas bolje, 
bi kadrovske zamenjave ia 
Ijali sami. V kolikor vodiln? 
ga niso sposobni narediti 
naj ukrepa kdo drug. Brezi 
drovskih zamenjav gotovoi 
bo šlo, toda kot članica d^ 
skega sveta nanje nimam ̂  
kega vpliva, ker vse prenj 
poznam vodilni in vodshn 
kader ter njihovo delo. LaU 
še ocenjujem, kako delajod 
stveni delavci v proizvoa 
medtem ko o tem kako se u 
na primer, v prodaji nina 
pregleda.« ^ 

Dušan Svetičič, vodja oj 
rativne priprave in sekrtl 
osnovne organizacije Zvj 
komunistov iz tozda Posoi 
»V tozdu se ukvaijamo pn 
vsem s problemi, ki ovin 
proizvodnjo. Eden večjih p 
blemov je slaba kakovost su 
vin, zaradi katere proizvod 
ne dosega dogovorjenih k« 
čin. Poleg tega imamo premi 
delovne sile in preveč bol 
ških izostankov. Vse to vpč 
tako na proizvodnjo kot nap 
lagajanje potrebam tržiš 
Vsako delo je možno nared 
še bolje, vendar ne neodvis 
od pogojev dela. Za izgubo 
težave so gotovo krivi tudi( 
lavci v pripravi, kakor tudi 
ki, ki sodelujejo s pripravo 
sicer navzgor in navzdol, 
nam ne bo uspelo kadrovs 
utrditi kolektiva, je jasno 1 
sledi.« 

VILI EINSPIELi 

Izguba konec leta še večja 
Rešitve za soza Helr Franc Leskošek-Luka še niso našli 

v sozdu Rek Franc Lesko-
šek-Luka so pričakovali izgu-
bo ob polletju že ob sprejema-
nju gospodarskih načrtov in 
republiške elektroenergetske 
bilance, niso pa vedeli, da bo 
tako velika in da bo ob koncu 
leta še večja. Kot bistveni 
vzrok za izgubo navajajo le-
tošnje cene električne energi-
je in premoga, ker ne pokriva-
jo načrtovanih in doseženih 
stroškov. Letos jie prihodek 
pokril le tri četrtine načrto-
vanih stroškov. Velenjski 
rudnik lignita je ustvaril ob 
polletju milijardo in 662 mili-
jonov dinarjev izgube, šo-
štanjska termoelektrarna pa 
260 toiilijonov dinarjev. 

Celotna izguba slovenskega 
elektrogospodarstva znaša več 
kot 3 milijarde dinaijev, največ 
pa jo imata sozd Rek Franc Le-
skošek-Luka iz Titovega Vele-
nja in sozd Rek Edvarda Kar-
delja iz Trbovelj. Zaradi uved-. 
be nizke sezone za ceno elek-
trike med poletjem se bo letoš-
nji prihodek slovenskega elek-
trogospodarstva zmanjšal kar 
za 20 milijard dinaijev. Kar za-
deva subjektivne vzroke za iz-
gubo, lahko vs^ za velenjski 
rudnik lignita, kjer dosegajo 
nadpovprečne proizvodne re-
zultate zapišemo, da jih ni. Da 
je temu tako tudi v šoštanjski 
termoelektrarni pa ni povsem 
gotovo, glede na to, da so bile 
razmere v kolektivu že tako za-
ostrene, da sta se morala v ryi-
hovo razreševanje letos pomla-
di vključiti tudi družbeni pra-
vobranilec samoupravljanja in 
velenjski izvršni svet. 

Višje cene najboljša 
rešitev? 

Kljub izgubi je Zvezni izvrš-
ni svet odobril sozdu Rek 
Franc Leskošek-Luka, da lah-
ko izplačuje delavcern normal-
ne osebne dohodke. V kolekti-
vu ocenjujejo, da gre za krat-
koročno rešitev, ki še zdaleč ne 
bo rešila globalnih problemov 
v elektrogospodarstvu in pre-
mogovništvu. Izplačilo nor-
malnih osebnih dohodkov je 
po njihovem mnenju le osnov-
ni pogoj za nadaljnje delo. 

Trenutno skuša sozd rešiti 
tudi problem tekoče likvidno-
sti in sicer z dodatnimi posoji-
li. Kljub temu bo imel sozd iz-
gubo tudi ob koncu leta in za-
enkrat v kolektivu iz tega polo-
žna ne vidijo izhoda. 

Dragica Kotnik, članica ko-
lektivnega poslovodnega orga-
na sozda meni, da je rešitev v 

uveljavitvi takšne cene elek-
trične energije in premoga, ki 
bo pokrivala vso enostavno re-
produkcijo. Na pripombo, da 
je povprečna cena kilovatne 
ure v drugih republikah enaka 
kot v Sloveniji, likvidnostne 
tžave pa imata le sozd Rek 
Franc Leskošek-Luka iz Tito-
vega Velenja in sozd Rek Ed-
varda Kardelja iz Trbovelj pa 
je odgovorila, da so pogoji za 
proizvodnjo električne energi-
je v Sloveniji bistveno drugač-
ni kot v ostalih republikah. 

Proizvodnja električne ener-
gije v Sloveniji temelji pred-
vsem na termoelektrarnah in 
na jedrski elektrarni v Kr-
škem, kar pomeni, da so stro-
ški proizvodnje elektrike bi-
stveno višji kot v drugih repu-
blikah, kjer elektriko v glav-
nem proizvaj^o hidroelektrar-
ne. Poleg tega je slovenski pre-
mog dražji zaradi jamskih ko-
pov, medtem ko imajo v neka-
terih drugih republikah povr-
šinske kope. Zato za slovensko 
elektrogospodarstvo ni najbolj 
sprejemljivo, da cene električ-
ne energije določa zvezni izvrš-
ni svet. 

Delavci nezadovoljni 
s plačami 

Kar zadeva najemanje poso-
jil se v sozdu zavedlo, da to ni 
ncoprimernejša rešitev, vendar 
v tem trenutku nimc^jo druge 
možnosti in ker se proizvodnja 
ne sme ustaviti, je to tudi edi-
no smotrno. Posojila dobiva 
sozd prek temeljnih bank, in-
terne banke elektrogospodar-
stva in premogovništva, občas-
no pa koristi tudi trenutno pro-
sta sredstva Interesne skupno-
sti elektrogospodarstva in pre-
mogovništva. Gre za denar, ki 
je namenjen za naložbe v elek-
trogospodarstvu in premogov-
ništvu, vendar ni takoj pora-
bljen, ker posameznih naložb 
ni treba takoj plačati v celoti. 

V sozdu Rek Franc Lesko-
šek-Luka ne vedo, kako n ^ za-
gotovijo normalne pogoje za 
enostavno reprodukcijo in kot 
zaenkrat kaže, jim tudi ne pro-
stane drugega kot da dobro de-
lajo in čakajo na pomoč širše 
družbenopolitične skupnosti. 

Težave pri zagotavljanju 
sredstev za enostavno repro-
dukcijo pa ne vplivajo na na-
daljryi razvoj elektrogospodar-
stva in premogovništva, ker se 
je Slovenija že več kot pred 
desetimi leti odločila za pose-
ben način zbiranja sredstev za 

gradnjo novih objektov. Sred-
stva nemoteno priteklo in de-
na^a je dovolj vsaj za najnuj-
nejše naložbe. 

Razmere v elektrogospodar-
stvu in premogovništvu nega-
tivno vplivno na razpoloženje 
delavcev, ki večkrat doseglo 
tudi nadpovprečne proizvodne 
rezultate. Rudaiji nenehno 
presegajo načrtovani izkop 
premoga, po svoje pa si priza-
devajo tudi delavci šoštanjske 
termoelektrarne, ki so letošnji 
remont končali tri dni pred ro-
kom. Zato delavci ne morejo 
razumeti, da se njihovo dobro 
delo ne odraža tudi v osebnih 
dohodkih. 

VILI EINSPIELER 

Povabilo na Črešnjice 
Pred tednom dni smo vas v 

imenu RTC Unior že povabili v 
zidanico na Črešnjice nad Fran-
kolovim, vam predstavili gostin-
sko ponudbo in nanizali nekaj 
razmišljanj Unlorjevlh turističnih 
delavcev za oživitev turizma v 
teh lepih krajih. 

Danes vas bi radi ponovno 
spomnili na mir, domačnost in 
prijetne urice v naravi, kar vse 
lahko najdete na nadmorski višini 
800 metrov, tri kilometre od Fran-
kolovega, od koder vas vse do vr-
ha vodijo lepo urejeni kažipoti. 

Zidanica je s svojo ponudbo za-
nimiva predvsem za zaključene 
družbe in poslovna kosila, a gosti-
telji bodo domače specialitete ra-
di ponudili vsakemu izletniku. Do-
mači kruh, meso s tunke, odojek, 
jagnječevina, postrvi, domača po-
tica, gobova juha z žganci, to so 
jedila, ki se jim le malokdo more 
odreči. Gostom pa je na voljo tudi 
pristno, priznano črešnjiško vino, 
ki se prijetnemu razpoloženju še 
kako prilega. 

Na]bolj zvestim ljubiteljem nara-
ve se bo obisk na Črešnjice obre-
stoval tudi z lepimi sprehodi po 
slikoviti okolici, kjer rastejo gobe 
in dozorevajo drugi gozdni sa-
deži. 

Mnogi domači in tuji gostje se v 
Črešnjice že radi vračajo. 

Če ste se odločili, da boste pri-
JU tudi vi, lahko zavrtite telefon-
sl(o številko 772-116. Zidanica 
Črešnjice obratuje vsak dan od 
12. do 22. ure, na vašo željo pa 
tudi dlje. 



pogoji niso več enotni za vse šolarje 
^gCjih sprememb novo šolsko leto ne prinaša, zato pa opozarja na vedno večje 
pfOblem^ 

Kekatere osnovne šole na 
geiti območju bodo, kot 
ê, v začetku šolskega le-

fa imele probleme s starši. 
I: namreč z negovodova-
njeiii spremljajo spremem-
^ šolskih okolišev in le tež-
1-0 pristanejo na to, da bi šli 
njihovi otroci v sosednjo, 
"p pa v najbližjo šolo, zato 
ker pač ta prezasedena in 
l,i bilo v razredu učencev 

kot predvideva norma-
tiv, ki pa je že tako pre-
visok. 

problem, s katerim se zad-
jjje dve leti vse bolj srečuje-
piotudi v naši regiji. Navaje-

smo bili, da smo v prete-
l̂ losti dokaj dobro sledili no-
vogradnjam in večanju po-
pulacije z gradnjo novih šol. 
Veliko teh je bilo zgrajenih iz 
občinskih samoprispevkov 
in danes lahko rečemo, da 

imamo dovolj zmogljivosti, 
da sprejmemo vse šoloob-
vezne otroke. Pojavlja pa se 
problem neenakomerne za-
sednosti šol. Na eni strani še 
vedno gradimo nova naselja. 

kamor se priseljujejo mlade 
družine, šol pa nič več. Po 
drugi strani ostajajo nekate-
re šole zelo slabo zasedene, 
zlasti šole v centru, kot na-
primer šole v mestu Celju, 
pa podružnične šole kot na-
primer tista na Henini, ki so 
jo začasno ukinili in otroke 
prešolali v osnovno šolo v 
Jurklošter. 

Zato se v občinah trudijo, 
da izboljšajo standard obsto-
ječim šolam, da bi čim 
uspešneje uvedli spreme-
njen nov program dela in ži-
vljenja v osnovni šoli, ki smo 
ga začeli uvajati postopno 
pred tremi leti. Zato je ne-
dvomno v korist otrokom, če 
gredo kakšen kilometer da-
lje, a imajo boljše pogoje za 
delo. 

Letos ne bomo imeli nove 
šole, zato pa bo precej preno-
vljenih. Tako ima prizidek 
osnovna šola v Šentjurju, šo-
la v Ločah, Mozirju in Šem-
petru, končno bodo predali 
namenu tudi novo telovadni-
co osnovne šole v Radečah. 
Razmišljajo pa že o prizidku 
k osnovni šoli v Rimskih to-
phcah. Laškem, na Hudinji v 
Celju in verjetno še kje. 

Nov program v 6. 
razredu 

Sicer pa novo šolsko leto 
ne prinaša v osnovne šole 
kakšnih bistvenih spre-
memb, razen uvajanja nove-
ga programa v šesti razred. 
Je pa res, da učitelji, ki te dni 
obiskujejo celo vrsto stro-
kovnih seminarjev ugota-
vljajo, da še niso izšli vsi uč-
beniki za nov program v še-
stih razredih. Šolam pri-
manjkuje tudi veliko didak-
tičnih pripomočkov za uspe-
šen pouk, zato upajo, da bo-
do občinske izobraževalne 
skupnosti izdvojile nekaj 
sredstev za te namene. 

Na šolah ugotavljajo tudi, 
da so močno okrnjeni razšir-
jeni programi, zlasti šepajo 
pri izvedbi raznih dejavnosti 
s tehničnega področja, med-
tem ko je družboslovnih že 
po tradiciji več v rednih pro-
gramih. Kljub temu so na ve-
čini osnovnih šol v regiji 

uspeli nabaviti računalnike 
za potrebe računalniških 
krožkov. Prizadevali pa se 
bodo, da ohranijo nekatere 
že utečene oblike razširjene-
ga programa, kot so tečaji 
smučanja in plavanja. 

Polovica 
usmerjencev 
vozačev 

Večjih posegov v program 
srednjega usmerjenega izo-
braževanja letos še ne bo, 
kljub številnim pomanjklji-

vostim, ki so jih ugotavljali 
pri prvi generaciji usmerjen-
cev. Gre za vprašanje proiz-
vodnega dela, pripravništva, 
združevanja nekaterih učnih 
vsebin in drugo. 

Eno novost pa bodo le 
uvedli. Gre za kurzno izved-
bo nekaterih predmetov na 
srednji družboslovni in teh-
nični šoh. Učenci bodo pouk 
teh predmetov imeli v strnje-
ni obliki (en semester enega 
potem drugega) z večjim šte-
vilom vaj in samostojnim 
delom. 

Novost je tudi ta, da učen-
ci v srednjem usmerjenem 
izobraževanju ne smejo ime-
ti več kot 32 ur pouka na 
teden. 

Izšel je tudi popravek pra-
vilnika o ocenjevanju, ven-
dar še vedno ostaja odprt 
problem ocenjevanja tujega 
jezika. 

Na srednjih šolah imajo še 
vedno nekaj kadrovskih te-
žav. Težko dobijo učitelje za 
izvajanje strokovnih pred-
metov, kar tudi ni čudno, saj 
je vsak strokovnjak bolje 
plačan v gospodarstvu kot 
pa v šoli. Tudi še za predmet 
umetnostne vzgoje niso za-
dovoljivo zapolnili prosta 
dela in naloge. 

Dosti slabše kot na osnov-
nih šolah pa je kadrovsko za-
polnjena strokovna svetoval-
na služba na srednjih šolah. 
Žal, tudi za to na šolah ni 
denarja. 

Na zavodu za šolstvo opo-
zarjajo še na problem voza-
čev. Teh je že polovica sred-
nješolcev. Zadnja leta se 
namreč tudi tisti, ki imajo 
uro in več od kraja bivanja 
do šole, raje odločijo za pre-
voz kot za dom učencev. Ti 
učenci so zato preutrujeni, 
ostane jim premalo časa za 
učenje, težje se lahko vklju-
čujejo v interesne dejavno-
sti, zato se lahko zgodi, da 
bo, splošno gledano, sčaso-
ma padla kakovost pouka. 

Vse bolj kritično je tudi s 
šolsko prehrano tako v os-
novnih kot v srednjih šolah. 
Republiška izobraževalna 
skupnost daje za to premalo 
denarja, v kolikor pa na šo-
lah povečajo prispevek star-

šev, pa ti raje odpovedo ma-
lico svojim otrokom. 

Ne le da upada standard 
naših šol, vse večje proble-
me imajo tudi starši, ki svoje 
šolaije vse težje vzdržujejo. 
Ekonomska plat žal vse 
globje in hitreje prizadeva 
tudi naše otroke, katerim 
očitno ne starši in ne družba 
v celoti ne morejo več zago-
toviti enakih možnosti za 
učenje in razvoj. 
VIOLETA V. EINSPIELER 

Glede na to, da je kar po-
lovica vseh srednješolcev 
vozačev, na zavodu za šol-
stvo v Celju, ne morejo ra-
^meti odločitve domala 
vseh srednjih šol, da prične-
jo s poukom ob 7 uri. Meni-
jo, da je to za marsikoga 
prezgodaj in da šole tako 
močno posegajo v bioritem 
mladostnika, saj bo marsik-
do od njih moral vstajati že 
ob četrti uri, če upoštevamo 
dejanski čas. 

Letos bodo na vseh šolah 
v občini Laško uvedli dife-
renciran pouk za otroke z 
učno vzgojnimi problemi v 
prvih, drugih in tretjih ra-
zredih 

V vsej regiji si prizadeva-
jo tudi za uvajanje večjega 
števila ur v malo šolo. Gle-
de na to, da precej otrok ni 
vključenih v dnevno var-
stvo, bodo skušali zajeti v 
program male šole sleher-
nega predšolskega otroka 
tudi iz najbolj odaljenih 
krajev. 

Se vam pripeti, da ho-
čete kupiti Novi tednik, 
pa je ta na prodajnih 
mestih že razprodan? 
Postanite naročnik in 
imeli boste zagotovljen 
izvod, ki vam ga bo na 

dom dostavil poštar! 

Vid Jerič 
K]jub temu, da smo ve-

deli, da je Vid težko bolan, 
nam je njegova izguba za-
dala bolečino. To toliko 
bolj, ker smo se pripravlja-
li, da mu čestitamo ob nje-
govi 65-letnici. Toda žal, te 
ni dočakal, čeprav sta 
manjkala do nje le dva dne-
va. Z njim smo izgubili po-
štenega, delavnega in pre-
kaljenega borca, koman-
danta partizanskih in po-
vojnih enot Jugoslovanske 
ljudske armade ter aktivne-
ga družbenopolitičnega de-
lavca. Vid spada med tiste 
ljudi o katerih lahko reče-
mo, da so več desetletij do-
sledno in uspešno izpolnje-
vali svoje naloge, tako v 
NOB kakor tudi v povoj-
nem obdobju na odgovor-
nih dolžnostih v naših obo-
roženih silah. 

Vid Jerič je bil rojen 28. 
avgusta 1920 v kmečki dru-
žini v Tihaboju pri Gabrov-
cu. Po končani osnovni šoli 
seje kot 16-letni fant zapo-
slil v lesnem podjetju v 
Mirni na Dolenjskem. 

Po kapitulaciji predapril-
ske Jugoslavije se je. v do-
mačem kraju kmalu pove-
zal z Osvobodilno fronto 
ter 8. maja leta 1942 odšel v 
partizane in se priključil 
Krškemu odredu. Ob for-
miranju brigade ga najde-
mo med Gubčevci, kjer je 
kmalu poveljeval mitralje-
škemu vodu. Iz Gubčeve 
brigade je prišel v Šlandro-
vo brigado, kjer je napredo-
val v komandirja čete, po 
prihodu v 12. brigado, ki se 
je formirala iz dela Šlan-
drove ter dela Gubčeve bri-
gade, je postal že name-
stnik komandanta bataljo-
na, kmalu zatem pa koman-
dant bataljona. Sledila je 
oficirska šola, kjer je Vid 
nabiral prva teoretska voja-
ška znanja. Po tej končani 
šoh je postal komandant 
Cankarjeve brigade, toda 
že po dveh mescih koman-
dant 12. brigade, ki ji je po-
veljeval vse do konca vojne 
in z njo sodeloval pri osvo-
bajanju Ljubljane. 

Vida Jeriča je v narodno-
osvobodilni borbi krasila 
velika večina tistih člove-
ških vrlin, ki so bile najbolj 
pomemben dejavnik za vse 
naše zmage. Predvsem ve-
lja poudariti njegov osebni 
pogum, preudarnost, hlad-
nokrvnost in vztrajnost tu-
di v najtežjih okoliščinah. 
Borci so ga spoštovali in 
imeli radi, zato je bil vre-

den njihovega zaupanja. V 
njih je znal odkrivati dobro 
ter netiti pogum in vero v 
zmago. Vselej je bil poln 
vedrine. Njegova odprtost 
do ljudi in spoštovanje vsa-
kogar, kije tega vreden, sta 
mu zagotovila nešteto zve-
stih prijateljev. 

Dolga je paleta visokih in 
odgovornih vojaških dol-
žnosti, ki jih je Vid Jerič 
opravljal v vrstah oborože-
nih sil SFRJ v povojnem 
obdobju. Bil je v Murski 
Soboti, Tolminu, Ajdovšči-
ni, v Sarajevu in Novem 
mestu. V letih 1952 do 1954 
ga vojaška dolžnost prive-
de za komandanta enote v 
Celju, nakar sledita dve leti 
učenja na Višji vojni akade-
miji v Beogradu. Zatem je 
postal poveljnik enote JLA 
v Pivki, nato pa ga je pot 
vodila na Dolenjsko v No-
vo mesto in končno v Mari-
bor, kjer je bil leta 1968 kot 
polkovnik upokojen. Toda 
za Vida to ni pomenilo za-
pečkarstva. Nasprotno, z 
vso odgovornostjo je začel 
delati na organizaciji TO na 
poročju Štajerske in Do-
lenjske. Po formiranju con-
skih štabov TO pa je bil 
imenovan za kom^andanta 
TO za Zahodno Št^ersko 
pokrajino in na tej dolžno-
sti ostal kar celih deset let. 

Vid Jerič je za zasluge v 
NOB, za dosežene uspehe 
pri opravljanju dolžnosti v 
povojni izgradnji oborože-
nih sil SFRJ ter za družbe-
nopolitično aktivnost pre-
jel več visokih državnih od-
likovanj in veliko priznanj. 

IVAN MELIK-GOJMIR 

Od 15. do 22. avgusta so 
enodnevni zasluželi prispevali: 
OBČINA CELJE 
OGP Remont Celje 309.228,00 
SOZDMERX TOD TEKO 145.489,00 
Kraljič Jože in Marija - EZ od 
obrnika in zaposlenih 38.268,00 
Slvenijales, trg. TOZD 300 PE Celje 81.768,00 
Žagar Anton in Friderik - kovinoplastika Teharje 

13.648,00 
Medobčinski svet SZDL Celje 2.272,00 
MERX DO BLAGOVNI CENTER-DSSS 3269.588,00 
MERX DO BLAGOVNI CENTER 
TOZD PRESKRBA CELJE 599.864,00 
MERX DO BLAGOVNI CENTER 
TOZD TRANSPORT CELJE 416.312,00 
MERX DO BLAGOVNI CENTER 
TOZD PRAWARNA 96.576,00 
Brglez Ivo - Galanterija Celje - EZ 
od obrtnika in zaposlenih 4.388,00 

OBČINA SLOVENSKE KONJICE 
Dornik Adela in Gašparič Marija 
Izd. drobnih kovinskih predmetov 6.089,00 
Dornik M a r j a n - E Z obrtnika 2.539,00 
Krajnc Karolina - frizerski salon Zreče 2.352,99 

OBČINA ŽALEC 
Agros Šempeter 200.000,00 
Kovinska industrija Vransko 121.455,00 
SIGMA Žalec 220.202,00 

OBČINA ŠMARJE 
Radio Šmaije 9.388,00 

REKAPITULACIJA 

CELJE 16,769.273,00 
SLOVENSKE KONJICE 2,213.224,00 
ŽALEC 9,790.119,50 
ŠMARJE PRI JELŠAH 1.314.521,00 
MOZIRJE 522.658,50 
LAŠKO 1,447.549,00 
ŠENTJUR 1.756.728,00 
VELENJE 47.563,00 
SEVNICA 100.642,20 
DRUGE OBČINE 147.213,00 
SKUPAJ VPLAČANO DO 22. 8.1985 34,109.491,50 

Nogavičarji za bolnišnico 
Kolektiv Tovarne nogavic Polzela vsako leto praz-

nuje svoj praznik 9. septembra, na dan, ko je bil leta 
1950 imenovan prvi delavski svet. Doslej so za praznik 
pripravljali piknik za zaposlene in upokojence. Letos 
pa so se odloili drugače. Sindikat in druge družbeno-
politične organizacije so dale pobudo, da bi sredstva, 
ki bi jih porabili za piknik, namenili celjski bolnišnici. 
Predlog so obravnavali na sejah delavskih svetov vseh 
TOZD in ga tudi potrdili. Tako bo celjska bolnišnica 
dobila 1,5 miljona dinarjewv, kar je lep prispevek 1200 
članskega kolektiva. 

SKLAD ZA MODERNIZACIJO 
BOLNIŠNICE CEUE , 
Uro n r i u f i : 5 0 7 0 0 0 - 6 4 b . 1 0 0 0 M . 

V Zabukovici odprli 
prenovljeno mesnico 

V počastitev krajevnega 
praznika Griž, ki ga praznu-
jejo v spomin na napad na 
rudnik v Zabukovici, 25. av-
gusta 1941. leta, so se prejš-
nji teden zvrstile številne 
prireditve. 

V soboto dopoldne so od-
prli prenovljeno mesnico v 
Zabukovici, ki so jo pred 
tem zaprli zaradi slabih higi-
enskih razmer. Krajani so 
družno poprijeli za delo, 
opravili 1232 udarniških ur, 
na pomoč pa so priskočiU še 
Sigma, Minerva in Celjska 
mesna industrija, katere last 
je lokal. Osnovna organizaci-
ja Rdečega križa iz Griž je 
organizirala srečanje starej-
ših krajanov. 

Na slavnostni seji skupšči-
ne krajevne skupnosti in 
družbenopolitičnih organi-
zacij so govorili o uspehih v 
zadnjih letih. Izpostavih so 
primer Zagrebena, ko so 
tamkajšnji krajani prispevali 
500.000 dinarjev za ureditev 
trofaznega toka, lovci pa so 
si uredih sodobno strehšče. 

"V dneh praznovanja so se v 

Grižah mudili tudi predstav-
niki krajevne skupnosti iz 
Kruševca, s katero bodo Gri-
žani v kratkem podpisali li-
stino o pobratenju. 

Krajevna priznanja so pre-
jeli Minerva, Sigma, DPD 
Svoboda Griže, planinsko 
društvo Zabukovica, režijski 
odbor za obnovo mesnice v 
Grižah, Nežika Ribič, Milan 
Krašovec, Ignac Mastnak, 
Anton Blaj, režijski odbor za 
izgradnjo smučišča na Goz-
dniku ter lovska družina 
Gozdnik. F. J. 

ZLATA HARMONIKA 
LJUBEČNA 85 

Potfinalno tekmovanje, sobo-
ta, 31. 8. ob 16. uri na Franko-
lovem (po tekmovanju zabava 
na kateri bo igral ansambel 
Savinjskih 7) 
Finalno tekmovanje, nedelja, 
1. 9. ob 15. uri pri Gasilskem 
domu Ljubečna 

Vabljeni 



Sto let gasilskega društva Podčetrtek 
Ustanovitev prostovoljne 

požarne brambe v Podčetrt-
ku je terjala višja sila, ele-
mentarne nesreče, pred-
vsem ogenj. 

V gostilni Starovaški so se 
krajani sestajali že leta 1883 
in leto pozneje, leta 1985, 
ustanovili prostovoljno po-
žarno brambo. Krajani so za 
to prispevali denar, grof At-
tems pa jim je daroval 200 
goldinarjev. Ustanovitelji 
požarne brambe v Podčetrt-
ku so bili jože Peternelj, 
Franc Matoh, Ivan Rajzin-
ger, Jože Verbošek, Jože 
Jurša, Miha in Anton Cvetič 
ter drugi. Prva leta so pre-
mogli ročno brizgalno, gasil-
ski voz in potrebne cevi. 
Kmalu so kupili večjo ročno 
brizgalno, ki jo je poganjalo 
osem mož. 

Okupator je močno priza-
del tudi gasilsko društvo 
Podčetrtek. Z uničenjem ce-
lotnega arhiva je bila izbrisa-
na vsakršna sled humane 
društvene dejavnosti. Po 
vojni je bilo treba društvo na 
novo organizirati in opremi-
ti. Okoli leta 1948 je začelo 

število članov naraščati. Le-
ta 1950 jih je bilo 50, deset let 
kasneje blizu 60. 

Prvi gasilski avtomobil so 
kupili leta 1952, prvo motor-
no brizgalno pa štiri leta kas-
neje. Leta 1968 so kupili 
kombi, leta 1972 pa so se loti-
li ureditve gasilskega doma 
in okolice. Prekrili so streho, 
petindvajset gasilcev je ple-
skalo vrata, okna in prostore. 
Med največje pridobitve leta 
1973 sodi prevzem novega 
gasilskega avtomobila 
kombija tovarne IMV. 

Obsotelje in Kozjansko je 
junija leta 1974 prizadel po-
tres. Ob tej nesreči je priha-
jala pomoč od vsepovsod. 
Društvu iz Podčetrtka je pri-
skočilo na pomoč gasilsko 
društvo Prevalje in mu od-
stopilo svojo motorno briz-
galno s sesalnimi in tlačnimi 
cevmi. 

Naslednja leta je število 
članov naraščalo, leta 1979 
jih je bilo že blizu 90. Januar-
ja leta 1981 so prevzeh težko 
pričakovano avtocisterno, 
leto pozneje pa je bilo dru-
štvo organizator občinskega 

gasilskega tekmovanja. De-
setina iz Podčetrtka je takrat 
zasedla 2. mesto. Pobrateno 
GD Prevalje je gasilcem iz 
Podčetrtka ob koncu leta 
1983 podarilo gasilski avto-
mobil-kombi IMV. 

Gasilsko društvo Podčetr-
tek tesno sodeluje s krajevno 
skupnostjo, ki je investitor 
novega gasilsko-kulturnega 
doma, sodeluje še z osnovno 
šolo in z Zdraviliščem Atom-
ske toplice. Stoti občni zbor 
društva je bil letos maja. Da-
nes je v društvu 125 članov. 

FRANJO MAUER 

Sto let obstoja bo GD iz 
Podčetrtka proslavilo v ne-
deljo. Slavnostna seja se bo 
pričela ob 9. uri v osnovni 
šoli Podčetrtek, Ob tej pri-
ložnosti bodo spregovorili o 
razvoju gasilstva v Podče-
trtku, podpisali bodo listi-
no o pobratenju med DVD 
Desinič in GD Prevalje ter 
GD Podčetrtek. Podelili bo-
do društvena priznanja in 
odlikovanja, ob 11. uri bo 
gasilska parada, pol ure 
kasneje pa bo zborovanje 
pred novim gasilsko-kul-
turnim domom. Takrat bo 
GD Podčetrtek prevzelo no-
vo orodno vozilo, darilo So-
cialistične zveze Pregrada 
in razvilo novi gasilski pra-
por. Po otvoritvi gasilsko-
kulturnega doma bo dru-
žabno srečanje. 

Tisoči »TORI« 
Natanko leto dni po pričetku proizvodnje so! 

zasebne montažnice Tonija Riflja iz Gornjega graj 
poslali na tržišče že tisoči zložljivi mini motor6( 
Tori. 

Motor, ki ga je patentiral in v avgustu 1984 tu 
pričel izdelovati Toni Rifelj, vozijo že po vseh jugosj 
vanskih cestah. V Merxovi delovni organizaciji Avt 
tehnika, kjer skrbijo za prodajo našega najmanjše] 

_ motorja upajo, da bodo že v začetku prihodnjega le 
prve motorje poslali tudi v tujino. 

Ob dokončanju tisočega izdelka so v montažni 
Tonija Riflja, ki ima zaposlenih pet delavcev, prejšn 
soboto organizirali manjšo slovesnost, ki so se je pol( 
predstavnikov Avtotehnike udeležili tudi koOperani 
ki sodelujejo pri izdelavi delov za motor. Kot zaninj 
vost, niti en del na »Toriju« ni uvožen, izdelujejo pa| 
kar v petnajstih barvnih odtenkih. 

R. PANTEU 

Novi tednik - Radio Ce-
lje, Trg V. kongresa 3a, 
Celje. Telefoni uredniš-
tva: 22-369, 23-105, 27-

728,28-408. 

V ZIbIko ne bi smel kdorkoli 
V Zibiki imajo svojo pri-

reditev. Srečanje narodno-
zabavnih ansamblov občine 
Šmarje pri Jelšah je že petič 
po vrsti organiziralo doma-
če kulturno društvo v sode-
lovanju z zvezo kulturnih 
organizcij občine Šmarje 
pri Jelšah. Letošnja priredi-
tev je bila v nedeljo pred 
okoli tisočglavo množico 
obiskovalcev, ki so v Zibiko 
prišli iz vseh koncev šmar-
ske in iz sosednjih občin. 

Nastopilo je sedemnajst 
skupin, večjih, manjših, po-
sameznikov. Večina je bila iz 
domače občine, vendar je 
najbolj »vžgala« skupina 
»Mlado klasje« iz Laškega, 

ki je presenetila s svežino, 
ubranostjo in odlično teh-
niko. 

Organizator je bil zadovo-
ljen z odzivom nastopajočih, 
še bolj z obiskom prireditve, 
veliko manj pa s kakovostjo. 
Nastopile so namreč skupi-
ne, tudi posamezniki, ki na 
takšno in podobne priredi-
tve ne sodijo. Odmik od pr-
votne zamisli prireditve v Zi-
biki je že sestav nastopajo-
čih, saj v nekaterih primerih 
ni bilo mogoče govoriti o 
skupinah. Tudi izvirnost je 
močno pešala, predstavile pa 
so se tudi skupine brez nove 
lastne skladbe, kar je tudi 

odmik od pravil nastopa. V 
bodoče bo torej potrebna se-
lekcija v prid kakovosti. Or-
ganizator vidi rešitev ravni 
prireditve v tem, da bodo v 
bodoče smele nastopiti samo 
tiste skupine, ki so včlanjene 
v domača kulturna društva. 

Srečanje narodnozabavnih 
skupin v Zibiki mora ostati. 
To je pokazala nedeljska pri-
reditev, ki je v šmarski obči-
ni gotovo ena najbolje obi-
skanih, kar je tudi zasluga 
prizadevnih zibiških kultur-
nih delavcev, ki so se poka-
zali kot odlični organizatorji 
in gostitelji. 

M. AGREŽ 

Srečanje narodno-zabavnih ansamblov na Graški goii 
Organizatorji desetega srečanja narodno-zabavnih ansamblov in malih vokalnih si 

pin na Graški gori, krajani krajevne skupnosti Plešivec in prosvetno društvo h 
Cankar, so se izredno potrudili in prireditev je tudi letos povsem uspela. Čep 
ogranizatorjem vreme ni bilo naklonjeno, srečanje so morali preložiti za teden dni, st̂  
v nedeljo zbralo na Graški gori skoraj osem tisoč ljudi. ' 

-

Pokroviteljstvo nad prireditvijo je prevzel občinski sindikalni svet, medtem ko občiri 
Kulturna skupnost še vedno ne kaže zanimanja za srečanje na Graški gori. Kljub temu 
organizatorji, na čelu z Alojzom Klančnikom^ premagali vse ovire. Da je prireditev uspi 
pa najbolje priča zadovoljstvo obiskovalcev. 

Letos se je prireditve udeležilo trinajst narodnozabavnih ansamblov, z lastnimi skl 
bami o Graški gori pa so nastopili trije ansambli. Zmagali so fantje vokalnega okt 
»Lastovka« s Polzele, drugi je bil »Gorski cvet« iz Titovega Velenja, tretje mesto pa 
zasedli »Gališki fantje« iz Galicije. Posebno priznanje pa so organizatorji podehli »Ki 
grazu« iz Kungote, kjer igrajo mladi od 9 do 17 let. 

Prireditve na Graški gori se je udeležil tudi generalpolkovnik Ivan Dolničar-Janošik, ki 
dejal: »Prvič sem na tej kulturno-zabavni prireditvi, ki je resnično dobro organizira 
Prireditev nedvomno zasluži večjo podporo, zato se bom zavzemal, da bo pokroviteljst 
nad srečanjem prevzel odbor Štirinajste divizije.« 

Na Graški gori so organizatorji podelili številnim delovnim organizacijam priznanja 
uspešno sodelovanje. Priznanje je prejelo tudi uredništvo Novega tednika in Radia Ce 

L. OJSTERŠ: 

Majda Šlamberger 
Za kratek klepet smo jo 

potegnili kar izza njenega 
šivalnega stroja v^Topro-
vem Elegantu v Šentjur-
ju, kjer je zaposlena že de-
seto leto. Upam, da pri 
tem ni preveč zaostala pri 
doseganju norme, za ka-
tero je dejala, daje visoka 
in da seje treba pošteno 
potruditi, da jo dosežeš. 
Če ti to ne uspe, nimaš 
niti 30 tisočakov ob kon-

cu meseca. »Vendar ne 
razmišljam o kakšnem 
drugem delovnem mestu, 
pa čeprav je v domačem 
kr^u tekstilna tovarna 
kar čez cesto.« 

Majda Šlamberger je 
ena izmed tistih, ki se 
vsak dan pripeljejo na de-
lo v Šentjur. Doma je iz 
Poljčan pri Slovenski Bi-
strici in ko je pred leti 
iskala prvo zaposlitev, jo 
je našla v Elegantu, kjer 
so se takrat zaposlili šte-
vilni mladi. Po šestih-me-
secih priučevanja je zače-
la delati za šivalnim stro-
jem in v družbi z ostalimi 

dekleti ji ni bilo težko. Bi-
li so mlad kolektiv in do-
bro so se razumeli med 
seboj. »Še sedaj se vedno 
vse pogovorimo, tako da 
med nami ne prihaja do 
večjih nesoglasij. Zato tu-
di še ni prišlo do konflik-
tov zaradi nizkih plač, kar 
bi se kje drugje verjetno 
že zdavnaj zgodilo.« 

Poleg svojega rednega 
dela, kije psihično in tudi 

telesno naporno zaradi 
dolgotrajnega sedenja, pa 
seje spoprijela tudi z raz-
ličnimi odgovornimi 
družbenopolitičnimi na-
logami. V času, ko je bila 
predsednica njihove os-
novne organizacije Zveze 
socialistične mladine, je 
bila ta med najbolj aktiv-
nimi v občini. Prirejali so 
različne akcije, šli na po-
hode in bili več skupaj, 
kot pa so danes. Na Maj-
dino pobudo so se srečali 
s tekstilci iz Poljčan in se 
z njimi pomerili v šahu, s 
katerim seje Majda aktiv-
no ukvarjala. Pravi, da se-
daj ni več časa niti prave 
volje. Je namestnica 
predsednika osnovne or-
ganizacije sindikata in 
vodja delegacije za sise 
družbenih dejavnosti. Ko 
pride domov, pa jo čaka 
delo na kmetiji, ki sicer ni 
velika, opravkov pa kljub 
temu ne zmanjka. »Pa saj 
je kar prijetno takšno de-
lo po osmih urah sedenja 
v tovarni«, pravi in odhiti 
nazaj za šivalni stroj. 

TATJANA CVIRN 

Področni vodniški tečaj brez udeležbe vseh I; 
V nedeljo so v Kokarjah zaključili letošnji vodniški tečaj področne taborniške ^ 

Celje. Desetdnevnega taborjenja se je udeležilo 33 mladih iz treh občin celjskega' J 
močja. ' 

Žal so se letošnjega,tabora, ki je sicer že četrti, udeležili le taborniki iz občin C« ^ 
Slovenske Konjice in Žalec, medtem ko se kljub prijavam tečaja niso udeležili iz ost' ^ 
občin, kar kaže na neresno delo v nekaterih občinskih taborniških zvezah. 

Usposabljanje v Kokarjah je kljub temu uspelo, udeležih pa so se ga mladi dveh sf J 
stnih skupin. Cebehce in medvedki od 7. do 11. leta, ter taborniki in tabornice od 12. d® 
leta. Mlajši so se učih veščin pri orientaciji, kurjenju ognja, lokostrelstvu in postavP 
šotora, starejši pa so se poleg tega usposabljali še v topografiji in za pripravo spretno«^ 
tekmovanj. Z organizacijo je bilo letos bolje kot lani, saj so imeli dva stalna p r e d a v a t « 
tabornika specialista. Tabor, v katerem so postavili šotore 15. avgusta, sta vodila stare> J 
Bogo Ščopič in taborovodja Emil Mumel. 

R. pantj;*' 



jlinečki praznik v Trnavčali 
i Vaščani idilične vasi Trnavče, ki je pod mozirskimi planinami, so v soboto že osmič 
'zapored pripravili mozirski kmečki prazni - praznik koscev in grabljic. Narodopisna 
prireditev je bila namenjena ohranjanju bogatega izročila nekdanjega dela in življenja na 
Ifnietih, ki več ali manj že tone v pozabo. Trnovčani in sosedje so se potrudili in pokazali 
nilajšim rodovom, kako so včasih kosili, grabili seno v kupe, mlačvo, škopanje, žganjekuho, 
izdelavo brezovih metel, skodlanje, kmečko mizo na kateri ni manjkalo dobrot, itd. 
i Predsednik vaškega sveta Franc Praznik, je vodil priprave na letošnjo prireditev. »Kar 
trideset nas je delalo skoraj polne tri dni, da imamo danes lahko to prireditev. Dela s 
pripravo take prireditve je veliko. Upam, da smo obiskovalcem prikazah stara kmečka 
opravila in da so imeli kaj videti.« 
V košnji in grabljenju sena v kupe se je pomerilo tudi šest ekip mladih zadružnikov iz 

Zgornje Savinjske doline. Najuspešnejši so bih mladi iz Gornjega Grada. 
Tekst in foto: TONE TAVČAR 

Laški taborniki dobro delajo 
Taborniki so ena izmed 

najmlajših organizacij v 
Laškem, saj je bil Odred ta-
bornikov Zlatorog Laško 
ustanovljen šele februarja 
lani. Pobudo za ustanovitev 
je dala Zveza prijateljev 
mladine pred dvema leto-
ma in priprave so se takoj 
začele. Organizatorji so naj-
prej navezali stike s tabor-
niki iz Titovega Velenja, ki 
so v Ribnem organizirali te-
čaj vodnikov za učence sed-
mih in osmih razredov os-
novne šole in so se ga udele-
žili tudi Laščani. Tako so 
dobili v Laškem prve vod-
nike in delo se je lahko za-
čelo. 

Ob začetkih dela laških ta-
bornikov so pokazali veliko 
razumevanja vsi: otroci in 
starši, ki so si že vrsto let 
želeli taborništva in delovne 
organizacije, ki nabavljajo 
opremo in finančno pomaga-
jo odredu. Poleg Pivovarne, 
ki je prevzela pokrovitelj-
stvo, so veliko pomagali tudi 
TIM, Zdravilišče in Ingrad, 
osnovna šola Primož Trubar 
pa je odstopila prostore, kjer 
ima odred shranjeno opremo 
in kjer se v popoldanskem 
času odvijajo razne aktiv-
nosti. 

Letos so laški taborniki že 
organizirali regijsko tekmo-
vanje tabornikov, kjer so do-

segli tretje mesto, pri organi-
zaciji pa jim je veliko poma-
gala Kmetijska zadruga in 
Pekarna Laško. Udeležili so 
se tudi tekmovanja medved-
kov in čebelic v Celju, Pre-
boldu in zleta v Mariboru. 
Prvega maja so organizirali 
dvodnevni tabor na Blatnem 
vrhu, julija pa je bilo 30 ta-
bornikov vseh starosti na de-
setdnevnem taborjenju v Sa-
vudriji z Odredom 2. grupe 
odredov iz Celja, s katerim 
so navezali stike letos. 

Delo tabornikov teče do-
bro, zato želijo prihodnje le-
to ustanoviti tudi ekipo Mur-
nov, to je predšolskih otrok, 
o čemer se že pogovarjajo z 
Vzgojno varstvenim zavo-
dom Laško. 

KARMEN KNAVS Nove gradnje ŠRC Golovec 
ŠRC Golovec se pripravlja na razširitev svojih 

športnih objektov. 
V planu imajo gradnjo treh travnatih nogometnih 

igrišč za mali nogomet, ki pa bodo imela 5 metrov 
velike gole, ter strelišče. 

Poleg igrišč in strelišča bodo zgradili tudi nove sani-
tarije in garderobe, kar bo velika pridobitev za celjske 
športnike in rekreativce. Z gradnjo bodo pričeU že 
naslednje leto, površine ki jih že urejajo in so name-
njene gradnji igrišč, bodo v času obrtnega sejma slu-
žile kot parkirišče, s čimer bodo prireditelji močno 
zmanjšali gnečo na parkiriščih v času sejma. 

GORAN OBREZ 

ZLATA HARMONIKA 
LJUBEČNA 85 

Polfinalno tekmovanje, sobo-
ta, 31. 8. ob 16. uri na Franko-
lovem (po tekmovanju zabava^ 
na kateri bo igral ansambel 
Savinjskih 7) 
Finalno tekmovanje, nedelja, 
1. 9. ob 15. uri pri Gasilskem 
domu Ljubečna 

Vabljeni 

Praznik na 
Vranskem 
.\a Vranskem vsako leto 

praznujejo krajevni praz-
lik 11. septembra, v spomin 
u prve padle borce na Čre-
tileta 194L 

Zaradi obsežnega progra-
ma bodo praznovali od 7. do 
22. septembra, zaključili pa 
IS bodo s slavnostno sejo 

(skupščine krajevne skupno-
isti in družbenopolitičnih or-
Ipnizacij. Več o letošnjem 
praznovanju nam je povedal 
tajnik krajevne skupnosti 
Vransko, Franci Izlakar: 
»Ugotavljamo, da je bilo 

letošnje leto glede pridobi-
tev med uspešnejšimi. Po že 
istaljeni navadi jih bomo 
fredali namenu ob zaključ-
ku praznovanja. Asfaltirali 
fflo cesto v zaselek Zahom-
s v dolžini 1 km, cesto v 
Podgorico v neposredni bli-
iini trga, poleg tega pa za-
ključujemo dela na vodovo-
lu Zahomce-Limovce in vo-
'ovodu Praproče. Vodo bo 
obilo skupaj sedemdeset 
ospodinjstev. Poleg tega pa 
Klaljujemo z delom na cesti 

^loga-Lipa, ki bo povezala 
ansko z Zgornjo Savinj-
0 dohno. Veliko dela smo 
ravili udarniško, sredstva 
je deloma prispevala kra-
sna skupnost, nekaj komu-
Ina skuptnost in s samopri-
-vki krajani. Med pomem-
e prireditve štejemo sre-
nje pobratenih lovskih 
ižin Vransko in Bilčevsa 
Koroškem, srečanja kra-
,ov starih sedemdeset in 
• let ter več športnih in 
Iturnih prireditev.« 

TONE TAVČAR 

Novi konjišlii jadralni piloti z učiteljem letenja Petrom Ravnjakom (v kratkih hlačah). 

Konjiški Vuk ni samotar 
Prvo iatiralno letalo in piloti v Aero klubu Slovenske Konjice 

Prizadevno šestletno delo 
so letos člani Aero kluba 
Slovenske Konjice prosla-
vili z dnevom letenja na 
matičnem letališču v Lo-
čah, kjer so tudi krstili svo-
je prvo jadralno letalo Vuk-
T, novi jadralni piloti pa so 
se tej težki preizkušnji v po-
manjkanju časa srečno iz-
maknili. 

Ob dnevu letenja so ob 
svoji redni klubski dejavno-
sti omogočih občanom, da so 
si ogledali domači kraj iz 
ptičje perspektive. Odziv je 
bil vehk, zato je tudi krst ja-
dralnega letala Vuk-T minil 
v res prijetnem vzdušju. Le-
talo so kupili že lani z izdat-
no denarno pomočjo delov-
ne organizacije Konus in 
družbenopohtičnih organi-
zacij občine Slovenske Ko-
njice, prostora zanj pa na do-
mačem letališču še vedno ni-
majo, zato začasno domuje v 
hangarju Aero kluba Celje. 
Že prihodnje leto pa bo dru-
gače, saj bodo zgradili han-
gar tudi na letahšču v Ločah. 

Sposobnosti letala je prvič 
predstavil član Aero kluba 

Celje Maks Arbajter, da pa 
letalo res ne bo samevalo, za-
trjujejo tudi trije novi jadral-
ni piloti konjiškega kluba. 
Že v zimskih mesecih so se 
teoretično pripravljali z" uči-
teljem letenja in starejšimi 
piloti v matičnem klubu, v 
začetku julija pa so odšU na 
petnajstdnevno praktično 
usposabljanje v Koroški 
aero klub Slovenj Gradec. 
Njihov učitelj letenja Peter 
Ravnjak je za to žrtvoval del 
počitnic. Koroški aero klub 
jim je omogočil brezplačno 
bivanje v kampu ob letališ-
ču, preostale stroške pa bo-
do lahko odslužih ,v domači 
delavnici. 

Na stezi v Slovenj Gradcu 
je bilo ves čas živo, saj se je 
šolalo dvajset jadralcev - po-
leg Konjičanov so bili še bo-
doči piloti iz Slovenj Gradca 
in Titovega Velenja. V skupi-
ni jih je bilo dvajset, najmlaj-
ši s sedemnajstimi in najsta-
rejši s triintridesetimi leti sta 
bila iz konjiškega aero klu-
ba, med njimi pa so bila tudi 
tri dekleta. Po prvem samo-
stojnem poletu jih je vsak 

opravil še deset, tako da se 
konjiškemu Vuku ni treba 
bati slabega ravnanja. 

MILENA B. POKLIČ 

Dejavni kinologi 
Kinološko društvo Celje 

je med tistimi, ki aktivno 
deluje že vrsto let in tako 
prispevajo pomemben delež 
v tej vrsti dejavnosti na 
celjskem območju. Organi-
zirajo začetne tečaje, s po-
močjo katerih lahko ugoto-
vijo zasnove psa. Preizkusi 
se sposobnost psa za sled, 
poslušnost in obrambo. Na 
tečajih lahko sodelujejo psi, 
ki so starejši od šestih me-
secev in ni potrebno, da 
imajo rodovnik. 

Junija so končali tečaj za 
predizpit, sodelovalo je 27 
psov, predvsem ovčarjev 
različnih^ vrst, dobermanov, 
dolg . . . Šolajo vse vrste pa-
sem, najboljši pa so seveda 
službeni psi. Društvo nima 
organizirane prodaje psov 
ampak jih izključno šolajo. 
Deluje pa v okviru Zveze 
društev vzrejna komisija, ki 
kontrolira legla, na njeno po-
budo lastniku svetujejo 
vzrejne preglede, s pomočjo 
katerih se lahko ugotovi ali 
je lahko pes določen za ple-
menjaka. 

Kinološko društvo se je 
vključilo v Zvezo telesno 
kulturnih organizacij in si na 
takšen način uspelo pridobi-
ti več družbene pomoči. De-

nar dobijo tudi od šolnine ter 
članarine. V uporabo so do-
biU tudi zemljišče na Bab-
nem, ki so ga s prostovo-
ljnim delom preuredili. 
Ustanovili so enoto reševal-
nih psov, ki je vključena v 
štab civilne zaščite. V dru-
štvu je 180 članov, od tega je 
40 tečajnikov. 

Kinološko društvo tarejo 
tudi številni problemi. Naj-
večji je ustrezen prostor za 
treniranje. Vadbo opravljajo 
tudi v slabem vremenu, le 
pozimi jo morajo, žal, preki-
niti, ker nimajo ustreznega 
zaprtega prostora. Dobro so-
delujejo z bližnjim letali-
ščem, kjer so jim vedno pri-

pravljeni pomagati. Potrebu-
jejo tudi orodja za reševanje 
in opremo zemljišča, denaija 
pa je za vse premalo. Pro-
blem povzroča tudi stalno 
spreminjanje strokovnega 
kadra, vodje šol in markerje 
morajo tako^ vsako leto na 
novo šolati. Število strokov-
njakov je tako glede različ-
nih dejavnosti v društvu pre-
majhno. Med najbolj aktivni-
mi so Ljubica Tržan, Goran 
Travner, Brane Špindler, 
Marjan Tratnik ter Miran 
Travner, ki je vodja šolanja. 

BISERKA KARNEZA 

Zamisel o ustanovitvi ki-
nološkega društva v Celju 
je nastala leta 1953, leto za 
tem so že ustanovili podruž-
nico kluba ^ ljubiteljev 
športnih psov. Število čla-
nov se je hitro večalo, od 
prvotnih 28 na 82. Že leta 
1958 je kljub ustanovil la-
vinsko reševalno službo, ki 
jo vodi še danes aktivni 
član Marjan Tratnik. 

Leta 1963 je klub organizi-
ral prvo državno prvenstvo, 
in dve mednarodni tekmo-
vanji. Člani so nad Mestnim 
parkom s prostovoljnim de-
lom uredili eno najlepših 
vežbališč za pse, ki pa je 
sčasoma postalo pre-
maihnn. 

Posredovalnica z veliko 
izbiro - mali oglasi v 

Novem tedniku 



Pred pevsko 
jesenjo 

z rednim delom v novi 
sezoni bo 3. septembra 
ob 19. uri v dvorani Zve-
ze kulturnih organizacij 
Celje v Gregorčičevi uli-
ci pričel z delom moški 
pevski zbor KUD Ivan 
Cankar, ki ob tej prilož-
nosti vabi k sodelovanju 
nove člane. Pevci bodo 
imeli vaje vsak torek in 
petek. 

Kulturno umetniško 
društvo Ivan Cankar Ce-
lje ima s svojim moškim 
pevskim zborom že tradi-
cijo, saj ustvarjalno dela 
že šest desetletij in pol. 
Njihov repertoar zajema 
slovenske narodne in 
umetne pesmi, pesmi 
drugih narodov in narod-
nosti ter revolucionarne 
in borbene pesmi. Zbor 
že vrsto let uspešno vodi 
profesor Marjan Lebič, ki 
daje 40-članski družini 
strokovni in tovariški 
pečat. ZB 

Kam se izgubljajo seminaristi? 
Pred novo sezono konferenca ZKO. Problemi s prostori 

Pri Zvezi kulturnih orga-
nizacij Celje se z novo sezo-
no v društvih pripravljajo 
na volilno programsko kon-
ferenco, na kateri bodo oce-
nili delo v minulih dveh le-
tih, osvetlili najbolj pereče 
probleme v ljubiteljski kul-
turi in se domenili za delo v 
prihodnje. 

Predvsem si bodo zbrani 
na konferenci vzeli čas za 
oceno filmske vzgoje, ki je 
imela v Celju dolgoletno tra-
dicijo, pa jo je novi šolski si-
stem razbil. Osvetlili bodo 
tudi prostorsko problemati-
ko, o kateri tudi sicer veliko 
razpravljajo in nanjo opozar-
jajo, a se kaj prida v zadnjih 
letih ni premaknilo. Vrsta 
skupin je takorekoč na cesti: 
od folklore, pihalnega orke-
stra, plesnega gledahšča ozi-
roma plesne dejavnosti, do 
gledaliških skupin, kjer se 

kaže tudi problem vzdrževa-
nja, kot na primer v Vojniku, 
Šmartnem v Rožni dolini in 
še kje. 

Pod okriljem Zveze kul-
turnih organizacij je zdaj 52 
društev (najmlajše je mešani 
komorni zbor Celje) in do-
mala povsod se otepajo s 
kakšnimi težavami. Če niso 
prostorske, so denarne, ki pa 
so v primerjavi s kadrovski-
mi pravzaprav majhne. V 
amaterskih društvih deluje 
okoli 6000 članov, za sezono 
1985 jim je bilo odmerjenih 9 
milijonov dinarjev za dru-
štveno dejavnost, medtem 
ko za prihodnjo računajo s 
polovico več sredstev. Da bi 
se kakšno društvo razšlo za-
radi pomanjkanja denarja ni 
mogoče reči, saj se sredstva 
delijo po pravilniku in po na-
čelu uspešnosti in kakovosti 
programa. Seveda pa je vso-

Čigava bo Zlata harmonika? 
Med organizatori letoš-

njega zaključnega tekmova-
nja harmonikarjev z diato-
ničnimi harmonikami za 
Zlato harmoniko Ljubečne 
je že nek^ časa živo. To ni 
čudno saj je letos spreme-
njena oblika tekmovanja 
zahtevala aktivnost že od 
prvega izbirnega tekmova-
nja, ki je bilo 1. maja v 
Domju pri Trstu. Izbirna 
tekmovanja so se nato vr-
stila v Begunjah na Gorenj-
skem, v Podljubeljii pri Tr-
žiču, S love^ Gradcu, Ko-
stanjeku pri Krškem, Zabu-
kovju pri Sevnici, Morav-
skih toplicah, Dobrni in No-
vem mestu. Na vseh desetih 
izbirnih tekmovanjih je na-
stopilo 261 harmonikarjev 
iz vse Slovenije, Hrvaške, 
Italije in Avstrije. 

V polfinale, ki bo v soboto 
ob 16. uri na Frankolovem, 
se je uvrstilo 54 najboljših 
harmonikarjev. V polfmalu 
pa bo nastopilo še pet najbo-
ljših harnionikaijev iz Južne 
Tirolske in pet harmonikar-
jev iz avstrijske Koroške. 

Na finalu v Ljubečni, ki bo 
v nedeljo ob 15. uri pred ga-
silskim domom, bodo naj-
prej s po eno skladbo nasto-
pili veterani starejši od 65 
let. Za njimi pa 25 najboljših 
iz polfinala na Frankolovem. 

Kdo bodo letos finalisti v 
Ljubečni, je težko reči. Če-
prav bo zagotovo med njimi 
že nekaj starih znancev, bo 

veliko tudi novih imen. Že 
izbirna tekmovanja so na-
mreč pokazala, da povsod po 
Sloveniji znajo dobro igrati 
ljudsko harmoniko. Zato bo 
letošnje tekmovanje še toli-
ko bolj zanimivo. Dosedanja 
zmagovalca Miro Kline in 
Mitja Kapš bosta zagotovo 
dobila dostojnega nasled-
nika. 

V samem tekmovanju bo 
letos vrsta novosti, ki bodo 
zagotovo to prireditev še po-
pestrila in samo tekmovanje 
naredila še bolj zanimivo. 
Med temi novostmi so tudi 
nove nagrade, ki jih bodo 
prejeli najboljši. Prejeli bodo 
namreč, poleg pokala Zlata 
harmonika, še zlate, srebrne 
in bronaste plakete. Harmo-
nikar z največ glasovi obi-
skovalcev bo tudi letos pre-
jel posebno nagrado »Majo-
liko«. 

Letošnja novost je tudi po-
svetovanje na temo: »Ljud-
ska harmonika v folklori in 
narodno zabavni glasbi«. 
Harmonikarji, pa tudi drugi, 
ki bodo na to posvetovanje 
prišli v nedeljo ob 10. uri v 
dvorano Zadružnega doma v 
Ljubečni, bodo lahko tudi 
slišali katere napake so naj-
pogostejše pri igranju ljud-
ske harmonike. Posvetova-
nje bo vodil Milan Trampuš, 
ki je tudi že pripravil vrsto 
vaj za učenje in igranje te 
harmonike. Posvetovanja se 
bo najbrž udeležil France 
Mihelič znani harmonikar in 
skladatelj narodno zabavnih 
viž. O napakah pri igranju bo 

govoril glasbeni pedagog in 
predsednik strokovne komi-
sije, Albert Zaveršnik. 

V Ljubečni pričakujejo ve-
lik obisk. Da bi lahko vsi, ki 
bodo prišli tudi spremljali 
prireditev, so prireditveni 
prostor precej razširili. Pra-
vijo, da nikomur ne bo po-
trebno, kot je bil primer lani, 
ostati zunaj prireditvenega 
prostora. V primeru slabega 
vremena bo tekmovanje v 
dvorani Zadružnega doma. 
Ker pa gre v to dvorano le 
okrog 300 obiskovalcev, bo 
celjski radio v tem primeru 
prireditev neposredno pre-
našal. 

Organizatorji zaključnega 
tekmovanja KUD Ljubečna, 
KUD Bezenšek Frankolovo, 
Novi tednik in Radio Celje, 
upajo, da jim bo vreme kot 
vedno doslej naklonjeno. 

MILAN BRECL 

ta, ki jo društva dobijo, samo 
polovica tistega, kar v resni-
ci potrebujejo za svojo redno 
in neokrnjeno aktivnost. 
Drugo polovico si jih večina 
pridobi s svobodno menjavo 
dela in s pomočjo združene-
ga dela. Zgleden primer so-
delovanja s kulturnim giba-
njem je Železarna Štore. 

Vse bolj zaskrbljujoči so v 
amaterski kulturi kadrovski 
problemi. Manjka pevovodij, 
dirigentov in sodelavcev za 
gledališko področje. In ven-
dar se samo po sebi vsiljuje 
vprašanje, kaj je z ljudmi, ki 
jih vsako leto pošljejo na se-
minarje v Radence domača 
društva? Ocena za seminarje 
velja, da so le-ti dobri in stro-
kovni in dobro obiskani. 
Kam se torej izgubljajo semi-
naristi? Hodijo društva po 
bližnjici in raje kot tem, za-
upajo delo bolj izkušenim re-
žiserjem? Tudi nato bodo 
skušali odgovoriti na konfe-
renci, kjer bodo najzasluž-
nejšim amaterskim delav-
cem v kulturi prvič izročili 
zlate in bronaste plakete 
Zveze kulturnih organizacij. 

MATEJA PODJED 

HODITE 
vm 
SAMO MED TDF? 

Vaje v garderobi 
Tale fotografija plesnega ansambla Igen iz Celja iz 

plesne kreacije »Dan zmage ali rojstvo novega člo-
veka«, simbolizira prostorsko jstisko sto petdesetih 
plesalcev, kolikor jih bo letos vključenih v center za 
balet in ritmiko Isidora Duncan v Celju, ki združuje 
skupino Iger in Plesno gledališče Celje. 

Športno rekreacijski center Golovec jim je moral 
odvzeti dosedanji vadbeni prostor v trim kabinetu 
poleg savne, ker ima tu svoje načrte, vendar Golovec 
plesalcem ni popolnoma odrekel gostoljubja. Ti si 
bodo lahko uredili prostor v garderobi centra. Da gre 
za skrajno neprimeren prostor, ki je sicer dovolj dolg a 
premalo širok, da bi plesalci lahko daU razmah svojim 
gibom, ni treba posebej poudarjati. Toda to je edini 
prostor v Celju, ki so ga dobili in ga morajo sprejeti, če 
hočejo sploh še delati. Res, da so v Celju še druge 
dvorane, vendar so predrage. Najemnine za šolske 1 
telovadnice naprimer so okoli 1000 dinarjev na uro. 
Obe plesni skupini, ki sta se tudi zaradi težav s prosto-
rom povezali, bosta imeli tedensko okoli 30 ur vaj. 
Računica je zelo enostavna. Denarja za najemnino ni, 
vse več mladih pa želi k plesu. 

Sprašujemo se, ali res ni nikjer v Celju prostora za 
mlade plesalce, ki že nekaj let zapored sodijo v sam vrh 
slovenskega sodobnega plesa! 

Violeta V. Einspiler 

Knjiga o življenju »olcerjev« 
Nov publicistični dosežek A. Videčnika 

Kot organsko nadaljeva-
nje samostojnega zapisa o 
Delavskem gibanju v Gor-
nji Savinjski dolini (Mozir-
je 1983) je isti izdajatelj, ob-

činski sindikalni svet Mo-
zirje, prejšnji teden izdal 
knjižico z naslovom »O goz-
dnih delavcih Luč med obe-
ma vojnama«. Avtor te pu-
blikacije, ki so jo zasnovali 
v komisiji za ohranjanje 
tradicij delavskega giba-
nja, je tudi tokrat Aleksan-
der Videčnik. 

Medtem ko gre v prvem 
Videčnikovem izboru za 
opis ekonomsko socialnih 
razmer delavcev, predvsem 
gozdarjev, se je v knjižici, o 
kateri teče beseda, Videčnik 
»s pravo aktivistično zagna-
nostjo« (Vlado Miklavc) lotil 
snovne (materialne) kulture 
»olcerjev« na območju Luč, 
v gozdovih nekdanjega luč-
kega gozdarskega revirja ve-
leposestva Marijingrad. Po-
dročje ni izbrano naključno, 
saj so bile prav tam delovne 
razmere gozdarjev najtežje. 

Svojo raziskavo je Videč-
nik oprl na pisana in ustna 
izročila, jo dal pred tiskom v 
presojo strokovnjakom (inž. 
Jože Urank, prof Emil 
Lajh), za razumljivost bral-
cu, ki ne pozna gozdnih del, 
pa pripoved ponazoril s šte-
vilnimi risbami (Leopold Su-
pin ml.) in izvirnimi starimi 
fotografijami (Bogomil Su-
pin). Poleg občinskega sindi-
kalnega sveta je raziskavo 
gmotno podprla tudi občin-
ska raziskovalna skupnost 
Mozirje. 

Kaj nam torej prinaša ta 32 
stranska, iz gorečega Ijubi-
teljstva porojena narodopis-
na publikacija? Po uvodnih 
podatkih o zemljiško-pose-
stnih razmerah gornjegraj-
skega okraja in razmišljanjih 
o gospodarskem pomenu 
gozda, zvemo za materialno 
stran življenja in dela v goz-
du, o obleki lučkih gozdnih 
delavcev, o organizaciji nji-

hovega dela, pa o pre 
orodju, o olcerskih 1 
b ^ t a h sredi gozdov, 
viščih in o sami sečnja 
nevarnem spravilu lesa 
nine po suhi ali mokri; 
zaključek pa še o prvih 
kih sindikalnega gibv 
med marijagrajskim oz. lup 
kim proletariatom. 

Knjižico o življenju g( 
darjev, predstavitve sta 
udeležila tudi Rafko M; 
kar, predsednik medobč i 
skega sindikalnega sveta 
Zdravko Troha iz repul j 
škega sveta zveze sindil i 
tov, so izdali v 1500 izvod i 
Če bo zanjo tolikšno zaln 
manje kot za Delavsko gil j 
nje v Gornji Savinjski do i 
ni, katerih 4. tisoč izvodov 
že skoraj pošlo, bodo broS 
ro ponatisnili. Aleksand 
Videčnik pa s pomočjo si 
dikata in komisije za ohi 
njenje tradicij delavskea 
banja pripravlja že četi 
brošuro, v kateri bo opis 
življenje poselskega pro 
tariata v dolini. Opisal 
nekdanje življenje na kn 
tijah in medsebojne odnc 
med gospodarji, hlapci, < 
klami, najemniki idr. 

Skratka, izpod Videč 
vega publicističnega p 
je izšla poljudna, a tu 
poklicnega etnologa oi 
narodopisna pripove« 
ohranja zgodovinski sj. 
na grenak, z akordom 
šihtom zasluženi kru^ 
kih gozdnih delavcev. 

Oglas v Novem tedniK^ J 
- pot k uspehu j 
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Turistični kraji bolje od tranzitnih 
ftezuliati ocenjevanja bodo znani septembra 

po prvem delu zapisa o 
aKciji >'Iščemo najlepši kraj 

letu 1985« objavljamo da-
ĝs nadaljevanje, v kate-

jgjn predstavljamo še kraje 
občin Šmarje pri Jelšah, 

gentjur. Laško in dela celj-
jlic občine. Ocena, ki jo da-
jemo posameznim krajem je 
gplošna, medtem ko bodo za 
točkovno ovrednotenje po-
skrbeli v komisiji celjske 
turistične zveze, ki bo rezul-
tate objavila septembra. 

V občini Šmarje sta bila 
ocenjeni Rogaška Slatina in 
Podčetrtek kot turistična 
Icraja, ter Kozje, Bistrica ob 
Sotli in Šmarje kot izletni-
ško tranzitni kraji. Rogaška 
slatina verjetno ne bo čisto v 
vthu ocenjevalne liste, saj 
kljub zelo lepo urejenemu 
kompleksu zdravilišča, ki si 
zasluži najvišjo možno oce-
no, ostali del kraja ni urejen. 
Zelo skromna ureditev kraja 

m obrobnih delov, slabo ure-
jen promet, smeti ter pohoje-
ne zelenice zbijajo dobro 
oceno, ki jo prinaša le zdravi-
lišče. 

Tudi v Podčetrtku je zdra-
viliški kompleks lepo urejen 
in dobro vzdrževan, napre-
dek pa je viden tudi v kraju, 
ki je bil dolga leta med naj-
slabše urejenimi. V Kozjem 
lahko obiskovalec, ki se več-
krat mudi v tem kraju opazi, 
da za urejanje okolja skrbijo 
načrtno. Skoraj vsako leto 
zgradijo kakšen nov rekre-
acijsko športni objekt, pa tu-
di gostinska ponudba se je z 
novim gostiščem »Pri ribni-
ku« izboljšala, tako da bo 
Kozje med tranzitnimi kraji 
v zgornjem delu lestvice. S 
prostovoljnim delom pri ure-
janju kraja se trudijo tudi v 
Gorici pri Slivnici, kjer 
splošen izgled kraja kazijo le 
še nekateri, predvsem druž-

beni objekti. Tudi pri ureja-
nju okolice jezera turistični 
delavci nimajo velikega vpli-
va, saj so za to potrebna 
predvsem finančna sredstva 
in jasnejši načrti o namem-
bnosti jezera. V Šmarju pri 
Jelšah sicer nimajo turistič-
nega društva, a je kraj komi-
sija vseeno ocenila, saj sodi 
med zanimive izletniško 
tranzitne točke. Značilno za 
Šmarje je, da so lepše urejeni 
obrobni deli kraja, pa tudi to, 
da je gostinska ponudba kra-
ju primerna. Škoda le, da ni-
majo turističnega društva, ki 
bi ga res potrebovali. 

V občini Šentjur je komisi-
ja ocenila občinsko središče 
in Planino pri Sevnici. Šen-
tjur je iz leta v leto lepši, po-
sebno še njegov osrednji del. 
Tudi na gostinsko ponudbo 
ni večjih pripomb, z Ipavče-
vo spominsko sobo in bliž-
njim Rifnikom pa so ustvar-
jeni pogoji za izletniški turi-
zem. Planina sodi med naj-
lepše urejene kraje, za zgled 
pa sta šolsko okolje in okolje 
zdravstvene postaje. Tudi 
pot na grad je dobro vzdrže-
vana. Zal je gostinska po-
nudba preskromna. 

Na konjiškem so bile oce-
njene Slovenske Konjice, Vi-
tanje in Zreče. V Slovenskih 
Konjicah, kjer bodo imeli do 
dograditve novega hotela še 
skromno gostinsko ponud-
bo, je del kaja zelo lepo, del 
pa slabše urejen. Omembe 
vredni sta lepo urejeni okoli-
ci šole in delovne organizaci-
je Konus, ki je lahko zgled 
ostalim organizacijam zdru-
ženega dela na vsem območ-
ju. Vitanje z relativno dobro 
gostinsko ponudbo in lepo 
urejenostjo že dolgo ne sodi 
več med pomembnejše turi-
stične kraje, kljub temu da 
imajo za to dobre pogoje. 
Dokaz temu so še predvojni 
časi, ko so v kraju zabeležili 
tudi do dva tisoč nočitev, da-
nes pa niti kot izletniški kraj 
ne pomenijo več veliko. Po-
trebna bo pač boljša organi-
ziranost. Zreče so nekje sre-
di razpredelnice turističnih 
krajev. Okolje industrijskih 
pa tudi stanovanjskih objek-
tov ni niti med boljšimi a tu-
di ne med slabšimi med vse-
mi ocenjenimi kraji. 

Laško, Rimske Toplice in 
Radeče so ocenieni kraji la-

ške občine. Za Laško velja 
podobno kot za ostala zdra-
vihšča našega območja. Oko-
lje zdravilišča je najlepši del 
kraja, s tem, da so tudi za 
kraj sam letos bolje skrbeli. 
Gostinska ponudba seje, FKJ-
sebno z gostiščem na gradu 
Tabor, bistveno izboljšala. 
Omeniti velja tudi gostišče 
Bezgovšek s pestro izbiro je-
di. V Rimskih Toplicah je 
staro letno kopališče vzorno 
vzdrževano, kraj pa je tako 
kot lani povprečno urejen. 
Gostinska ponudba je ne-
ustrezna. Gostinska ponud-
ba pa je z gostišči Strnad, Jež 
in Gračner bistveno boljša v 
Radečah, kjer pa so pred-
vsem obrobni predeli kraja 
skromno urejeni. 

Za konec še Vojnik, Str-
mec in Frankolovo, ki sodijo 
v kategorijo ostalih krajev. 
Vojnik je po sedanjih oce-
nah med najbolje ocenjeni-
mi, kljub temu, da je gostin-
ska ponudba v kraju pre-
skromna. Sicer pa so v kraju, 
kjer je iz leta v leto več cvet-
lic, letos organizirali nekaj 
uspelih turističnih priredi-
tev. Tudi Strmec je primer-
no urejen kraj, kjer z gostišči 
pri Marku in Stolec izstopa 
zelo dobra gostinska ponud-
ba. Frankolovo je bolje ure-
jeno kot lani, z novo Uniorje-
vo gostinsko ponudbo v 
Črešnjicah pa si te kot izlet-
niški kraj zaslužijo večjo po-
zornost obiskovalcev. 

R. PANTELIČ 

Zdraviliščem boljše 
investicijske pogoje 
Visoki materialni stroški, 

ked iyimi še posebej draga 
inergija ter cene vhodnih 
»rovin so v prvem polletju 
irojili rezultate poslovanja 
lovenskih naravnih zdra-
ilišč, ki so poslovala s po-
mičnim uspehom. Kljub 
oremu obisku in zasede-
>ti, kot jo imajo le še v 

'h turističnih središ-
I ;.«edem zdravilišč po-
i io negativno, šest pa 

i'i imelo rdečih številk. 

4) SO imeli v Rogaški 
Radencih, Termah 

. Atomskih tophcah, 
.avi in Ptujskih topli-
medtem ko so s pozitiv-
predznakom poslovali 
obrni, v Moravskih in 

-jskih^ toplicah, Dolenj-
Kih ter Šmaijeških toplicah, 

Strunjanu in Topolšici, s 
m, da so imeli malo večji 
itanek dohodka le v Morav-
ih in v Dolenjskih tophcah. 
Največjo izgubo, 67 milijo-

lov din, so imeh v Rogaški 
ilatini. V nasprotju s temu 
ezultati je gibanje števila 
iostov in nočnin. V vseh 
draviliščih so zabeležili pre-
ej boljši obisk. Tudi v zdra-
iliščih našega območja so 
!ideksi, ki ponazarjajo pri-
leijavo letošnjega in lan-
koletnega polletnega obi-
ka dobri, saj v večini beleži-
) od pet do deset odstotni 
orast, z izjemo Topolšice, 
jer so pričeli obratovati lani 
1 imajo zato letos, ko so ob 
olletju zabeležih solidno 48 
dstotno zasedenost, zelo vi-
3k indeks. Pri nočninah so 
ajbolj napredovali v Dobr-
i, v absolutnem znesku pa 
i vedno največ gostov obiš-
5 Rogaško Slatino, kjer 
najo tudi najboljši odstotek 
'•eležbe tujcev v skupnem 

ilu obiskovalcev in 
•.lin. 

" ^kaj torej v povprečju 
; rezultati? V prvi vrsti 

:ltve 

zato, ker cene uslug niso niti 
približno dohajale rasti cen 
stroškov, ki so višji za sto in 
več odstotkov. V primerja-
vo: lanski polletni stroški v 
Atomskih toplicah so znašali 
28, letošnji pa 54 milijonov 
din. Kljub temu, da precej-
šen del tega predstavlja 
energija, saj so v Atomskih 
toplicah kurili z mazutom 
(letos urejajo toplotne črpal-
ke), je vzorčno tak porast pri-
merljiv tudi z ostalimi zdra-
vihšči, saj največji del pred-
stavljajo porabljene surovi-
ne in material. Precejšnje so 
tudi kreditne obveznosti 
zdravilišč, pa stroški vzdrže-
vanja in urejanja okolice ter 
organiziranja prireditev za 
goste. Posebno Rogaška in 
Dobrna temu namenjata vse 
več pozornosti. 

Ekonomičnost, dohodek 
na delavca, stopnja akumu-
lativne sposobnosti ter še 
šest, od skupno štirinajstih 
kazalcev uspešnosti poslova-
nja so v zdraviliščih pod re-
publiškim povprečjem. Po-
stelje pa so skozi vse leto za-
sedene tudi 80 in 90 odstot-
no, mnogo bolj kot v števil-
nih hotelih, kjer že z mnogo 
nižjim odstotkom poslujejo 
dobro. Na dlani je, da so 
zdravilišča potrebna dodat-
ne podpore, ki bi se morala 
izražati predvsem v drugač-
nih pogojih investiranja. In-
vesticije pa so potrebne, saj 
so zdravihšča v regiji edina, 
ki iz leta v leto povečujejo 
število domačih in tujih go-
stov (gradimo hotele v me-
stih, medtem pa n.pr. v Do-
brni s ponudbo že lep čas ne 
slede povpraševanju). Če te-
ga ne bo, kar je odvisno tudi 
od tega ali bo gospodarstvu 
omogočeno sodelovanje, po-
tem so možnosti nadaljnega 
razvoja kljub rekordnim šte-
vilom obiskovalcev onemo-
gočene. 

R. PANTELIČ 

Posezona - izleti in znižane 
cene 

Pri Kompasu program Jesen-zima še ni stiskan, a kljub 
temu lahko rezervirate posteljo v okviru poletnega pro-
grama, ki velja do konca septembra. Ob tem je treba pove-
dati, daje v prvi polovici septembra rezervacijo težko dobiti. 
Ob tem so v agenciji pripravili vrsto vikend paketov ter 
večdnevnih ali enodnevnih izletov. Med privlačnejšimi je 
gotovo program »Za konec tedna na Vis«, kije za domačega 
turista, ker tam ni tujcev, še bolj zanimiv. Cena štiridnevnga 
paketa na Titovem otoku je s. prevozom vred 12.500 din. Med 
domačimi dvo in trodnevmi izleti omenimo še Črno goro ter 
dvodnevna potepa med zamejskimi Slovenci v Italiji in 
Avstriji (7500 din) in dvo in trodnvna izleta v Budimpešto 
(12.000 in 15.500 din). 

Tudi v Globtourju imajo bogato izbiro, v posezoni pa so 
cene za približno 30 odstotkov nižje. V primerjavo: pov-
prečni sedemdnevni polni penzion v hotelu B kategorije, ki 
je v sezoni stal približno 26.000 din, bo v posezoni veljal 
18.000 din. Tudi paleta ponudbe sindikalnih in maturant-
skih izletov je v Globtourju široka in pestra, med ostalo 
ponudbo pa omenimo letalske vikend pakete, imenovane 
Air-lift (ponujajo tudi ostale agencije). Gre za tro in več-
dnevne izlete v tujino. 

TTG letos prvič tudi še jeseni prodaja počitnice na skraj-
nem koncu Istre, v Puli in njeni okolici. Prostora je dovolj. 
Med najzanimivejšimi pa so gotovo izleti, saj je v tem času 
potovanje z vlakom najcenejše. Tega bodo najbolj veseli 
maturantje, ki imajo dovolj izbire. Črna gora je v tej ponudbi 
najzanimivejša. Jeseni bodo v TTG ponovili izlete z zelenim 
vlakom v Benetke, za katere je bilo že spomladi povpraševa-
nje večje od ponudbe. Cena enodnevnega izleta bo priblžno 
5.500 din. 

Pri Izletniku programe za posezono še tiskajo. Bogata pa 
je izbira programov drugih agencija ter izletov, ki jih v 
naslednjih mesecih pripravljajo sami. S Hortikulturnim 
društvom Celje pripravljajo 31. avgusta ogled tradicionalne 
cvethčne razstave v Tullnu (cena 4.200 din) in izlet ob šestih 
koroških jezerih (cena 2.800 din). Za šestdnevno potovanje 
po durmitorski pokrajini in v dolini Tare bo treba odšteti 21 
tisoč din. Še strokovni izleti: 21. septembra v Padovo na 
mednarodno strokovno razstavo hortikulture in vrtnarstva, 
24. oktobra v Verono na mednarodni strokovni sejem mesne 
industrije, odhodi na Oktoberfest v Miinchnu pa bodo 21., 
28. in 30. septembra ter 5. oktobra. 

Tudi v Centru za mladinski turizem bodo letos podaljšali 
sezono v kampu Savinja v Makarski. Letovanje v kamp 
prikolici bo s prevozom stalo 8.100 dinarjev. V kampu orga-
nizirajo enodnevno križarjenje na otoka Hvar in Brač ter 
enonevni avtobusni izlet v Dubrovnik. 

R. PANTELIČ 

Turistični teden v Šoštanju 
Naslednji teden se zače-

nja Turistični teden v Šo-
štanju. Prireditelji upajo, 
da bodo teden izpeljali brez 
posebnih težav in da bodo 
vsi obiskovalci zadovoljni. 

Prireditev se bo začela v 
nedeljo, 1. 9., z otvoritvijo 
cvethčne in lovske razstave. 
Otvoritev razstav bo v pro-
storih Kajuhovega doma ob 
10. uri. V ponedeljek, 2. 9. bo 
na vrtu Kajuhovega doma 
nastop harmonikašev ob 17. 
uri, ob 18. uri bo v Avli Kul-
turnega doma razstava s 
kratkim kulturnim progra-

mom, še vedno pa si lahko 
ogledate cvetlično in lovsko 
razstavo. V torek 3. 9. bo ob 
16. uri začetek športnih pri-
reditev na rokometnem 
igrišču. V sredo, 3. 9. bo ob 
17. uri na vrtu Kajuhovega 
doma koncert tamburašev iz 
Pesja, ob 18. uri pa bodo 
predvajali dokumentarne^ in 
turistične filme o mestu Šo-
štanju. V četrtek, 5. 9. bo od 
10. ure dalje odprta Napotni-
kova galerija, ob 18. uri pa bo 
v Majerievi vih otvoritev raz-
stave šaleških likovnikov s 
kratkim kulturnim progra-
mom. V petek 6. 9. ob 9. uri. 

bo za blagovnico Merx Kra-
marski sejem, ob 18. uri pa 
bo parada Evropskega pr-
venstva v ribolovu, katere 
sprevod bo od Ribiške pa do 
Trga svobode. Ves ta čas bo 
na zelenici ob Cankarjevi ce-
sti gorel taborni ogenj. V so-
boto, 7. 9. bodo prireditev za-
ključili s Šoštanjsko nočjo, 
ki se bo pričela ob 19. uri. 

Stroške te prireditve bosta 
krili turistično in gasilsko 
društvo, slednji bodo poskr-
beli tudi za primerno zabavo, 
jedačo in pijačo. 

GORAN OBREZ 

lxleti s posebnimi viaici 
- č rna gora, 2.-6. oktobra 
- Makedonija, 9.-13. oktobra 
- Prekmurje, 14-15 septembra 
- Benetke, (zeleni vlak), 31. avg. in vsako soboto v sep-
tembru 

Izleti z rednimi vlaki 
- Lastovo, 6.-12. septembra 
- »Troja« ob Neretvi, 18.-22. septembra 
- Nurnberg (razstava in parada vlakov ob 150. obletnici 
nemških železnic), 19.-22. septembra 

Počitnice 
- »Poletje 85« -i- »počitnice za vsak žep« v Pulju in Medu-
linu 

- Jesen v Zadrečki dol ini (Gornji grad) 

Pripravljamo 
Kopački rit in Baranja, Padova in Verona, Solun: Zakladi Atosa. 
Dve potovanji v tujino s TTG 
Enodnevni izlet z zelenim vlakom v Benetke bo prav udo-
ben, še posebno, ker bo potnikom med vožnjo na voljo 
dobro založen bife. Po prihodu v Benetke se bomo vkrcali 
na vaporetto in se po Canalu grande pripeljali do Marko-
vega trga. Sledil bo ogled mestnih znamenitosti Malega in 
Velikega trga, Markove cerkve, Doževe palače, Mosta vzdi-
hljajev, Svinčenih ječ, stolpa z uro in zvonika. Proti domu 
se bomo odpravili ob 18. uri. 

Cena izleta je 5.650,00 din na osebo. 
Štiridnevno potovanje v Nurnberg bo v znamenju stopetde-
setletnice nemških železnic! Vrhunec praznovanja bo v 
septembru, ko bodo v spektakularnem programu pod 
naslovom »Od Adlerja do današnjih dni« gledalcem prika-
zali približno šestdeset raznovrstnih vlakov. Potniki TTG se 
bodo na kraj dogajanja odpeljali 19. septembra 1985, poto-
vanje pa bo trajalo štiri dni. Poleg obiska priložnostnih 
prireditev bo na sporedu tudi organiziran ogled mestnih 
znamenitosti. 

TTG po domovini 

AH je Gabela res Troja? 
Izletniki, ki bodo potovali v dolino Neretve, gotovo ne 

bodo tam dobili odgovora na zastavljeno vprašanje, zago-
tovo pa bo izlet doživetje srca Hercegovine, ki je polno 
pomembnih znamenitosti in izrednih naravnih lepot Izlet-
niki ne bodo videli le Mostarja z znamenitim »kamnitim 
skokom«, mostom čez Neretvo, temveč tudi izvir kraške 
Sune; »Plitvičke« slapove na reki Trebižat pri Capljini in 
skrivnostno mesto Počitelj: mali Stolac in veliko »polje 
stečkov«, bogomilskih nagrobnikov; pa še nasade cvetja in 

• mandarin v Opuzenu, pristanišče Kardeljevo in letovišče 
Neum, kjer ima BiH le nekaj kilometrov širok izhod k morju. 
Seveda bo pozornost posvečena tudi arheološkim točkam: 
izkopaninam v Gabeli, rimskemu naselju Mogorjelo ter 
vasici Vid, ki je vsa zgrajena iz »pisanih« kamnov nekdanje 
ilirske in rimske Narone. Izletniki bodo odšli na pot 18. 
septembra zvečer z vlakom do Mostarja. Povratek v Lju-
bljano bo 22. septembra zjutraj. 

Oktobra 1000 izletnikov v Črno goro in Makedonijo 
V obeh posebnih vlakih, ki bosta v prvi polovici oktobra 

peljala v aranžmaju TTG v Bar in Skopje, bo skupaj pro-
stora za okrog tisoč izletnikov. Po vsem sodeč^ bo prostora 
prej zmanjkalo, kakor pa da bi ga bilo preveč. Že sredi maja 
letos je peljal prvi tak vlak s 450 potniki v Črno goro. - Vsak 
od vlakov bo imel deset do dvanajst spalnikov in ležalnikov 
ter dva vagona - bifeja. Oba izleta se bosta pričela v sredo 

' zvečer in se zaključila v nedeljo dopoldan. 



10. STRAN - NOVI TEDNIK Z ^ A V m i S ^ 

Izgube v mlekarni naraščajo 
Polovice mleka ne predelaio in ga oddaio drugam 

Okrog 420 milijonov dir 
narjev izgube, kolikor so jo 
v polletju ustvarili v regij-
ski mlekarni v Arji vasi, 
prav gotovo ni malo. Seve-
da ni nihče pričakoval, da 
bo mlekarna že prva leta 
poslovala brez izgube, tako 
veliko izgubo pa so pričako-
vali le najbolj črnogledi pe-
simisti. 

Ni torej naključje, da se tu 
in tam še sliši pripomba, za-
kaj so sploh gradili takšno 
mlekarno, dejstvo pa ven-
darle je, da je bila potrebna. 
Pri Hmezadu pravijo, da se 
je odkup mleka v zadnjih 
dveh letih izredno povečal in 
da bi že zaradi tega stara 
mlekarna ne zadostovala 
več. To pa bi se nujno odra-
žalo v primarni proizvodnji 
in problemi bi bili precej 
večji kot pa so sedanji z izgu-
bo. Sicer pa nima smisla raz-
glabljati v smislu, kaj bi bilo, 
če bi bilo . . . Kje so vzroki za 
izgubo? Kako izgubo omiliti, 
če je že kot na dlani, da brez 
nje še nel^aj časa ne bo šlo, 
sploh pa ne, ko bo na vrsti še 
odplačilo anuitet? 

Glavni vzrok za nastalo iz-
gubo je prav gotovo treba 
iskati v prihajajočih obvez-
nostih in trajnem pomanjka-
nju lastnih sredstev za teko-
če poslovanje. Obresti na 
kratkoročne kredite so v pol-
letju znašale že kar sto se-
demdeset milijonov dinarjev 
ali dva milijona več kot so jih 
načrtovali za celo leto. Moč-
no je narastla amortizacija. 

Dodatno breme je še stara 
mlekarna, ki je niso uspeli 
prodati ali zgradbo dati v na-
jem. Tako je amortizacija na-
rastla na šest milijonov di-
narjev. Hmezad se je z Lju-
bljansko banko - Splošno 
banko Celje odločil še za en 
ukrep, narnreč za plačilo re-
programiranega tujega kre-
dita, ki v tem trenutku sicer 
veča izgubo, dolgoročno gle-
dano pa vendarle gre za pozi-
tivni učinek. Tu gre za plači-
lo skoraj pet in pol milijard 
dinarjev. Za slabo poslova-
nje je še. nekaj vzrokov. V 
mlekarni pravijo, da se poz-
na upadanje kupne moči. Te-
žave so s kadri, saj nikakor 
ne uspejo dobiti takšne kot 
si jih želijo in ne nazadnje -
mlekarna ni do konca zgraje-
na. Gre predvsem za tisti del, 
ki bi lahko proizvajal dohod-
kovno zanimivejše izdelke 
kot so sir, maslo in drugi 
mlečni proizvodi. Tako pa 
ostajajo samo pri predelavi 
mleka in to v času, ko slabo 
poslujejo tudi mnoge druge 
mlekarne, ki niso tako obre-
menjene z obrestmi. Čeprav 

v Hmezadu zatrjujejo, da so 
za to, da mlekarna ni povsem 
dograjena krivi le izvajalci 
del, pa ta trditev najbrž ne bo 
v celoti držala. Do septem-
bra naj bi bilo končno ven-
darle narejeno še tisto, kar 
doslej še ni. Potem se tudi ne 
bo več dogajalo, da bodo po-
lovico nepredelanega mleka 
prodali drugim, zlasti ob-
morskim mlekarnam, s kate-
rimi imajo sicer sklenjene 
dolgoročne sporazume o do-
bavi mleka, na osnovi teh 
sporazumov pa so dobili do-
ločena nepovratna sredstva. 

Gre pa za količine, ki so pre-
cej manjše od sedanje polo-
vice. 

In kako je s sanacijskim 
programom, ki so ga sprejeli 
maja? Vanj so zapisali pred-

vsem to, da je treba mlekar-
no dokončno tehnološko 
opremiti, pospešiti komerci-
alni nastop na tržišču in do-
seči boljšo delovno discipli-
no. Eden izmed vzrokov za 
to, da ne dobijo primernih 
kadrov je tudi v nizkih oseb-
nih dohodkih. 

Marsikdo pa se seveda 
sprašuje, kako šele bo, ko bo 
treba začeti plačevati anuite-
te? Sklep poslovodnega od-
bora mlekarne in zbora so-
vlagateljev je, da bi nekateri 
sovlagatelji - odvisno od sta-
tusa v reproverigi - posojila 
odpisali, nekateri pa naj bi 
plačilo prestavili na kasnejši 
čas. Vse to pa seveda še zda-
leč ne pomeni, da bo težav v 
zvezi z mlekarno kmalu 
konec. 

JANEZ VEDENIK 

Obiranje 
hmelja 

Tudi dež v začetku ted-
na ni mogel preprečiti 
škode na letošnjem pri-
delku hmelja. Tako lah-
ko sedaj že z gotovostjo 
trdimo, da bo pridelek 
manjši od načrtovanega, 
kakovost hmelja pa je na 
ravni pričakovanj. 

Dolgotrajna suša, ki je 
uničila približno 15 od-
stotkov pridelka, je po-
menila tudi vse večjo ne-
varnost, da se v hemljišča 
naselijo škodljivci. Hme-
ljarji Savinjske doline 
pravijo, da zaradi dežja v 
začetku tedna hmeljišča 
letos ne bodo ogrožena z 
»rdečim pajkom«. 

Sicer pa so v prvem 
tednu obiranja hmelja po-
spravili približno 30 od-
stotkov letošnjega pridel-
ka. Hmeljarji so zaključih 
z obiranjem goldinga, tre-
nutno obirajo Auroro. 

L F. 

Pri Črešnarjih nI grozdja 
Ocenjena škoda po zimski pozebi ie zelo velika 

Ocenjena škoda v sadov-
njakih in vinogradih po le-
tošnji zimski pozebi je v ko-
njiški občini zelo visoka, 
saj predstavlja 38,2 odstot-
ka družbenega proizvoda v 
kmetijstvu doseženega v 
preteklem letu in 2,85 od-
stotka družbenega proizvo-
da celotnega gospodarstva 
občine. Večji del škode, kar 
70 odstotkov, predstavlja 
izpad dohodka za letos, 
ostali del pa je porazdeljen 
v prihodnje dve leti. Tak-
šna je tudi ocena in stališče 
občinskega izvršnega sveta. 

Tudi pri Črešnarjih, na 
Ostrožnem nad Ločami, kjer 
na 450 metrih nadmorske vi-
šine dobro uspevajo žlahtni 
burgundec, muškatni silva-
nec in modra frankinja, letos 
Martin v vinski kleti ne bo 
našel veliko mošta. Oče Jo-
že, izkušen vinogradnik in 
sin Jože, ki si je znanja o sa-
djarstvu in vinogradništvu 
nabiral tudi v šoli v Maribo-
ru, skimujeta z glavo. Na 
treh hektarih vinogradov in 
pol bi moralo zrasti sedem 
ton grozdja. »Če ga bodo štiri 
tone, ga bo veliko, « pravita 
gospodarja, »dela pa je bilo 
zato kajpak še več. Trto je 
bilo treba dognojevati, škro-
piti, obrezovati. Za delo pa 
smo na celem posestvu samo 
štiije.« 

A odraščata tudi Mojca in 
Petra, ob njij I6-mesečni Jo-
ži, ki kaže največ zanimanja 
za stopicanje po hlevii, med 
21 glavami živine. »Dobre 
mlekarice so te naše krave,« 
se pohvalita Jožeta. »Pozna 
se, da so dolge mesece na 
sočni paši na domačih trav-
nikih. 

Iz Ostrožnega, ki leži na 
meji med konjiško in šen-
tjursko občino, nad zasel-
kom Lipoglav, zvozijo Čreš-
naijevi v Loče okoli 30 tisoč 
litrov mleka. Pot do dohne je 
dolga le tri kilometre, to ne 
bi bilo tako daleč, če bi bila 
cesta vsaj malo vredna svoje-
ga imena. Tako pa . . . vsak 
dež, vsak naUv jo spere do 
živega, da se potem ostro ka-

menje zajeda v traktorje in 
avtomobile. 

A kmetom na Ostrožnem 
se vendarle odpira okno v 
svet. Stekla je akcija za tele-
fon. Štirje naročniki bodo 
prispevali milijon dinarjev 
in pol. »Potem bo za marsi-
kaj laže,« ugotavljajo tudi 
Črešnaijevi, ki smo jih z na-
šim obiskom zmotili ravno 
pri selitvi v novo hišo. Oče in 
sin sta jo gradila več let in 
bila spotoma kos še opravi-
lom v hlevu vinogradu in 
vinski kleti. 

Grozdje prešajo doma, na-
to pa ga spravijo v velike so-
de v stoletno klet. »Tudi so-
de narediva sama,« se poh-
valita oče in sin. »Največji je 
za 2000 litrov vina, narejen 
seveda iz hrastovega lesa. 
Pridelek pa je treba varovati 
in bdeti nad njim od prvih 
poganjkov do zadnjega ko-
zarca. Ves pridelek vina, ki 
ga prodamo gostincem ima 
opravljeno analizo v Mari-
boru.« 

Dejstvo je, da škodo po 
zimski pozebi kmetijstvo ni 
sposobno v celoti sanirati iz 
lastnih sredstev, zato bo po-
trebno le-ta združevati na 
ravni občine, oziroma širše 
družbeno-politične skupno-
sti. Potrebno bo zagotoviti 

sredstva za rekonstrukcijo 
nasadov, da ne bi bile posle-
dice še večje. Obnova vino-
gradov je nujna, do republi-
ških sohdarnostnih sredstev 
pa ni mogoče priti, ker je bi-
lo letos v Sloveniji veliko 
škode po pozebi in to v manj 
razvitih občinah, ki so se za-
to uvrstile na prednostno li-
sto. Zastavlja se torej vpraša-
nje, kako obdržati vinograd-
ništvo v konjiški občini na 
doseženi ravni, zlasti tam, 
kjer vinska trta najbolj uspe-
va. Družbeni' sektor v vino-
gradništvu ne vidi izhoda, 
medtem ko se za zasebnega 
ocenjuje, da bo sposoben sa-
nirati izpad dohodka iz la-
stnih sredstev, oziroma v ok^ 
viru drugih dejavnosti, ven-
dar bo potrebno zagotoviti 
dodatna sredstva za obnovo 
vinogradov, da jih ne bi pre-
krila pušča. 

MATEJA PODJED 

V družbeno organizira-
nem zasebnem sektorju vi-
nogradnikov je ocenjena 
škoda na nekaj manj kot 
11,5 milijonov dinarjev, v 
sadjarstvu okoli 11 milijo-
nov. V družbenem sektorju 
vinogradništva okoli 64 mi-
lijonov dinarjev in v sadjar-
stvu nekaj manj kot 20 mili-
jonov dinarjev, v zasebnem 
neorganiziranem sektorju 
vinogradništva je škoda 
ocenjena na 225 milijonov 
dinarjev, v sadjarstvu pa 36 
milijon in pol. Ali drugače: 
v konjiški občini je pozeba 
naredila v sadovnjakih in 
vinogradih za 370 milijonov 
dinarjev škode. 

Agros za tuje kupci 
Sozd Agros, ki združuje 

vse najpomembnejše slo-
venske proizvajalce kmetij-
skih strojev, je letos pripra-
vil že četrto izvozno demon-
stracijo svojih kmetijskih 
strojev, ki so se je udeležili 
kupci iz domala vseh evrop-
skih držav. Cilj takšne de-
monstracije je, da kupcem 
iz tujine predstavijo delo-
vanje najnovejših kmetij-
skih strojev, ki jih proizva-
jajo članice sozda, pa seve-
da tudi drugih strojev, ki 
jih iz leta v leto izpopolnju-
jejo. 

Agros je že ves čas priso-
ten na tujih tržiščih. Zane-
marjal jih ni niti tedaj, ko so 
kmetijski stroji šli še dobro v 
prodajo na domačim trgu. 
To se danes obrestuje, saj je 
padec kupne moči na doma-
čem trgu velik, še večji pa bo 
prihodnje leto. Osvajati tuja 
tržišča pomeni v prvi vrsti 
to, da morajo biti izdelki ka-
kovostni, da morajo v korak 
z dosežki ostalih podobnih 
proizvajalcev v svetu in še 
marsikaj. Agrosu z njegovo 
poslovno politiko vse to do-
bro uspeva in tako ni na-
ključje, da sedaj izvaža že v 
Avstrijo, Italijo, na Švedsko, 

v Grčijo, Francijo, Zvê ^ 
republiko Nemčijo, Iran, f 
Poljsko, v Španijo, Kana(J 
Čehoslovaško, SovjetsU 
zvezo, v Avstralijo in še kaS 
Vrednost letošnjega izvo-
bo 22 milijonov dolarjev, ^ 
tega bodo na konvertibilt, 
tržišče izvozili kar za dvajs, 
milijonov dolarjev. Cene, | 
jih dosegajo na tujih tržiščj 
so ugodnejše kot doma i 
približno takšne kot so cer 
izdelkov zahodnih konk« 
rentov. Tudi to pove, da sij 
Agros na tujem že dodobj 
utrdil svoje iirve. 1 

In kaj so novega pokazj 
tujim kupcem! Balirko za s 
no, ki bi naj zamenjala sta] 
dardne samonakladalne pi 
kohce. Precej pozornosti 
vzbudil tudi nov žitni koi 
bajn. Zanimivi so sejalni 
za strnišča. Gre za povse 
nov sistem, saj po konča 
žetvi polj ni treba več orati 
kako drugače talno obdel 
vati, ampak je kar takoj i 
vrsti sejanje nove kulture, 
jo lahko poberemo še isto s 
zono. Vse te novosti je Agn 
uspešno predstavil tudi i 
letošnjem kmetijskem sf 
mu v Gornji Radgoni. 

JANEZ VEDENI 

Sejem v Gornji Radgoni 
Na letošnjem 23. mednarodnem kmetijsko živil-

skem sejmu v Gornji Radgoni so močno zastopane 
kmetijske delovne organizacije in ostalo gospodar-
stvo z našega območja. Sozdi Gorenje, Merx in Agros 
so se na sejmu predstavili na svojih dneh, ostali pa so 
sodelovali kot razstavljalci in na strokovnih posve-
tovanjih, ki jih letos v Gornji Radgoni ne manjka. 

Organizatorji sejma so namenili dovolj pozornosti 
vsem kmetijskim dejavnostim, skorajda v celoti pa se 
je predstavila tudi naša živilsko predelovalna indu-
strija. 

Posebno pozornost so na letošnjem sejmu namenili 
inventivni dejavnosti v kmetijstvu. Tako so včeraj na 
radgonskem sejmu imeli svoj dan inovatorji, ki so na 
posvetovanjih predstavili svoje delo. Prav danes pa je 
na vrsti tudi razgovor o uporabi računalnikov v sadjar-
stvu. 

Poleg predstavitev in strokovnih posvetovanj lahko 
od letošnjega kmetijsko živilskega sejma morda priča-
kujemo tudi smernice za dolgoročni enotni razvoj 
kmetijstva. 

I. F 

Trije Jožeti, združeni kmetje, kot ponosno pravi dedek, tri Marije, Petra in sestr0 
Bernardka pred novim domom Črešnarjevih na Ostrožnem nad Ločami. 



Čigav je icombi? 
Odgovor, objavljen v No-

vem tedniku na to temo v 
rubriki Pisma bralcev, je 
mogoče res točen iz formal-
nega - birokratskega vidika, 
je pa gotovo nepopoln in 
enostranski za celovito pred-
stavitev tega primera. Ker se 
s pojasnilom še iz druge plati 
najbrž nihče ne bo ukvarjal, 
se čutimo dolžni zadevo ne-
koliko bolje osvetliti s strani 
štaba akcije Kozjansko 85. 

Najprej bi radi povedali, 
da so Izvršni sveti Skupščin 
občin, kjer se organizirajo 
mladinske delovne akcije, 
po družbenem dogovoru 
sprejetem v SR Sloveniji, ka-
terega podpisnik je tudi Iz-
vršni svet Skupščine občine 
Šentjur, dolžni zagotavljati 
pogoje za življenje mladin-
skih delovnih brigad. S tem 
pa tudi voditi materialno in 
finančno poslovanje ter za-
gotavljati primerna vozila za 
normalno in varno opravlja-
nje nalog brigadirjev. Ker je 
to že od vsega začetka vodil 
proračun Izvršnega sveta SO 
Šentjur, je ta domicil zadržal 
še po priključitvi v organiza-
cijo akcije Kozjansko občin 
Sevnica in Laško. Tako se 
nam zastavlja vprašanje za-
kaj natolcevanje o prostovo-
ljnem vodenju finančnega 
poslovanja, če je Izvršni svet 
to sprejel kot delovno nalo-
go. Zdi se nam samo po sebi 
umevno, da bodo te naloge 
opravile za to postavljene in 
strokovno usposobljene 
službe. 

Na akciji Kozjansko letos 
uporabljamo za nabavo hra-
ne kombi letnik 1979. To vo-
zilo je bilo do zadnje regi-
stracije (letos junija) registri-
rano na ime ZMDA Kozjan-
sko 85 in je bilo iz omenjene-
ga naslova vseskozi tudi 
vzdrževano (samo letos je 
tehnična brezhibnost zahte-
vala preko 120.000 din). Vozi-
lo je bilo nabavljeno iz različ-
nih virov, največ iz sredstev 
za funkcioniranje MDA oz. 
RK ZSMS. Od leta 1979 pa 
do leta 1983 so po 3 mesece 
avto uporabljali na »ZMDA 
Kozjansko«, devet mesecev 
Y letu pa upravni organi SO 
Šentjur. Zaradi iztrošenosti 
tega vozila že leta 1983, je bi-
lo nabavljeno novo vozilo -
kombi, ki je sedaj tudi pred-
met polemike. Ta kombi se 
je do letos (se pravi dve leti) 
tudi uporabljal na akciji in 
uspešno nadomeščal prejš-
nje že iztrošeno vozilo. 

Da je to vozilo nabavljeno 
iz amortizacijskih sredstev 
proračuna SO Šentjur sploh 
ni važno, kajti na predsed-
stvu skupščine akcije leta 
1983 je bilo dogovorjeno, da 
vsaka od treh občin prispeva 
del sredstev za pokrivanje 
dela stroškov ZMDA Koz-
jansko. V ta prispevek obči-
ne Šentjur je bila všteta tudi 
nabava omenjenega vozila -
kombija. Zapisnikov od ta-
krat pa seveda »ni več«, tako 
pa se spominjajo takratni 
štabovci in nekateri člani 
predsedstva skupščine akci-
je. Odgovorni na RK ZSMS 
tudi zatijujejo, da so bila v ta 
namen priznana dodatna 
merila za funkcioniranje ak-
cije Kozjansko v tistem letu. 

Kljub temu danes še ved-
no uporabljamo vozilo iz leta 
1979, ki ekonomu pri nabavi 
blaga na poti iz Šentjurja do 
Šentvida tudi po dvakrat v 
eni vožnji »zakuha«, kljub 

strošku, ki je bil letos v njega 
že vložen. Ne bi posebej raz-
vijali teme o varnosti takšne-
ga vozila, ki je nenehno obre-
menjeno. V Šentjurju se še 
spominjajo tragičnih dogod-
kov majskega izleta mladin-
cev pred malo več kot letom 
dni, ki so se prav tako vozili 
v iztrošenem, vendar tehnič-
no »bezhibnem« vozilu. 
Sprašujemo se tudi, kje so 
sredstva amortizacije stare-
ga kombija (letnik 1979), saj 
je po zakonu za osnovna 
sredstva treba odvajati 
arnortizacijo. 

Želeli bi poudariti še to, da 
nas »opravljanje« preko 
sredstev javnega obveščanja 
ne bo pripeljalo do razreše-
vanja problemov. Kajti stva-
ri, o katerih bi lahko na širo-
ko govorili, je veliko. Med 
drugimi ne omenjamo še 
drugega vozila, ki ga pri na-
šem delu uporabljamo in je 
po formalni plati tudi v lasti 
upravnih organov SO Šen-
tjur. Ne bomo pa dovohh 
enostranskega prikazovanja 
stvari v javnosti v zvezi z ak-
cijo Kozjansko, ki žeh delati 
v prid delovnih ljudi in obča-
nov Kozjanskega. 

ŠTAB AKCIJE 
KOZJANSKO 85 

Ime, ki ne sodi v 
monografijo 

Odgovarjam na pismo, ki 
ste ga objavili v NT pod na-
slovom Za Ota roko v ogenj. 
Vztrajam pri izjavi: »Oto Ter-
glav je bil zavesten sovraž-
nik NOB,« ki je bila objavlje-
na v Večeru 11. 7. 1985. Ta 
trditev je istovetna izjavi, ki 
sem jo dal maja 1981 članom 
zgodovinske komisije Odbo-
ra aktivistov celjsko-savin-
skega okrožja. Tedaj seje po-
kojni predsednik Občinske-
ga odbora ZB Žalec Rudi Ci-
lenšek obrnil na partizane, ki 
smo poznali Ota Terglava, 
dezerterja iz Prvega pohor-
skega bataljona, da podamo 
o njem izjavo. Šlo je za vpra-
šanje, ali je umestno, da pri-
de Terglavovo ime na spo-
menik padlim v NOB na Pol-
zeh. Vprašanje je bilo treba 
raziskati, ker je zgodovinar 
France Filipič Terglava v 
svoji knjigi Pohorski bata-
ljon (str. 389 in 431, v izdaji 
1963 in str. 644 v izdaji 1968) 
označil kot partizanskega 
dezerterja in izdajalca. 

Tudi Franc Zalaznik-Leon 
je v knjigi »Dolga težka pot 
1941-1945« na strani 165 za-
pisa: . . . »v Savinjsko dolino 
je Grom-Oto Terglav prena-
šal pošto, ker za drugo delo 
ni bil skoraj več sposoben. 
Kmalu zatem pa ga sploh ni 
bilo več nazaj, ker je dezerti-
ral.« Tone Ulrih-Kristl je po-
dal maja 1981 izjavo, da je 
Oto Terglav decembra 1942 
dezertiral iz zaupanega me-
sta, kamor ga je poslal štab 
Prvega pohorskega bata-
ljona. 

Ker so nekateri borci trdi-
li, da se je Terglav po svojem 
begu prelevil v̂ belogardista 
se je 0 0 ZB Žalec obrnil na 
Republiški sekretariat za no-
tranje zadeve v Ljubljani, ki 
je z dopisom potrdil, da je iz 
gestapovskih dokumentov 
razvidno da je Terglav zapu-
stil partizanske vrste iz poli-
tičnih razlogov in se prelevil 
v privrženca belogardistov. 

To informacijo sem izve-
del leta 1981, zato nisem bil 
presenečen, ker njegovega 

imena ni bilo na spomeniku 
NOB na Polzeli. Borci kot 
tudi jaz osebno, pa smo bih 
neprijetno presenečeni ob 
letošnjem izidu polzelske 
monografije. V seznamu 
padlih borcev smo zagledali 
Terglavovo ime. Prva sta 4. 
7. 1985 v ,TV 15 protestirala 
borca iz Žalca Rado Reber-
šek in Konrad Pevec s član-
kom Zakaj rehabilitacija iz-
dajalca. Tudi sam sem bil 
ogorčen nad dejanjem ured-
nikov monografije, zato sem 
napisal članek: »Oto Terglav 
je bil zavesten sovražnik 
NOB«. Na naše prispevke 
smo borci dobili odgovor 
»Za Ota roko v ogenj« ki sta 
ga podpisala urednika Vybi-
hal in Novak. Ker urednika 
pozivata, naj posredujem no-
ve podatke o Terglavu, češ, 
da bodo »razblinili« dvome 
in dopolnih monografi^jo 
Polzele in zadevo zaključih«, 
sem prisiljen, da zapišem ne-
kaj svojih mnenj. Sodim, da 
je poziv zasmehljiv. Če bi 
imela urednika resen namen 
pogovoriti se z borci, bi mo-
rala to storiti pred izidom 
knjige. Vybihal in Novak pa 
se nista obrnila niti na OO 
ZB Žalec, kjer bi lahko dobi-
la potrebne informacije in 
dokumente. 
Iz članka kustosinje Muzeja 
revolucije Celje Andreje 
Rihterjeve v TV 15 18. 7.1985 
se vidi, da sta ji urednika 
Terglavovo ime podtaknila v 
istem članku Rihtegeva po-
ve, da je OO ZB Žalec od 
urednikov zahteval, naj iz 
monografije črta Terglavovo 
ime. Ker sem se osebno pre-
pričal, da knjigarna Mladin-
ske knjige v Žalcu še naprej 
brez sprememb prodaja Mo-
nografijo Polzela menim, da 
je izigravanje in ignoriranje 
organizacije zveze borcev. 
Ko urednika v svojem član-
ku pišeta o »čudnih in prese-
netljivih« stvareh imam vtis, 
da zelo slabo poznata NOB. 
Najbrž ne vesta, da smo vsi 
stari partizani, ki smo se pro-
stovoljno borili proti okupa-
torju prisegli, da se bomo 
proti zasužnjevalcem borili 
do konca. Vsak partizan seje 
zaklel, da je pripravljen spre-
jeti kazni, če prisego prelo-
mi. Tega seje gotovo zavedal 
tudi Terglav, zato se je, ko je 
zapustil partizanske vrste, 
skrival pred njimi. Začuden 
sem nad podatkom Vybihala 
in Novaka, »daje aktivni del 
uredniškega odbora mono-
grafije« obiskal Terglavovo 
sestro, ki je pokazala zapi-
ske, ki sta jih skupno s pred-
sednikom ZB Polzela napra-
vila v razgovoru z domačini 
iz Šmihela nad Mozirjem. Po 
urednikovem mnenju so me-
rodajne le priče (prebivalci 
Šmihela), ki so Terglavu več 
kot leto dni nudili skriva-
lišče pred partizani? Izjave 
partizanov so torej ničevne! 
Tudi tistega kurirja iz posta-
je 1/3, ki je Ota Terglava na-
šel v bunkerju oboroženega 
s pištolo in ga predal VOS-u. 
Ta kurir je še sedaj živ iri če 
bi uredniki verjeli ZB v Žal-
cu, bi lahko videli njegovo 
izjavo. 

Ko urednika citirata Ter-
glavovo pismo sestri Štefki 
se čudim, da vzameta to pi-
sanje za pristno. Pisal naj bi 
ga Terglav že potem, ko je bil 
osem mesecev skrivač pred 
partizani? On naj bi bil še 
vedno zaveden partizan. Ta-
ko partizani že nismo nikdar 
pisali. Kdo ve, od kdaj je pi-

smo? To bi gotovo pokazala 
kemična analiza. Sprašujem 
se tudi, kako je poslal pismo 
v kasti, če je bil skrivač. Če je 
poslal po pošti, bi ga Nemci 
gotovo cenzurirali. Kako 
morejo uredniki nepreverje-
ne lističe vrednotiti kot do-
kumentarno gradivo? 

To je le nekaj mojih misli, 
upam pa, da bodo svoje po-
vedale tudi politične organi-
zacije, ZB, Muzej revolucije 
Celje in drugi. 

JANEZ ŠTRIGL, 
Celje 

Odgovor Hermanu 
Na žalost je v našem pro-

storu še veliko likovnikov, ki 
jim zasvojenost in omejenost 
z lastnim medijem izražanja 
onemogočata sposobnost, 
slehernega resničnega umet-
nika dostojne, širine. Zato ne 
vem, če bo moje, na praznič-
ni razstavi udeleženemu raz-
stavljalcu Antonu Hermanu 
namenjeno opravičilo sploh 
smiselno. 

Opravičujem se mu, ker 
mislim s svojo glavo in ker 
sem njegove izdelke v svo-
jem razmišljanju opisal tako, 
kot sem jih dojel; a trdim, da 
vseskozi afirmativno. Ne 
vem pa, zakaj se Herman lo-
teva pripisovanja nestrokov-
nih in diletantskih besed 
meni, ko pa jih v svojem od-
govoru na moje razmišljanje 
nestrokovno in diletantsko 
uporablja prav on, iz česar je 
moč sklepati, da tudi kaj pri-
da razmišljati o njih ne uteg-
ne. Če ni dojel smisla mojega 
pisanja, kjer v zaključnem 
delu razmišljam o vlogi, po-
ložaju in usodi umetnosti v 
sodobnem času in prostoru, 
se mu opravičujem tudi zato. 
Vendar moram istočasno 
podvomiti v opravičljivost 
njegovih, meni namenjenih 
očitkov. Prepričan sem nam-
reč, da se da o umetniških 
razstavah pisati še kako dru-
gače, kot samo preko papir-
nato-estetskih fraz, ki so vsaj 
zame že na moč utrujajoče in 
ki ukinjajo vsakršno poveza-
vo umetnosti z življenjem in 
predvsem s človekom. Vse-
kakor pa priznavam da ce-
nim Hermanova prizadeva-
nja po častni interpretaciji 
lastnih izdelkov, kajti na ta 
način se odpira možnost pre-
sega vsesplošno anemične 
situacije, ki vlada na našem 
ožjem likovnem področju, 
tako med ustvarjalci, kot 
med razlagalci likovnih del. 

Obljubljam, da o njego-
vem delu, če Herman misli, 
da to počnem zlonamerno, 
ne bom več pisal. Umetniški 
nesporazumi v nobenem pri-
meru ne smejo prerasti v ne-
človeške nesporazume, če-
prav vsi vemo, da temu še ni 
tako. A to že posega v jedro 
tiste, na začetku tega pisma 
omenjene, širine. 

BORI ZUPANČIČ, 
Celje 

Trgovina v 
Andražu 

v uredništvo smo prejeli 
zanimivo pismo krajana iz 
Andraža, ki kritizira proble-
me z oskrbo v kraju. Pismo 
žal ni podpisano tudi s pri-
imkom in naslovom, zato 
pisca Borisa pozivamo, da 
dostavi manjkajoče podatke 
in s tem omogoči objavo svo-
jega pisma, v uredništvu pa 
bodo njegovo anonimnost 
zaščitili. 

UREDNIŠTV^O 

PRIREDITVE 

Klub kulturnih delavcev ivan 
Cankar Celje 

v celjskem klubu kulturnih delavcev, ki je v teh 
poletnih mesecih uspešno razgibal kulturno dogaja-
nje, se bo jutri zvečer ob 20. uri predstavil celjski 
čarodej in hipnotizer Peter Pavelič. S svojimi spretno-
stmi je Peter Pavelič že večkrat navdušil obiskovalce 
kluba, njegovega jutrišnjega nastopa pa se bodo 
gotovo razveselili n^mlajši obiskovalci kluba, ki prav 
tako pogosto zaidejo ha petkove družabne večere. V 
klubu je še vedno na ogled tudi prodajna razstava 
celjskega akademskega slikarja Konrada Topolovca. 

Rogaški glasbeni večeri v Rogaški 
Slatini 

Zdravilišče Rogaška Slatina praznuje letos svojo 
320-letnico. V počastitev tega jubileja so v Zdravilišču 
pripravili Rogaške glasbene večere. Tako bo danes v 
Zdraviliški dvorani ob 20. uri gala koncert, na katerem 
bodo izvajah znane odlomke iz del Offenbacha, Strau-
ssa in Leharja. 

V soboto, 31. avgusta bo osrednja prireditev »Roga-
ška skozi stoletja«, ki se bo pričela ob 10. uri dopoldan. 
Z ogledom Muzeja grafične umetnosti od 16. do 19. 
stoletja, hotelskih in športnih objektov in razstave slo-
venskih naravnih zdravilišč. Popoldan pripravljajo na 
izletniški točki Bellevue piknik. 

Na prostem pred Zdraviliškim domom bo ob 19.30 
koncertna izvedba opere Seviljski brivec, ob 20. uri pa 
bo slavnostni ples v Zdraviliški dvorani. 

V torek, 3. septembra bo v Zdraviliški dvorani večer 
slovenske folklore, v sredo, 4. septembra večer sloven-
skih narodnih pesmi v »Templju«, prihodnji četrtek pa 
bo v zdraviliški dvorani koncert svetovno znanega 
narodnp-zabavnega ansambla Avsenik. 

Razstavni salon Rogaška Slatina 
v Razstavnem salonu si lahko ogledate razstavo gra-

fik Dušana Muca, akademskega shkarja iz Ljubljane. 
Razstavo si boste lahko ogledali do konca prihodnjega 
tedna. 

Avla hotela Dobrna 
v avli hotela na Dobrni si lahko ogledate razstavo 

olj, akrilov in risb akademskega slikarja Franca Košca. 
Razstava bo odprta do sobote, 31. avgusta. 

Savinov razstavni salon Žalec 
v Savinovem razstavnem salonu bodo v petek, torej 

jutri ob.19. uri odprli razstavo keramike Vlada Novaka. 
Razstavo si boste lahko ogledah do 10. septembra. 

Muzej revolucije Celje 
v spodnjih razstavnih prostorih Muzeja revolucije si 

lahko ogledate razstavo, ki sojo pripravih ob 50-letnici 
Zleta Svobod. Ogledate pa si lahko tudi spominsko 
sobo Franca Leskoška-Luke. 

ZLATA HARMONIKA 
LJUBEČNA 85 
Polfinalno tekmovanje, sobota, 31. 8. ob 16. uri na 
Frankolovem (po tekmovanju zabava na kateri bo 
igrat ansambel Savinjskih 7) 
Finalno tekmovanje, nedelja, 1. 9. ob 15. uri pri 
Gasilskem domu Ljubečna 
Vabljeni 



Težka lopata in 
še težji kramp 
Izteka se ZMDA Kozjansko 85 

v nek^ urah, kolikor smo 
jih preživeli med brigadirji 
na Kozjanskem, ki v teh dneh 
zaključujejo zvezno mladin-
sko delovno akcijo, je težko 
spoznati njihovo življenje in 
delo in odkriti, kaj je tisto, 
kar mladega človeka pripelje 
na takšno akcijo. Lahko smo 
se le za hip ustavili med pi-
onirji, ki so urejali okolico 
naselja, se s člani štaba pogo-
varjali o težavah, ki jih ima-
jo, pa še v kuhinjo smo se vti-
hotapili in pokukali v lonce. 
Vmes pa smo celo doživeli 
praznovanje rojstnega dne. 

V naselju nas je sicer poz-
dravila glasba iz zvočnikov, ki 
pa ni imela številnih poslušal-
cev. Komandant akcije Jože 
Artnak je razložil, da skupina 
brigadirjev dela pri urejanju 
naselja, da ne bodo propadle 
vse barake, ki so jih postavili 
za njihovo bivanje, vsi ostali 
pa so bili v tem času na delo-

viščih v kr^evnih skupnostih 
Dobje, Planina in Prevorje, 
kjer so kopali jarke za novo 
električno napeljavo. 

V hribu pod naseljem smo 
nato odkrili še nekaj -pridnih 
mladincev, ki so obnavljali vo-
dovod. Razložili so, da sodijo k 
brigadi Marijana Badela iz Za-
greba, Rifat Forič, njihov ko-
mandant, pa je povedal, da so 
vsi zelo mladi, s ^ je povpreč-
na starost 16 let in da zato tež-
ko tekmujejo z ostalimi briga-
dami pri doseganju norme. 

Da so kljub temu prizadev-
ni, pa so pokazah pri prenaša-
nju težkih vodovodnih cevi. 
Ker je dva nista mogla nesti, 
sta jo pač prikotalila do jarka. 
Tudi štab akcije je bil prizane-
sljiv pri določanju njihovega 
dela in po besedah traseija za-
grebške brigade Zdravka Ud-
ževa, so jim dajali lažje delo. 
»Poleg tega, da so mladi, so vsi 
po vrsti mestni otroci, nevaje-
ni težkega fizičnega dela. Pri-

ganjati pa jih kljub temu ni 
treba,« je povedal Zdravko. 

Okrog ene izmed barak pa je 
brskalo okrog 10 pionirčkov in 
v prijetni senci in dobri družbi 
so tu in tam celo obrnili n e k ^ 
zemlje. Vse skupaj se jim je 
očitno zdela krasna zabava. 
Eden izmed njih, imel je ko-
maj trinajst let, s e j e zgovarjal, 
da ga je prijatelj nagovoril, da 
bi šla skupaj v brigado in ni 
mu žal. Nato smo vprašali še 
tistega, ki ga je nagovoril, za-
kaj ga j e privlekel s seboj, pa je 
čisto nedolžno povedal: »Zato, 
da bo delal!« 

Toda, da ne bi kdo mislil, da 
se na akciji lenari! Brigada 
Džemal Bijedič iz Vučkovcev 
v Bosni in Hercegovini je po-
šteno zavihala rokave in ob 
udarnem dnevu dosegla 300 
odstotkov norme. To pa so že 
rezultati, ki jih redko beležijo 
na akcijah. Njihov komandant 
Nurija Muratovič je bil pre-
srečen, saj je menil, da se to 
krasno ujema z njegovim 47. 
rojstnim dnevom. Mi pa smo 
menili, da se vse skupaj kras-
no ujema z našim prihodom 
na Kozjansko, saj je Nurija ra-
dodarno delil čokolado. 

Člani štaba so imeli polne 
roke dela. Nekoliko se jih je že 
lotevala mrzlica pred zaključ-
kom akcije, saj so številni bri-
gadirji iz prejšnjih izmen na-
povedovali svoj prihod v nase-
lje. Posebno Jure Prešiček, 
komandant naselja, je ob tem 
dobival sive lase. Upal je, da 

bodo dobiU na razpolago dvo-
rano v kulturnem domu v Šen-
tvidu, kamor bi lahko name-
stili vse »povratnike«. »Sicer 
pa so bile težave z nastanitvijo 
že pred začetkom akcije, tako 
da smo morali pošteno garati, 
da smo stvari uredili. Ves čas 
pa smo trepetali, kdaj bo zma-
njkalo vode. Na srečo se je to 
zgodilo šele v tretji izmeni, pa 
še to le za nekaj dni. Verjetno 
pa vse te težave ne morejo 
pokvariti dobrega vtisa o akci-
ji, saj na koncu ponavadi vsi 
ugotovijo, da vendarle ni bilo 
tako slabo, kot je kazalo na za-
četku.« 

Ko gre za dober vtis, velja 
pohvaliti tudi interesne dejav-
nosti na akciji. Vlasta Sovine, 
ki skrbi za to področje življe-

nja brigadirjev, je povedala: 
»Na akcijo sem prišla šele kas-
neje, zato so bile nekatere 
stvari že utečene in ni bilo pos-
bnih težav. Seveda pa so se 
toliko bolj namučili na začet-
ku akcije, saj so bile interesne 
dejavnosti povsem nepripra-
vljene. Največ zanimanja je za 
cestno prometne predpise, 
imamo pa tudi fi^izerski, foto 
in radioamaterski tečaj. Pove-
zujemo se z akcijo Kumrovec 
in skušamo v naselje pripeljati 
čim več glasbenih skupin, fil-
mov . . . Vse pa se seveda ne 
da, ker ni dovolj denarja.« Ta-
ko si brigadirji večkrat poma-
gajo kar z žogo in zabava je tu. 
Prav tisti dan, ko smo jih obi-
skali, so imeli košarkarsko 
srečanje z ekipo Smelt Olimpi-. 

je v Šentjurju. Boi 
levi, toda . . . 

Akcija bo v teh( 
na, krampi in lop 
nekaj časa obmirc 
drugo leto? Jože A 
»Potek akcije v n 
tih ni odvisen le oc 
janov Kozjanskegi 
odgovornih ljudi v 
so zadolženi za si 
tovanje. Pri tem k 
svoje načrte vnei 
sko delo, vendar 
kot fizično delo s 
lopatami. Kozjani 
je tudi strokovno i 
lahko opravili mli 
dah, vprašanje pa 
to spoznanje pr« 
na tem območju.« 

TATJA 

Pionirji brigade Marijana Badela iz Zagreba so urejali okolico brigadirskega nast 

Rifat Forič, komandant bri-
gade Marijana Badela iz Za 
greba 

Zdravko Udžev, traser briga-
de Marijana Badela iz Za-
greba 

Nurija Muratovič, koman-
dant brigade Džemal a Bijedi-
ča iz Vučkovcev 

Jure Prešiček, komandant na-
selja ZMDA Kozjansko 

Vlasta Sovine, namestnica 
komandanta za interesne de-
javnosti ZMDA Kozjansko 

Jože Artnak, komandant 
ZMDA Kozjansko 

PLANINSKE POSTOJANKE 
Mladi ne grelo za oskrbnike v planine 

Kadar je beseda o staro-
sti, sogovorniku radi pripi-
šemo kakšno leto manj; iz 
vljudnosti ali pa laskanja. 
Toda za Jožeta Kroparja to 
ne velja, saj zares še zdaleč 
ne kaže, da šteje že 74 let in, 
da je najstarejši med oskrb-
niki v Savinjskih Alpah. 

Ko sem prišel v Cojzovo 
kočo na Kokrškem sedlu, je 
Jože prenašal težke vreče (iz 
doline so z vlečnico dobili 
novo pišiljko hrane in pijač). 
Takoj nato se je urno vrtel za 
majhnim šankom; koča je bi-
la polna planincev, zato sem 
ga komaj pregovoril, da si je 
utrgal pol ure časa za klepet. 

»Ker ni mladih, moramo 
pa mi stari skrbeti za koče v 
planinah,« se je pošalil Jože 
ob misli, da je le eden od 
devetih oskrbnikov v Savinj-
skih alpah mlajši od petdese-
tih let. »Pa saj je kar fletno tu 
gori v planinah. Sicer pa je to 
tako: ko si v planinah, včasih 
pomisliš na dolino, ko pa si 
doli, se ti toži po planinah.« 

Jože je bil že v mladosti 
tesno povezan s planinami, 
prvič pa se je lotil oskrbni-
škega posla pred približno 
desetimi leti: eno leto je skr-
bel za kočo na Kamniškem 
sedlu, potem pa štiri leta za 
Cojzovo kočo. Nato je nekaj 
let ostal v dolini, letos pa je 
spet prevzel posle oskrbnika 
na Kokrškem sedlu. Ne zara-
di denarja, pravi, saj ima po-
kojnino in stanovanje v Med-
vodah, pač pa zaradi ljubezni 
do planin. 

Njegov delavnik se začne 
že ob polpetih zjutraj, konča 
pa ponavadi okoli polnoči. 

Ves ta čas je potrebno prid-
no delati, pravi, če hočeš 
imeti v koči vse urejeno in 
zadovoljne planince. 

»Nekaj je tudi takšnih pla-
nincev, ki so postali že kar 
zahtevni,« se huduje Jože. 
»Želijo si takšno postrežbo 
kot v hotelih v dolini, tega pa 
mi tu gori ne zmoremo. Vča-
sih tega ni bilo. No, vendar 
pa so k sreči tisti pravi in 
bolj skromni planinci še ved-
no v večini in če so v koči 
prijetni ljudje, potem kar po-

zabiš na vse težave in napor-
no delo.« 

Cojzova koča je vsako leto 
zelo dobro obiskana.^ Jože 
pravi, da pride največ Štajer-
cev in pa planincev s Koro-
ške. Julija in avgusta, ko je 
obisk največji, delajo v koči 
trije, junija in septembra pa 
ima samo enega pomočnika. 
Vendar pa večkrat priskoči-
jo na pomoč tudi člani kam-
niškega planinskega dru-
štva, ki s to postojanko upra-
vlja. 

Ker imajo v koči 
ležišč, je večkrat] 
gneča, zato namen 
hodnje leto posttj 
koliko razširiti in u 
vo, bolj sodobno ii 
tarnih predpisih oi 
kuhinjo. 

»Res, poleti večk 
pri nas po 100 in v 
cev,« pravi Jože. > 
pač malo bolj stisn 
teri pa prespijo kar 
in na klopeh. Pod s 
memo vsakega pli 

Cojzova koča na Kokrškem sedlu stoji na višini 1791 metrov. Do nje vodi 
vzdrževane planinske poti iz Kamniške bistrice (tri ure in pol hoda) in Kok^ 
hoda). Koča je s planinskimi potmi povezana tudi z drugimi postojankami v 
Alpah: do Češke koče, Okrešlja in Kamniškega sedla je približno 6 ur hoje, 5 url' 
oddaljen Krvavec. Koča je tudi dobro izhodišče za ture na okoliške vrhove, Gf'^ 
Skuto, na primer. 



Je bil NK Elkroi izigran 
Veselje Elkrojevih navijačev je bilo nepopisno. Ves dan 

so po Mozirju vihrale klubske zastave,navdušenim navija-
čem iz vse Gornje Savinjske doline so se pridružili tudi 
godbeniki. Kako tudi ne, prvič v zgodovini imajo v občini 
republiškega nogometnega l i g a š a . . . Tako je bilo v 
Mozirju 9. junija, ko so se nogometaši Elkroja uvrstili v 
republiško nogometno ligo. Veselje je trajalo le do 2. 
julija, ko je Komisija za predpise, prošnje in pritožbe pri 
Nogometni zvezi Slovenije Elkroju vzela naslov. Še eno 
prvenstvo se je torej končalo za zeleno mizo. Je bil Elkroj 
pri tem izigran? 

Žogobrca, najpomembnej-
še postranske zadeve na sve-
tu, ima marsikdo že prepol-
na ušesa. A štorijo dogod-
kov, ki so se odvijali med in 
po prvenstvu v Območni no-
gometni ligi vzhod, je treba 
zapisati, saj gre za naš ama-
terski šport, amaterski nogo-
met, ki naj ne bi imel veliko 
zveze z zastrupljeno in po 
dolarjih ter markah dišečo 
prvo zvezno ligo. Ali pač? 

NK Elkroi: NK 
Aluminij 1:1 

Ker ima vsaka nogometna 
tekma dva polčasa, opisana 
pa jih je imela celo nekaj več, 
bo za lažjo predstavo nepo-
učeni bralcev potrebno do-
godke osvetliti kronološko, 
po polčasih in z oddihi, kot 
to predvidevajo pravila. 

Začnimo z informacijo, ki 
se mi med vsemi, ki bodo 
sledile, zdi najpomembnej-
ša. Vrste NK Elkroj je v za-
četku spomladanskega dela 
prvenstva okrepil Mirko Mi-
šetič. Registracijo je opravila 
Občinska nogometna zveza 
Mozirje, ki je prejela vso po-
trebno dokumentacijo. Ker 
pravilnik določa, da mora 

igralec, ki prestopi iz druge-
ga kluba, dobiti stanovanje 
in zaposlitev v občini, kjer je 
sedež kluba in občinske no-
gometne zveze, se je bivši 
nogometaš Rudarja iz Tito-
vega Velenja preselil v Mo-
zirje, ter s tem izpolnil prvi 
pogoj, zaposlitve v REK Ti-
tovo Velenje pa ni menjal. 
Tudi registracijska komisija 
je menila, ter takšno obrazlo-
žitev poslala tudi na NZS v 
Ljubljano, da zaradi gospo-
darske povezave občin Mo-
zirje in Titovo Velenje (skup-
na gospodarska zbornica 
itn.) službe ni treba menjati, 
saj se v velenjsko občino 
dnevno iz Moziija vozi nekaj 
sto delavcev. Poleg tega v 
današnjem gospodarskem 
trenutku zaposlitve tudi ni 
mogoče dobiti za vsakim vo-
galom in zakaj bi bih nogo-
metaši, amaterji, izjeme. Pa 
še to. Med Mozirjem in Tito-
vim Velenjem je le 15 kilo-
metrov razdalje. 

Dobra, tehtna in utemelje-
na razlaga, ki bi verjetno pre-
pričala še tako zagrizenega 
častilca paragrafov. Sodeč 
po reakcijah iz Ljubljane (ki 
jih ni bilo) pripomb ni bilo. V 
Elkroju so bili vseeno v dvo-
mih, zato je njihova delegaci-
ja (pri takšni zadevi pač mo-
rajo biti priče) prosila za 
mnenje še strokovnega tajni-
ka NZS. Mišetič lahko igra, 
jim je zatrdil mož, ki za svoje 
strokovno delo in strokovne 
nasvete prejema zasluženo 
plačilo. 

Podobno je bilo tudi v pr-
venstvu. Novi igralec je 
uspešno branil barve novega 
kluba, ki spomladi niti doma 
ne v gosteh ni izgubil nobe-
ne tekme. V predzadnjem 
kolu je igral pri glavnem 
konkurentu za prvo mesto. 
Aluminiju iz Kidričevega. 
Izid 1:1, in že kolo pred kon-
cem je -bil Elkroj prvak. 

NK Aluminij : NK 
Elkroi 3:0 

štiri dni po tekmi so v Mo-
zirju prejeh telegram, s kate-
rim so upravo Elkroja obve-
stili, da so razveljavili evi-
dentiranje Mirka Mišetiča za 
NK Elkroj in da ima ta pravi-
co nastopa le še v rekreacij-
ski ekipi kluba. Že naslednji 
dan so prejeli naslednji tele-
gram: 

»Na osnovi sklepa lO NZS 
o razveljavitvi evidentiranja 
Mirka Mišetiča za Elkroj je 
tekmovalna komisija sreča-
nje Aluminij proti Elkroj po 
členu 70 verficirala s 3 proti O 
za NK Aluminij - stop -
Pravni pouk: možna pritož-
ba na drugostopenjski organ 
v roku 8 dni - stop - Tekmo-
valna komisija NŽS«. 

Več kot tri mesece od regi-
stracije Mirka Mišetiča so te-
mu zavrnili evidentiranje, 
ker se je vozil na delo v dru-
go občino. Razveljavitev so 
seveda zahtevali v Alumini-
ju, ker druge možnosti niso 
imeh, saj so dvoboj na stadi-

onu že izgubih. Elkroj se je 
sicer pritožil, a ni nič poma-
galo. Kljub vsemu je Elkroj 
ostal prvak, saj so v zadnjem 
kolu doma zmagali. Alumi-
nij pa je na gostovanju izgu-
bil. V Mozirju so slavih. Le-
stvico najboljših je 25. junija 
objavilo tudi uradno glasilo 
NŽS Slovenski nogomet. 

Ojstrica : Elkroj 0:2 
in Ojstrica : Elkroj 
3:0 

Očitno pa je boj za zeleno 
mizo veliko bolj trd in tudi 
bolj spoštovanja vreden, kot 

tisto, kar ekipa prikaže na 
nogometnem travniku. To-
krat se je pritožila Ojstrica. 
Vendar, da ne bo pomote, 
najprej razložimo pravila 
igre. Vodstvo posameznega 
nogometnega kluba mora 
pritožbo na registracijo tek-
me vložiti najkasneje dva 
dni po odigranem srečanju. 
Ojstrica je srečanje z Elkro-
jem na domačem terenu odi-
grala 19. maja, torej pred tek-
mo Aluminij : Elkroj, in iz-
gubila z O proti 2. V uradnem 
glasilu SNZ lahko 28. maja 
preberemo. Vodstvo NK Oj-
strica je najavilo, ni pa vloži-
lo pritožbe na tekmo z NK 
Elkroj, zato je tekma Ojstrica 
: Elkroj verificirana z O proti 
2 v korist Elkroja. a pritožbo, 
datirano na 20. maj, so vse-
eno našli kakšen mesec dni 
kasneje. Menda so jo založili 

v nekem predalu, s tem pa so 
našh tudi dve točkr, ki sta 
bili potrebni Aluminiju za 
prvo mesto. S tem je bilo za-
ključeno tudi trdo delo, ki so 
ga vložili pri Aluminiju, da 
so se ponovno uvrstili v re-
publiško slovensko ligo. Po-
tovanja na relaciji Kidričevo-
Dravograd (Ojstrica)-Lju-
bljana, telefonski klici, pi-
smene pritožbe, to so, mo-
ram poudariti, le moja razmi-
šljanja, kako se rešujejo za-
deve v našem nogometu. 

Elkroj se je seveda pritožil, 
uvedli so celo postopek za 
zaščito zakonitosti. Rezultat 
je znan. Še v tem tednu star-
tajo v isti ligi kot lani. Zmaga 
nad republiškim ligašem 
Kladivarjem (7:3), ki so jo 
prejšnji teden v okviru pri-
prav dosegli v Celju, je kaj 
slaba tolažba, da so si uvrsti-
tev v višji rang tekmovanja 
zaslužili, saj so dejansko pri-
kazali ngjveč. 

In Nogometna zveza Slo-
venije? Tam so se, kot sem 
izvedel, držali predpisov in 
pravilnika, ki določa, da mo-
ra biti igralec zaposlen in tu-
di stanovati na območju ma-
tične občinske nogometne 
zveze. In to igralec območne 
lige! Kam bi kaj prišli, če bi 
imeh podobne pravilnike tu-
di v rokometni, košarkaški 
in še kakšni zvezi. A pozor, v 
NZ Slovenije se zavedajo, da 
ta določba ni v skaldu z na-
šim vsakdanjim življenjem, 
gospodarskim in stabihzacij-
skim trenutkom, zato so jo iz 
pravilnika, ki bo veljal v tej 
sezoni, črtali. Za Elkroj pre-
pozno, za tistega centerfora 
iz Spodnjega Kašlja pa, hva-
la bogu, pravi čas, saj bo še 
vedno lahko hodil na šiht v 
Zgornji Kašelj, gole pa zabi-
jal za Spodnji Kašelj. Je bil 
Elkroj izigran? 

RADO PANTELIČ 

pride. Takšna je pač navada 
v planinah.« 

Jože, ki pravi, da bo še 
vztrajal in tudi prihodnje le-
to prišel na Cojzovo kočo, pa 
se nc^bolj veseli novega vo-
dovoda. Sedaj namreč vode 
večkrat manjka in marsiko-
mu je težko dopovedati, da 
je potrebno varčevati z njo. 

Prihodnje leto tega ne bo 
več, saj bodo položih cevi do 
900 metrov oddaljenega izi-
ra, kjer je vode dovolj. 

Postojanka je dobro oskr-
bovana, saj imajo iz Kamni-
ške Bistrice napeljano tovor-
no žičnico. Ker imajo agre-
gat, si lahko v koči svetijo 
tudi z elektriko. 

Za prenočišče na skupnih 
ležiščih v koči na Kokrškem 
sedlu je potrebno odšteti 
640 dinarjev (320 za planin-
ce), v sobah pa 800 (400) di-
narjev. Juha v Cojzovi koči 
stane 150 dinarjev, enolon-
čnice brez mesa od 200 do 
280 dinarjev, z mesom pa 
300 dinarjev. Mleko (pri-
bližno 3 decilitre) je po 100 
dinarjev, čaj 50, kava 100, 
pivo pa 200 dinarjev. 

S spretnimi prsti do pravili umetnin 
stanovanje Vititorije Meklč krasijo prelepe vezenine 

Pravite, da vas je že velikokrat zamikalo stanovanje 
nekoliko polepšati? Da ste iskali lepo izdelane prte za 
kuhinjsko mizo, zanimiva posteljna pregri^ala ali škiljili 
po prodajnih policah za starinskimi prtiči, ki bi še kako 
polepšali mizico v dnevni sobi? Nič primernega; takšnega, 
kar bi vam bilo všeč, niste našli? Pa ste že kdaj pomislili, 
da se da vse to izdelati doma? Le veliko potrpežljivosti in 
volje je potrebno. . . 

Nič podobnega vam ne bo-
mo svetovali. Ze zato, ker 
smo ob obisku pri Viktoriji 
Vekič v Rogatcu spoznali, 
koliko truda in Časa je po-
trebno že za droben prtič. Ob 
prelepih vezeninah, ki jih 
ima Viktorija razstavljene po 
vsem stanovanju, pa sem le 
zavzdihnila in se takoj spri-
jciznila s svojim, včasih že 
kar dolgočasnim in prav nič 
domače opremljenim stano-
vanjem. 

Kvačkanje, vezenje, 
necanje. . . 

»Otroci so odrasli, pa 
imam sedaj nekoliko več ča-
sa in se lahko posvetim roč-
nemu delu,« je kar nekoliko 
v zadregi spregovorila Vikto-
rija, ko so jo zmotili med de-
lom. Sicer pa začne s svojimi 
spretnimi prsti pretikati dro-
ben sukanec že pred zajtr-
kom, nadaljuje v času do ko-

sila in svoje ročno delo vza-
me v roke spet popoldne. 
Pravi, da bi ji bilo sicer dolg-
čas in da prav rada kaj 
skvačka, zveze ali pa naneca 
in podari svojim najbližjim. 

Sicer pa pod njenimi 
spretnimi prsti nastajajo ču-
doviti prti in prtiči, posteljna 
pregrinjala in zavese - pa tu-
di posteljno perilo, kupljeno 
v trgovini, se ji zdi dolgočas-
no. »Veliko lepše je, če člo-
vek kupi platno, ga sešije in 
izveze nanj motive, ki so mu 
všeč,« pravi in hitro pokaže 
nekaj rjuh in preoblek, ki jih 
je sama naredila. 

Viktorija je zares umetnica 
v ročnodelskih spretnostih. 
Svoji starejši hčerki, ki živi v 
Beogradu, je podarila nekaj 
kompletov velikih prtov z 
osmimi mahmi prtiči, pa 
kvačkane prte za dnevno so-
bo, pa doma izdelane vezene 
r j u h e . . . 

Od kod spretnost in 
znanje? 

Viktorija je doma iz okoli-
ce Vinkovcev in prvih spret-
nosti kvačkanja ter vezenja 
se je naučila že od svoje ma-
me. Tamkajšnje ženske še 
danes ohranjajo to spretnost 
in jo prenašajo iz roda v rod. 
»Prav je tako,« pravi Viktori-
ja, ki ji je žal, da se njeni 
. hčerki ne posvečata bolj roč-
nemu delu. Sicer pa tudi sa-
ma priznava, da je vse manj 
časa in je zato še toliko bolj 
vesela, da se vsaj najmlajša 
navdušuje nad necanjem. 

»Z n i tko . . . so 
težave« 

Ves čas pogovora pridno 
Vrti v rokah kvačko. Prtič za 

mizico bi bil brez mene res 
kmalu gotov, a kaj, ko sem s 
svojo radovednostjo Viktori-
jo preveč motila in so, sicer 
izurjeni prsti naredili napa-
ko. Priznam, žal mi je bilo, 
čeprav je bila napaka tako 
majhna in neopazna, da sem 
jo opazila šele, ko sem dru-
gič vrtela prtič med svojimi 
prsti. Pa še takrat bi je mor-
da ne, če bi me Viktorija le 
ne gledala tako presenečeno 
in začudeno - češ, tako mla-
da, pa ne vidi dobro. 

Sicer pa je Viktorija ome-
nila, da ima zadnje čase vse 
več težav pri kupovanju »nit-
ke«. Sukance primernih de-
belin in kakovosti, je vse tež-
je dobiti in tako včasih obre-
de kar veliko trgovin, da le 
najde tisto, kar išče. »Na bar-
ve, sploh pa na odtenke, ne 
gledam več. Zadovoljna sem 
že, če dobim vsaj primerno 
debelino in kakovost,« pravi. 

Viktorija skrbi za to, da bi 
svoje znanje posredovala tu-
di drugim. Naučila je svoji 
hčerki, pa tudi nekaterim so-
sedam v Rogatcu je že poka-
zala svoje spretnosti. 

Del svojih vezenin je tudi 
razstavljala v Rogatcu, v Pre-
gradi in ob festivalu nareč-
nih popevk v Krapini. Seve-
da je bil ta prikaz njene 
ustvarjalnosti zares le raz-
stavnega značaja, saj svojih 
izdelkov ne prodaja. »Preveč 
časa, ljubezni in truda, hkra-
ti pa tudi del sebe, vložim v 
izdelke, zato jih tudi ne pro-
dajam. Rada pa jih podarim 
najbližjim, tistim, ki jih 
imam rada, in ki so jih zares 
veseli,« je zaključila pogovor 
in postavila na mizo, prekri-
to z vezenim prtom, okusno 
sladico. 

IVANA FIDLER 
FOTO: EDI MASNEC 

Viktorija je v svoje naročje vzela le del, bolje rečeno delček, zbirke vezenin, ki jih je 
naredila v zadnji letih. 



No, vse kaže, da je mnogo slajši in večji užitek stripe 
prebirati, kot pa jih ustvarjati. Prav malo odziva je 
bilo na nalogo, ki smo vam jo zastavili: »Narišite strip 
o dogajanju ob morju,« smo vam naročili. Ker je prišlo 
malo vaših izdelkov, smo imeli toliko lažje delo pri 
izbiri najboljšega. Avtorja Fanica in Vinci Pečar bosta 
dobila lepo nagrado AERA, vi pa poglejte, kaj sta na 
morju doživela Miki in Diki. 

Pa še nekaj! Upam, da še niste pozabili na novo 
nalogo. Narišite in opišite robota, kakršen nam bo 
služil v prihodnjem tisočletju. Še teden dni časa imate, 
da nam pošljete svoj izdelek! 

Zahtevna zgodba 
Nekoč- je ž ive l . . . je napi-

salo pero z velikimi okrogli-
mi črkami na list, ko ga je 
tanek, odločen glas ustavil: 

»Takšen nedomiseln zače-
tek prihranite za kakšno dru-
go zgdobo. Če me že po vsej 
sili hočete napisati, naredite 
iz mene enkratno zgodbo, ki 
je še ni videl svet, ali pa nič!« 

Bil je prekrasen spomla-
danski dan . . . se je potrudi-
lo pero, a že je glas vzrojil: 

»Kaj?! S tako oguljenimi 
frazami se hočete izmazati! 
Razen tega pa se mi zdi tudi 
vaša pisava malce preveč 
običajna za tako pomembno 
zgodbo kot sem jaz. Glede na 
veliko poslanstvo, ki me ča-
ka, bi se že lahko malo bolj 
potrudili!« 

Oh . . . je z neštetimi krivi-
nami in debelinami uspelo 
napisati peresu in že je lahko 
poslušalo histerično vreš-
čanje: 

»OH, OH, OH! Kot da sem 
kakšna bedasta osladna 
zgodba, kjer se ves čas samo 
vzdihuje, joka, stoka in hre-
peni po neznanem. Hočem 
odločen pameten, duhovit 
začetek, ne pa takšnole skro-
pucalo, ki ga premore vsaka 
druga zgodba!« 

Pero je nemočno z j o k a l o 
s svojimi velikimi črnimi sol-
zami in namesto veličastne 
zgodbe je nastala na papirju 
le velika črna packa. 

L. P. Z. 

Zgodba o čudežnem dečku 
Srečnemu očku in še srečnejši mamici se je rodil deček. 

Sprva je kazalo, da bo tak kot vsi ostali, toda že tretji dan po 
rojstvu je presenetil vse navzoče s tem, d a j e jasno in glasno 
spregovoril besedo »mama«. Čez kakšno uro mu tudi 
beseda »očka« ni več delala težav, čez kakšen teden pa se je 
že lahko ponašal s tem, da je obvladal vse besede Sloven-
skega pravopisa in še kakšno več. Razen tega se je naučil 
tudi sam preoblačiti in jesti, kuhati, plesti in kvačkati. 
Naslednjih nekaj dni je porabil za to, da se je naučil pisati in 
računati ter zaigrati nekaj pesmi na klavir. Srečna oče in 
mati sta z veseljem spremljala njegov vsestranski razvoj, in 
ko sta po treh mesecih uvidela, da obvlada vse pomem-
bnejše zadeve, sta sklenila, da ga bosta vpisala v šolo. To je 
končal v kratkem letu dni in v naslednjih dveh mesecih je 
imel v rokah doktorat iz najmanj desetih znanstvenih podro-
čij. Pri dveh letih in pol se je po krajšem študijskem potova-
nju zaposlil na inštitutu za razvoj znanosti, kjer je ostal do 
upokojitve. Šele takrat s e j e lahko v miru posvetil igračkam 
kot vsi ostali otroci. 

L. P. Z. 

Počitnice na vasi 
Konec šolskega leta je 

Marta odšla na počitnice k 
babici. Peščena pot se je 
vzpenjala do lesene koče kot 
srebrna nit, ki je povezovala 
utrip mesta z vasjo. 

Stopala je preko lesene br-
vi, pod katero se je leno vil 
poletni potok, ki je od daleč 
izgledal kakor sita kača. Pre-
lival seje preko kamenja, ka-
kor najbolj ubran orkester 
glasbenikov. Peščena pot se 
je pred leseno hišo razširila v 
kmečko dvorišče. Ob hiši je 
stal razpadajoč lesen kozo-
lec, kakor opozorilo na 
kmečke čase in hlev, v kate-
rem so gnezdile črne lasto-
vice. 

Lesena koča je bila skrita 
med sadnim drevjem, tako 
da je bilo od daleč videt le 
dimnik, iz katerega seje sve-
dral gost, siv dim. Hišica v 
kateri je spala Marta, je ime-
la malo okno, na katerem se 
je razezala vodenka z gostimi 
nežnimi cvetovi. Nad hišo je 
bilzleknjen kmečki vrt, v ka-
terem^ se je krčila stara češ-
nja. Čez listnate čipke so ob 
jutrih curljali masleno rume-
ni sončni žarki in se kakor 
zavese razlivali po razčeper-
jenem zelenem pušpanju, ci-
nijah, vrtnicah in odnašah 
omamni vonj nad zorečimi 
žitnimi krpami. 

Pred vhodnimi vrati jo je 
čakala babica, ki jo je spomi-
njala na portret Kofetarice, 
ki ga je narisala Ivana Kobi-
lica. 

Babica je Marto razvajala. 
Ob jutrih ji je na vzidnem 
štedilniku kuhala kakav iz 
domačega mleka. 

Ko je babica odšla okopa-
vat korenje, je Marta stikala 
za kokošjimi jajci in jih nara-
hlo trla ob kamenju, ob tem 
pa je neznansko uživala, ker 
je babica mislila, daje to sto-
rila nerodna kokoš. 

Jajcem je primešala še ma-
lo prsti, moke, soli in gnoja 
in potem iz tega testa spekla 
potico. Nekega počitniškega 
dne je s tanko šibo pretepala 
prašiča, da je v strahu skočil 

iz svinjaka in si zlomil spred-
nje noge. 

Vragolij pa še ni bilo ko-
nec. Ko se je Marta potikala 
po travnikih, je prijela^ grdo 
krastačo in ji v gobec potis-
nila prižgano cigareto. Kra-
stača ni znala izdihovati ci-
garetnega dima. Ko se ga je 
preveč nažrla, je počila. 

Najlepši ,se je zdel Marti 
čas žetve. Žanjice so vstajale 
zgodaj zjutraj in so žito žele s 
srpom. Malico je na njivo 
prinašala Marta. Bila je pra-
va pojedina s potico, suhim 
mesom in v krušni peči pe-
čenim kruhom, za žejo pa so 
pile lipov čaj s šnopsom, ki 
gaje pridno cukala tudi Mar-
ta in potem hodila negotovo 
kot lutka na vrvici. 

Marta je imela rada tudi 
grabljenje sena. Včasih so se 
grozeči, trebušasti oblaki 
nagnih čisto nad vas, strela 

je parala golobje sivo nebo, 
Marta pa je na tihem najbolj 
uživala, kadar je lahko ska-
kala na zvrhanem vozu sena 
in stric ni mogel več uiti ne-
vihti. 

Pri babici je doživela tudi 
prvo. ljubezen. Kadar je sose-
dov fant prihajal iz službe, ga 
je Marta že čakala na vrtu in 
se delala, da okopava rože. 

Ko je proti koncu počitnic 
pomagala babici pri šivanju, 
so s postelje zdrsnile škarje 
na tla. Babica je menila, da 
to pomeni, da bo kmalu nek-
do prišel k hiši. Res je bilo 
tako. Prišel je Martin oče in 
morala je domov. Planila je v 
neutolažljiv jok. 

Ko seje vračala v mesto, je 
v luži zagledala lastovičjega 
mladiča. Odnesla ga je do-
mov. Položila ga je v toplo 
volneno cunjico. Onemogla 
ptica je bre? moči ležala na 
njej in se tresla tako močno, 
kot bi vse njeno telo bilo eno 
samo vznemirjeno, prestra-
šeno srce. 

Marta je prisiljevala lasto-
vico, da je požirala drobtini-
ce in ji vlivala v kljun hladno 
vodo. Nekaj ur je nepremič-
no ležala, kot da bo vsak tre-
nutek izdihnila. Le včasih je 
za trenutek odprla utrujene 
veke. Potem se je pričela 
premikati, razprostirati krila 
in čivkati. S težavo se je 
dvignila od tal, nekajkrat po-
letela po sobi, potem pa za 
vedno odletela skozi odprto 
okno. 

Črna lastovica je Marto 
spominjala na prijetne počit-
niške dni pri babici. Z njo so 
odšli tudi spomini, ki so jih 
prekrila nova doživetja in 
skrbi. In tudi novo šolsko le-
to je že bilo pred vrati. 

Nada, T. 
Velenje 

ZLATA HARMONIKA 
LJUBEČNA 85 

Polfinalno tekmovanje, sobo-
ta, 31. 8. ob 16. uri na Franko-
lovem (po tekmovanju zabava 
na kateri bo igral ansambel 
Savinjskih 7) 
Finalno tekmovanje, nedelja, 
1. 9. ob 15. uri pri Gasilskem 
domu Ljubečna 

Vabljeni 

Zgodba o dečlcu, 
ki se ni hotel 
učiti 

v našo šolo je hodil deček, 
ki ga noben učitelj ni mogel 
pripraviti do tega, da bi se 
kaj naučil. Namesto, da bi re-
ševal računske naloge, je de-
lal papirnate aviončke in jih 
metal po razredu, namesto, 
da bi pisal narek je lepil žve-
čilne gumije po stolih, name-
sto da bi poslušal učitelja pri 
uri zemljepisa si je zamišlje-
no vrtal po nosu in buljil v 
muhe pod stropom. Zaradi 
tega je njegova glava posta-
jala vedno bolj prazna, in ko 
je neko poletje šel s starši na 
morje, je ugotovil, da glave 
ne more več potopiti pod vo-
do. Toliko praznine se je v 
njej že nabralo. Dečka to ni 
motilo in v šoli je še naprej 
zganjal vragolije namesto, da 
bi se učil. Kmalu je ugotovil, 
da ga med hojo prazna glava 
vzdigne tudi za več metrov 
od tal. Tudi to dečku ni 
vzbujalo kakšnih večjih skr-
bi. Še vesel je bil, da se je 
lahko brez težav prekopice-
val po zraku in žel navduše-
no priznanje sošolcev. Bolj 
ko je imel prazno glavo, više 
je skakal. Toda, ko je nekoč 
hotel ha šolskem dvorišču 
pred očmi vsega razreda iz-
vesti trojni salto mortale, ga 
je nenaden piš vetra odnesel 
neznano kam. Še zdaj se od 
časa do časa pojavi kje na 
obzorju, kjer žalostno opleta 
z rokami, potem pa z vetrom 
izgine. 

L. P. Z. 



NOČNE 
CVETKE 

• V ponedeljek zvečer sta 
se sprla sostanovalca v 
samskem domu v Ribaijevi 
ulici v Celju; Taip H. in Jo-
žo P. se nista mogla spora-
zumeti, ali ncO v sobi gori 
luč ali ne. Pa se je razjezil 
Jožo in Taipu strgal srajco, 
nazadnje pa so morali po-
sredovati miličniki. 
• Iz hotela Evropa je v po-
nedeljek, nekaj pred pol-
nočjo poklical miličnike re-
ceptor, ki je uspel prijeti ta-
tu. Gost v hotelu, Gasem B. 
iz Suve Reke na Kosovem 
je drugemu gostu ukradel 
brivnik, receptor pa je ta-
tvino odkril in nepridipra-
va pridržal do prihoda mi-
ličnikov. 
• Na Postaji milice se je 
oglasil Herman J. iz Zado-
brove. Kaže, da se Herma-
nu ne godi n^bolje doma, 
saj je miličnikom potožil, 
da ga je premlatila žena in 
ga lažje ranila. 
• V soboto popoldne je v 
Iršičevi ulici pes napadel 
Vando P. Miličniki so ugo-
tovili, da je lastnica tega 
psa Angela Š. Morala bo 
pred sodnika za prekrške, 
ker je pes kljub kontumacu 
večkrat spuščen z verige in 
je že pred tem ugriznil ne-
kega kolesarja. Sosedje pa 
pravijo, da psu pri Angeli 
tudi sicer ne gre najbolje, 
saj ga lastnica večkrat »po-
zabi« nahraniti. 

S. Š. 

Varno v šolo in nazaj domov 
Letošnja akcija »varnost 

otrok in mladine v začetku 
šolskega leta« bo potekala 
podobno kot že nekaj let na-
zaj; člani sveta za preventi-
vo bodo poskrbeli, da bo v 
prvih dneh pouka promet 
potekal čimbolj varno in da 
tudi kasneje, med šolskim 
letom ne bo nesreč, v kate-
rih bi bili udeleženi otroci. 

Delavci Celjskega cestne-
ga podjetja in Ceste-Kanali-

zacije (v Celju) so že obnovili 
vse talne signlizacije pred 
šolami oziroma tam, kjer bo 
vsak dan šlo v šolo največ 
otrok. Posebne komisije so 
si potem ogledale te ceste in 
ulice, delavci obeh podjetij 
pa so te dni odpravih še zad-
nje pomanjkljivosti. 

V Celju so se letos dogovo-
rih za novost na cestah 
pred šolami na Polulah, 
Frankolovem, Ljubečni in 
Ostrožnern. Delavci Cestne-
ga podjetja bodo v prvih 
dneh pouka postavili pro-
metne znake s katerimi bodo 
hitrost vozil omejili na 40 ki-
lometrov na uro. Takšne 
omejitve bodo v veljavi pr-
vih deset dni pouka v šolah, 
gre pa za nevarne odseke 
cest, kjer so šolarji bolj ogro-
ženi zaradi večjih hitrosti vo-
zil. Seveda bodo miličniki z 
radarji nadzorovali, ali voz-
niki res upoštevajo te ome-
jitve. 
. Prvi šolski dan se bo, tako 
kot prejšnja leta, začel z uro 
prometne vzgoje, na kateri 
naj bi otroke in tudi njihove 
starše seznanih z najkrajšo 
in seveda najbolj varno potjo 
v šolo. V šolah naj bi tudi 
organizirali pionirsko pro-
metno službo, poskrbeli pa 
naj bi tudi, da se bodo v šolo 
vozili s kolesi res samo tisti, 
ki imajo kolesarske izpite, ah 
pa sp starejši kot štirinajst 
let. Še največ pozornosti pa 
bodo nemenili prvošolčkom, 
ki se v gostem prometu še 
težje znajdejo. Vsi prvošol-
čki morajo tudi nositi rume-
ne rutice. 

Prve dni pouka bodo na 
križiščih v bližini šol za večjo 
varnost skrbeli tudi milični-
ki, člani Zveze šoferjev in av-

tomehanikov, AMD Slander 
in šolskega centra Boris Ki-
drič, že sedaj pa vsi opozarja-
jo tudi na vlogo staršev pri 
prometni vzgoji, ki lahko z 

dobrim vzgledom in tudi 
drugače največ pripomorejo, 
da bo njihov otrok prišel res 
varno v šolo in nazaj domov. 

S. ŠROT 

V Šentjurju so nekaj let 
načrtovali, da bodo uredili 
križišče pred tamkajši^o 
osnovno šolo Frana Magaja, 
letos pa so le uspeli zbrati 
dovolj denarja, da so posta-
vili semaforje, uredili ploč-
nike in seveda obnovili vso 
signalizacijo. Tako bo pot v 
šolo za približno 1000 šen-
tjurskih otrok odslej precej 
bolj varna. Potreben denar 
2,5 milijonov dinarjev - za 
ureditev križišča so prispe-
vali krajevna skupnost Šen-
tjur (polovico), šentjurska 
komunalna skupnost in os-
novna šola Frana Malgaja. 

»Ko ocenjujemo podobne 
akcije v prvih šolskih dne-
vih v preteklih letih, ugota-
vljamo, da so bile uspešne 
in, da v zadnjih letih vsaj v 
prvih šolskih dnevih šolarji 
niso bili udeleženi v nobeni 
prometni nesreči,« pravi 
Ivan Hribernik, inšpektor 
za varnost prometa na celj-
ski Upravi za notranje zade-
ve. »Tudi letos se bomo in-
tenzivno vključili v akcijo. 
Prve dni bo na cestah, še 
posebej pred šolami ostrej-
ša kontrola prometa, milič-
niki pa so se vključili tudi v 
druge akcije ob tej priložno-
sti. Tako smo pregledali vso 
prometno signalizacijo 
pred šolami in se dogovorili 
z Cestnim podjetjem in CE-
-KA, da so jo obnovili, sode-
lovali smo pri sestavljanju 
prometnovarnostnih načr-
tov v šolah, posamezni mi-
ličniki pa bodo sodelovali 
tudi na roditeljskih sestan-
kih v šolah.« 

Prevrnil se je v 
potok 

Po lokalni cesti iz Šmartne-
ga v R. doUni proti Celju je 
vozil osebni avto brez vozni-
škega dovoljenja 20-letni 
ALOJZ KOLAR iz Vojnika. V 
levem, nepreglednem ovinku 
je zaradi neprimerne hitrosti 
zapeljal na desno bankino in se 
prevrnil na streho v 2 m globo-
ko strugo Sušnice. Kolar in so-
potnik STANKO ROSNER sta 
lažje ranjena, huje pa sopotnik 
DARKO BREČKO iz Vojnika. 
Škode na avtomobilu je za 
190.000 dinarjev. 

Utrujen voznik 
Ko je voznik osebnega avto-

mobila IGNACIJ ZBICAJNK, 
46, iz Titovega Velenja v Šem-

petru zgodaj zjutraj dohitel 
voznika kolesa na pomožni 
motor DARKA PODGORŠKA 
iz Trnave pri Žalcu, je zaradi 
utrujenosti spregledal, da je 
kolesar zapeljal proti sredinski 
črti, ker je nameraval zaviti v 
levo. Voznik je Podgorška zbil, 
pri čemer se je kolesar huje 
ranil. 

Traktor se je 
kotalil 

DRAGO ČEDE, 23, iz Založ 
je vozil neregistriran traktor 
po klancu navzdol iz Kal proti 
Zalogu. Ko je pripeljal nad ja-
mo Pekel, pa je zaradi nepri-
merne hitrosti zapeljal v levo 
in traktor se je prevrnil ter ko-
talil 100 m daleč.Drago Čede in 
IVAN SKEPIČ, 28, iz Založ, ki 
je bil tudi na traktorju, sta se 
huje poškodovala. 

Krivolov v 
Hudinji 

v mislih so imeli prijeten pi-
knik, ko so se Radovan Miletič 
iz Zagreba, Stanoje Miletič iz 
Bihača in Zarja Miletič iz Celja 
odpravili na krivolov v Hudi-
njo. Do tedaj, ko so jih prijeli 
miličniki, so nalovili že 4 kilo-
grame rib. Namesto prijetnega 
piknika jih čaka obisk pri sod-
niku za prekrške in kar pre-
cejšnja kazen. 

Vinski pohod 
Milomir Aškanin iz Štor, 

Emil Lutič iz Celja, Ljubisav 
Josipovič iz Ceha, Radovan 

Pantovič iz Gorice pri Smart-
nem v Rožni dolini in Milorad 
Žigerovič iz Celja so si prejšnji 
teden privoščili kar buren vin-
ski pohod po gostUnah. Že do-
poldne so v alkoholni razposa-
jenosti rjizbili telefon in 2 le-
stenca v hotelu Dobrava v Zrč-
čah, nato pa se v gostilni Lipi 
lotili še cvetja. Na poti do Celja 
so nato obiskali še en bife in 
razbili precej kozarcev, pohod 
pa so zaključili v bifeju Jurič-
ki, kjer so se začeli tudi prete-
pati. Eden izmed njih je gostu 
v bifeju, Janiju V. razbil nos in 
ga tako hudo ranil, daje moral 
v bolnišnico. Druščina se bo 
morala zaradi svojih vinskih 
izpadov zagovarjati na sodišču 
in pred sodnikom za prekrške. 

Utopila sta se brata 
v Šoštanjskem jezeru, na-

sproti termoelektrarne sta 
v nedeljo popoldne utonila 
brata, 17-Ietni Jože in 13-let-
ni Franc Laznik iz Zavodenj 
pri Šoštanju. 

Do tragedije je prišlo ob 
približno 15. uri, ko se je sta-
rejši Jože, ki je znal plavati, 
pognal v vodo, mlajši Franc 
pa je na obrežju našel nekak-
šno škatlo iz plastične mase, 
se prijel zanjo in odšel v vo-
do. Priplaval je že do brata, 
ta pa ga je razposajeno odri-
nil od sebe. Toda mlajši brat 
je izpustil škatlo in se začel 
utapljati. Starejši brat ga je 
hotel rešiti, a se je še sam 
začel utapljati. 

Eden izmed občanov, ki so 
gledali to tragedijo z brega, 
je takoj skočil v vodo iz izvle-
kel mlajšega Franca, ki so 
mu na kopnem tudi takoj 
nudili prvo pomoč. Toda bi-
lo je prepozno in nekaj kas-
neje so v velenjskem Zdrav-

stvenem domu ugotovili, da 
je Franc že mrtev. Utonil pa 
je tudi njegov starejši brat, ki 
ga je reševal. 

S A 

Manj kaznivih 
dejanj 

Delavci celjske Uprave za 
notranje zadeve so v letoš-
njem prvem polletju obrav-
navali nekaj več kot 2300 
kaznivih dejanj, kar je za 
približno 6 odstotkov manj 
kot v enakem lanskem ob-
dobju. Precej večja pa je pri 
tem materialna škoda. 
Obravnavali so tudi več kot 
1000 tatvin, od tega največ 
tatvin koles in vlomov v av-
tomobile. Na področju go-
spodarskega kriminala pa so 
zabeležih 165 kaznivih de-
janj, med katerimi je največ 
primerov izdaje nekritih če-
kov in poneverb. TC 

Pripor za Anderluha in Šemrova 
Celjski preiskovalni sodnik je prejšnji teden odredil 

pripor za Stanka Anderluha in R^ka Semrova, ki sta 
osumljena kaznivega dejaiga nasilniškega obnašanja. 
Obadva so ovadili laški mihčniki potem, ko je prišlo 6. 
julija letos ob 3. uri zjutraj do pretepa pri točilni mizi na 
gradu Tabor v Laškem. 

Takrat n^ bi Miran Nemec miril sosednjo druščino, kjer 
so se prepirali. Pristopila naj bi Anderluh in Šemrov in 
Anderluh naj bi udaril Nemca s pestjo po glavi, Šemrov pa 
naj bi ga še obrcal. Mirana Nemca so zaradi poškodb 
morali prepeljati v bolnišnico. 

Preiskovalni sodnik je zahteval za oba osumljenca pri-
por zaradi ponovitvene nevarnosti. Stanko Anderluh je 
namreč že bil obsojen zaradi nasilniškega obnašanja in je 
šele pred časom prišel s prestajanja zaporne kazni, R^ko 
Šemrov pa je tudi že naredil več podobnih prekrškov. 

Starši v postelji, 
otroci pa na motorjih 

stanovalci nekaterih ulic v 
Celju imajo precejšnje težave 
zaradi hrupnih mladih moto-
ristov, ki se zbirajo pred sta-
novanjskimi bloki tudi pono-
či in vneto pritiskajo na plin, 
da je hrup še močnejši. Več-
krat jih skušajo prepoditi kar 
jezni stanovalci, ker pa to po-
navadi ne zaleže, ini^o polne 
roke dela tudi miličniki. Ti so 
morali prejšnji petek zvečer 
kar nekajkrat na teren. 

Že nekaj po 20. uri so jih po-
klicali iz Nušičeve 14. Milični-
ki so skupino mladih motori-
stov opozorili in upali, da bo to 
zaleglo. Tri ure kasneje pa so 
ponovno dobili obvestilo iz 
Nušičeve: pred blokom naj bi 
omahnil mlad motorist, verjet-
no zaradi vinjenosti. Ko so pri-
šli miličniki v Nušičevo, so se 
mladeniču očitno vinski hlapi 
že razkadili in jo je urno po-
pihal. 

Nekaj po 23. uri so jih pokli-
cali tudi v Prijateljevo ulico, 
malo po polnoči pa še v Ulico 
8. črnogorske brigade. V obeh 
primerih so mladi hrupneži 
odbrzeli še pred prihodom mi-
ličnikov. Ob pol enih pa so mo-
rah ponovno v Nušičevo, kjer 
seje ponovno ustavila skupina 
mladih motoristov (stari so 15 
do 16 let) in uspešno prebudila 
večino stanovalcev iz te ulice. 
Vendar pa s tem še ni bilo ko-
nec nemirnega sna občanov v 
Nušičevi - malo po 1. uri se je 
pripeljala še druga skupina 
motoristov in tudi patrulja mi-
ličnikov je morala spet na pot. 
Vse, ki so delali hrup z motorji, 
so prepeljali na postajo milice 
in si zapisaU ryihova imena. 

Mihčniki so v takih primerih 
bolj kot nemočni, saj mladolet-
nikov ne morejo kaznovati, bi-
lo pa bi zanimivo zvedeti, kaj 
mislijo o nočnih pohodih mla-
doletnikov njihovi starši. 

S. ŠROT 

Klepetava 
gospodinja 

V nedeljo dopoldne je go-
relo v stanovanju v Ulici 
bratov Vošnjakov v Celju, 
kjer je gospodinja M. K. pri-
stavila olje na električni 
štedilnik, potem pa odšla 
na klepet k sosedi. Olje se je 
tačas pregrelo in vnelo, 
ogenj pa se je razširil in uni-
čil precej opreme v stanova-
nju. Požar so pogasili gasilci 
celjske poklicne brigade, 
škode pa je za približno 
400.000 dinarjev. Zaradi 
ogrožanja pa so podali tudi 
kazensko ovadbo proti go-
spodinji. 

S.Š. 

Kradle iz skladišča 
Za 380 tisoč dinarjev so Marija J^ovšek, Justina Banov-

šek in Pera Kovačevič, čistilke v Merxovi temeljni organi-
zaciji Preskrba, oškodovale to organizacijo. 

Izdelale so dodatni ključ skladišča in od lanskega decem-
bra odnašale večje kohčine kave, alkoholnih pijač in drugih 
živil. Te so prodajale zasebnim slaščičarjem, z zbranim 
denarjem pa so si kupile avtomobile. Proti njim so vložili 
kazensko ovadbo. 

Sedmih kaznivih dejanj pa je osumljen 25-letni Dragan 
Božič, zaposlen v Titovem Velenju, ki je iz Name odnesel 
dva šivalna stroja, oblačila in več manjših predmetov, ne da 
bi to opazil kdo od trgovcev. 

Vse to kaže na premajhno pazljivost in skrb pri varstvu 
družbenega premoženja. Tudi v skladiščih delovnih organi-
zacij nimajo prave kontrole nad stanjem blaga. Vse večkrat 
pa se dogaja, da ostanejo tatovi v trgovini potem, ko jo 
zaprejo in nemoteno kradejo. Zato bodo morali v vseh 
delovnih organizacijah bolj skrbeti za varstvo družbenega 
premoženja. 

Bralci izbiralo roman 
štirinajst dni pred zaključkom naše poletne nagradne 

igre, v kateri bralci izbirajo roman, ki ga boste v NT brali 
od jeseni naprej, se stanje ni bistveno spremenilo. Še 
naprej vodi po vaših glasovih roman Pod svobodnim son-
cem (86 glasov), sledi Miklova Zala s 58 glasovi. Ovčar 
Runo s 49 glasovi in Umiranje na obroke z 39 glasovi. 

V NT bomo ob današ^em objavili še dva kupona za 
glasovanje, zatem pa tudi spisek nagrad, za katere se bodo 
potegovali vsi, ki so glasovali za katerikoli roman. 

Nagradna igra Novega tednika 

Bralci izbirajo roman 

v NT želim brati roman (povest) 

ime in priimek 

Naslov 

(Kupon izrežite in izpolnite, nalepite na dopisnico 
in pošljite na naslov Novi tednik, Trg V. kongresa 
3a, 63000 Celje. Vse prispele izpolnjene kupone 
bomo upoštevali pri žrebu nagrad.) 

Uredništvo: Celje, Trg V. kongresa 3 a, tel. 23-105, 22-369. 
Glavni urednik in direktor TOZD Boris Rosina. Odgovorni 
urednik Novega tednika Branko Stamejčič. Odgovorni ured-
nik Radia Celje Miran Korošec. Redakcija: Marjela Agrež, 
Tatjana Cvim, Vili Einspieler, Violeta Vatovec Einspieler, Edi 
Masnec, Rado Pantelič, Mateja Podjed, Milena Brečko Poklič, 
Franček Pungerčič, Zdenka Stopar, Srečko Šrot, Mitja 
Umnik, Janez Vedenik, Tone Vrabl. Tehnični urednik Franjo 
Bogadi. 

Izhaja vsak četrtek. Tisk: ČGP Delo, Ljubljana. 
Cena posameznega izvoda je 40 dinarjev. Individualna letna 

naročnina je 1.880 dinarjev, polletna 940 dinarjev. Za tujino je 
letna naročnina 4.160 dinarjev, za delovne organizacije pa 
2.080 dinarjev. Št. žiro računa 50700-603-31198 - ČGP Delo 
Ljubljana, TOZD Novi tednik Celje.' 

Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 

GRADITELJI! Od 19. avgusta do 19. septembra 

velja akcijska prodaja vseh opečnih izdelkov 
v Mercator - »Ograd« Ormož in pri trgovskih 
organizacijah 

DOSTAVA DO 100 km BREZPLAČNA! 

Informacije tel. 062 701-459 
Za gradnjo stanovanjske hiše ali gospodarsl<ega objekta kupite 
izdelke priznanega proizvajalca Mercator - Ograd Ormož. 



Tanko plaval od Lignana do Portoroža 
Sobota, 24. avgusta 1985. 
Barka dobrega kapitana 

Staneta Černeta je rahlo ni-
hala v zalivu popularnega 
italijanskega turističnega 
mesta Lignano. Po izredno 
umazani vodi so se prega-
njali galebi, dan pa je ko-
maj'zaživel. Ura je bila ne-
kaj čez pet zjutraj. Z druge 
barke je prišel Jože Tanko 
(rojen 29. avgusta 1946) in 
od zdravnika Janeza Tasiča 
dobil potreben obrok hrane. 
Jože je bil pred velikim 
podvigom vsaj na zunaj mi-
ren. Pojedel je, vzel poto-
valko in odšel nekaj sto me-
trov dalj, kjer ga je čakala 
televizijska ekipa s snemal-
cem Ubaldom Trnkoczyjem 

žiserko Jasno Hri-
rnik. 
V vodo seje spustil ob 6.43 

in zaplaval proti jugoslovan-
ski obali, k i je bila 42 kilome-
trov daleč. Vremenski pogoji 
so bili odlični. Voda topla 24 
stopinj. Zadaj smo izgubljali 
pogled na Lignano, spredaj, 
levo in desno, nismo videli 
nič. Morje, tiho ropotanje 
barkač, vrisk galebov in topo 
udarjanje Jožeta Tanka po 
vodi na njegovi doslej naj-
daljši vodni poti. Poleg njega 
je bil velik črn gumenjak, v 
njem pa budno oko zveznega 
trenerja maratoncev Miro-
slava Dimitrijeviča iz Šabca, 
zdravnik Janez Tasič in kr-
mar Lerlend Madronič. Mi-
nute so postajale vse daljše. 
Poprečje je bilo 70 zamahov 
v minuti pri čistem kravlu, 
slabih 200 do 300 metrov pa 
je dvakrat ali trikrat zame-

njal zaradi težav v vratu in 
raznih telesnih mišicah za 
prsno in hrbtno plavanje. Na 
celotni plavalni oti je po vodi 
v 12:48,57 ure udaril 55 tisoč 
zaveslajev ter namesto na-
meravanih 42 kilometrov za-
radi vodnih tokov kljub ide-
alnim razmeram preplaval 
okoli 45 km! 

Jožeta sem spremljal pri 
dveh maratonih: Umag-Ko-
per in Rovinj-Umag (36 km). 
Pri zadnjem smo ga potegni-
li za nekaj metrov iz vode, 
ker je prišel v pravi oblak 
meduz. Tokrat iz Italije do 
Jugoslavije ni šel iz vode! 
Hrano je sprejemal iz čolna 
iz rok zdravnika ali žene 
Tončke. 

»Kljub toplemu morju me 
je po petih urah prvič pošte-
no zazeblo,« pripoveduje Jo-
že Tanko, plavalec-marato-
nec, smučar tekač, zaposlen 
v Kovinotehni. »Ko sem po-
jedel prvi obrok, je že bilo 
bolje. Sicer pa je hudič. V 
vodi si izgubljen, nič ne vi-
diš, nobene orientacije ni-
maš, dobesedno lahko za-
okrožiš in se izgubiš. Pa sem 
imel dobro posadko in je ne-
kako šlo. Ob odhodu iz italije 
sem tehtal 79 kg, ko sem pri-
spel na cilj v pristanišče Por-
toroža niti kilogram manj. 
Tudi pulz je bil v redu . . .« 

Trener Dimitrijevič: 
»Krasna zadeva pri Jožetu je, 
da je psihološko za takšne 
podvige vrhunsko usposo-
bljen.« 

Zdravnik Tasič: »Veliko-
krat sem že bil z njim na po-
dobnih, podvigih in lahko re-

čem, da vse skupaj dobro 
poznam. Zato sem tudi vedel 
za najboljšo »injekcijo« ob 
kriznem trenutku!« 

Ta injekcija je bila žena 
Tončka! Zdravnik Janez je 
prišel k njej in ji povsem 
mirno rekel, na se pripravi, 
da bo šla v spremljevalni gu-
menjak. Pokimala je, ni re-
kla besede, kot jo tudi sicer 
ne reče, in šla. Njena prisot-
nost je bila v sicer čudovi-
tem morju najboljši doping! 

Jožetovih 42 kilometrov je 
letos druga najdaljša prepla-
vana razdalja na svetu. Želje • 
pa so večje: »Najprej smo 
razmišljali o relaciji Benet-
ke-Pulj v dokžini okoli 110 
km, kar bi bil svetovni re-
kord v maratonskem plava-
nju. Zdaj smo pri dveh dru-
gih idejah - eni »stari« in eni 
novi. Stara je za prihodnje 
leto Brioni-Rovinj in nova 
»želim si črko U«! To pa je 
plavanje 1000 km v dveh me-
secih ob obalah Italije in Ju-
goslavije! Prvi dan bi plaval 
15 km, drugi 18, potem pa v 

poprečju po 8. Tudi kakšen 
dan za počitek bi bil potre-
ben. Ne gre za to, da poti ne 
bi zmogel, samo psihološke 
težave nastopijo.« 

Ko je ob 19:48,57 v soboto, 
24. avgusta priplaval v pri-
stanišče Portoroža, kjer ga je 
sprejelo veUko ljudi pa mu 
tudi zaploskalo, gaje najprej 
pozdravil oče Venčeslav. V 
desni roki je držal državno 
zastavo, ki jo je Jože polju-
bil, z levo je stisnil sina! 
Drobno cvetje so mu podari-
li hčerki, mama, predstavni-
ki glavnega pokrovitelja Av-
totehne. Jože je stopil pod 
tuš, da je iz sebe spral mast 
in bencin s kciterim so ga po-
livali zadnje metre do Porto-
roža, potem pa v »senci« ce-
lotnega dogajanja še rekel: 
»Vse življenje sem rad nosil 
Neptunov dres. Zdaj ga iz ra-
zličnih vzrokov ne želim več! 
So žal stvari, ki bolijo! Jaz 
sem mlademu in perspektiv-
nemu plavalcu Tešoviču če-
stital, medtem ko gredo 
klubski funkcionari mimo 
mene.« 

TONE VRABL 

Mladi atleti v Celju 
člani atletskega društva Kladivar so pripravili republiško 

prvenstvo za mlajše mladince in mladinke. Celjani so osvo-
jili 16 medalj, uspešni pa so bili tudi Velenjčani. 

Na posnetku Toneta Tavčarja je novi republiški prvak 12 
Celja Janez Uplaznik, ki je zmagal v metu kopja - 52,44 m 

JK 

Triie na triatlonu 
V poplavi trimskih priredi-

tev je bila tudi nova v Jugo-
slaviji - triatlon na Bledu, ki 
obsega plavanje (2 km), kole-
sarjenje (63 km) in tek (15 km). 
Med 354 udeleženci so bili tudi 
trije Celjani - zdravnika Tone 
Knez in Rudi Škapin ter nek-
danji odhčni veslač Aco Ibra-
imovič, ki je v svoji kategoriji 
osvojil 9. mesto. Vsi so izpolni-
h predpisane norme. 

Pivovaril na Triglav 
Ob 160 letnici Pivovarne 

Laško je 25 članov planinske 
sekcije in godba na pihala od-
potovala na Triglav. Nanj se 
bodo »povzpeli« jutri, to je v 
petek, 30. septembra. 

Rokometaši na pripravah 
Rokometaši Aera se pod vodstvom Toneta Goršiča 

in mnogih članov odbora pripravljajo na novo tek-
movalno sezono, ki se bo začela v drugi polovici 
septembra. Točen datum bodo določili v soboto na 
komisiji, ki skrbi za organizacijo tega tekmovanja. 

Celjani igrajo tudi številne prijateljske tekme, kjer se 
za naporne boje kalijo predvsem mladi igralci, ki naj bi 
čez nekaj let vrnili slavo nekdanjemu kvalitetnemu 
rokometu. Tako naj bi prihodnja sezona minila v kalje-
nju novih moči. Mladi naj bi čez dve leti osvojili želeno 
prvo mesto, kar pa bi pomenilo povratek v 1. zvezno 
ligo. 

Poleg resnega dela pa je zanimiva tudi informacija o 
Stanku Anderluhu. V ponedeljek, 26. avgusta, so bili 
med tekmo Aero - Bissonson (Francija) v Celju 24:15 
predstavniki drugega slovenskega predstavnika v II. 
zvezni ligi ljubljanskega Ugaša Dinos Slovana. S 
Celjani so se dogovorili, da bo v naslednji sezoni igral 
za Celje njihov igralec Jelovšek, za Ljubljančane pa 
Anderluh. 

Smeltovci in smučarji bili na Rogli 
Košarkarji Smelt-Olimpije so bili na kondicijskem treningu 

na Rogli. Trener Janez Drvarič (na fotografiji levo), je ob tej 
priložnosti povedal, da so pogoji na Rogli za treninge odlični, 
prav tako hrana in da bodo še prišli. Košarkarji so trenirali 
dvakrat na dan in si krepili telesno pripravljenost tudi v trim 
kabinetu, savni in bazenu. Upajmo, da bo kombinacija kondicij-
skega treninga s taktičnim prinesla košarkarjem nove uspehe 
ob povratku v prvo zvezno ligo, kjer bo zaigral tudi Celjan 
Matjaž Tovornik. 

Zadovoljni z uspehi na treningu so v torek po enotedenskem 
bivanju na Rogli odšli tudi člani moške alpske smučarske repre-
zentance: Dušan Žagar, Grega Grilc, Klemen Bergant, Rok 
Petrovič, Bojan Križaj in trenerja Joško Šparovec in Marko 
Klemenčič. 

MATEJA PODJED 

NA KRATKO 

Celjani zmagali v 
Doboju 

Na tradicionalnem turnirju 
v streljanju »Bratstvo - enot-
nost« v Doboju so zmagali 
celjski strelci v postavi Tone 
Jager, Ervin Seršen, Jože Je-
ram in Branko Malec (sicer 
član Kovinarja Štore). Med 
posamezniki je bil Malec dru-
gi, Jeram pa tretji. 

Krenkerjeva peta 
V Cottbusu je bilo mladin-

sko evropsko prvenstvo v at-
letiki, l^er je Velenjčanka 
Krenkerjeva osvojila peto 
mesto na 400 metrov. Celjski 
Kladivar v jugoslovanski re-
prezentanci na tem prvenstvu 
ni imel svojega predstavnika 
pa čeprav dela s selekcijami in 
tremi profesionalnimi trenerii 
ze pet let! 

Dečman in Kovinar 
prva v Trbovljah 

Na memorialu »Alojza Hoh-
krauta« v Trbovljah so strelci 
Kovinarja Štore v postavi 

Franc Hočevar, Mladen Pe-
trovič, Brano Malec in Vili 
Dečman osvojili prvo mesto. 
Zadnji trije pa so bili tudi naj-
boljši med posamezniki. 

Žalčani najboljši v 
Rečici 

Tekmovanje z vojaško pu-
ško so pripravili na strelišču 
pri Jeranu v Rečici pri La-
škem. Presenetljivo, vendar 
zasluženo so zmagali strelci 
Žalca, med posamezniki pa 
njihov najboljši član Mladen 
Melanšek. 

Brez športa ne zna živeti 
Bngita Tesovnik z Uubnega je odUčna športnica 

Na prste ene roke bi lahko 
prešteli mladince iz mozir-
skih osnovnih šol, ki so pre-
jeli priznanje Republiškega 
centra šolskih športnih dru-
štev za prizadevno in uspeš-
no vodenje športnih dru-
štev. Ta priznanja podelju-
jejo že vrsto let in prejmejo 
jih tisti organizatorji in vo-
dje, ki uspejo s svojo dejav-
nostjo dvigniti društvo na 
nadpovprečno raven, 
^ e t o s je tako priznanje 
^e je la Brigita Tesovnik z 
Ljubnega, ki je junija konča-
la osnovno šolo z odličnim 
uspehom. 

Brigita je doma visoko v 
hribih nad Ljubnim. Čez te-
den stanuje pri sestri v trgu, 
ob koncu tedna pa se rada 
vrača domov. 

»Doma na kmetiji je dosti 
dela in le težko uskladim 
učenje, športno dejavnost in 
delo doma. Starši mi seveda 
stalno pravijo, da sta učenje 
in delo prva in da šele potem 

pride na vrsto vse ostalo. No, 
do sedaj sem vse te dejavno-
sti kar uspešno usklajevala.« 

Brigita je šolsko športno 
društvo na Ljubnem vodila 
tri leta. »Prvo leto sem se 
morala učiti od starejših ko-
legov, v veliko pomoč pa so 
mi bli mentorji iz vrst učite-
ljev na osnovni šoli Ljubno. 
Redno delo po krožkih - od 
splošne telesne vzgoje na 
nižji stopnji pa do odbojke, 
namiznega tenisa, košarke, 
streljanja in drugih dejavno-
sti - je potekalo skoz celo 
leto. Poleg tega smo organi-
zirali različna šolska prven-
stva, akademije in nastope, 
ki se jih je udeleževala veči-
na učencev šole.« 

Brigita je tudi sama odlič-
na športnica in je letos preje-
la pokal za najboljšo športni-
co v minulem šolskem letu. 

»V četrtem razredu sem pri-
čela igrati odbojko, igram še 
danes pri OK Ljubno. V šol-
ski reprezentanci sem bila 
od petega razreda naprej in 
vsa leta smo bile občinske 
prvakinje, nekajkrat pa smo 
se dobro uvrstile tudi na po-

dročnih in regijskih tekmo-
vanjih.« 

Velika Brigitina ljubezen 
je folklora. »V naši občini 
dolga leta ni bilo nobene fol-
klorne skupine. Pred petimi 
leti pa smo na naši šoli priče-
li s folklorno dejavnostjo. 
Tudi po trikrat tedensko 
smo imeli vaje. Pa veliko na-
stopov. Vsakdo bi rad pope-
stril proslavo ali slavje z na-
šim nastopom. Večina čla-
nov folklorne skupine nas je 
enako starih in ko smo bili v 
šestem razredu, nas je mar-
sikdo jemal kot otroško sku-
pino, čeprav je bilo že takrat 
naše znanje na dosti višji 
ravni. Danes, ko smo stan 
šestnajst let, nas mnogo bol; 
resno jemljejo in ocenju 
jejo.« 

Nagrajenka z Ljubnega je 
letos končala osnovno šolo 
in se bo podala v tehnične 
šolo. »Kako bo z vsemi tem 
mojimi dejavnostmi od jese-
ni naprej, niti sama ne vem 
Vsak dan se bom vozila v Ce 
Ije in to pomeni najmanj tr 
ure vožnje v obe smeri. Uče 
nja bo tudi več kot doslej. U 
težko bom našla še kaj pro-
stega časa.« 

Tisti, ki poznajo Brigito 
pravijo, da ga bo prav gotovo 
našla, saj brez športa in fol-
klore ne zna živeti. 

Kaj bi Brigita Tesovnik, in 
takih Brigit je okoli nas še 
dosti, lahko dosegla v svojiti 
dejavnostih, če ji ne bi bilo 
potrebno preživeti treh ur 
dnevno na avtobusu in bi te 
ure izkoristila za učenje, tre-
ning in delo. 

Je že tako, da morajo neka-
teri za uspeh vložiti mnog" 
več truda, kot ostali. 

RAJKO PINTAB 

IZŠLA JE KASETA 

ZLATA HARMONIKA 
z najboljšimi posnetki tekmovanja harmonikarjev 
na diatoničnih harmonikah (frajtonaric) na Lju-
bečni pri Celju. 
Kupite jo lahko v oglasnem oddelku Novega ted-
nika in Radia Celje ali naročite po povzetju na 
naslov: Novi tednik, Trg V. kongresa 3a, Celje 



Točki Rudarju 
jn Kladivarju 

Začelo se je novo republi-
ško prvenstvo v slovenski no-
gometni ligi, kjer nastopa šti-
rinajst ekip, med njimi tudi 
velenjski Rudar in celjski 
l^ladivar. 

Oba sta v 1. kolu iztržila po 
točko: R u d a r j e igral doma ne-
odločeno s Kovinarjem iz Ma-
ribora 2:2, Kladivar pa v Mari-
boru z Železničarjem 3:3. V 2. 
Itolu bo igral Kladivar v nede-
ljo doma na Skalni kleti z no-
vincem v ligi Domžalami, ve-
lenjski Rudar pa bo gostoval v 
IVlurski Soboti pri Muri. 

V nedel jo se bo začelo tudi 
prvenstvo v vzhodni republi-
ški ligi, k jer s celjskega ob-
inočja nas topajo štiri ekipe. 
Nesojeni prvak iz prejšnje se-
zone mozirski Elkroj bo gosto-
val pri Fužinarju na Ravnah, 
Dravinja iz Slovenskih Konjic 
bo igrala doma s Proletercem, 
Šmartno - še pred leti republi-
ški prvak, ki je izpadel - z Dra-
vo iz P tu ja in Steklar iz Roga-
ške Slatine doma z Ojstrico iz 
Dravograda. Med dvanajst imi 
ekipami so vse štiri iz celjske-
ga območja favoriti za prvo 
mesto. 

TV 

Skakalci na priprave 
12 skakalcev (Jager, Kugler, Mogel, Sergej Debelak, Zagožen, Boris in Marko Podkrižnik, 

Dobnik, Jerman, Sredenšek, Turnšek in Arh) smučarskega društva Braslovče-Andraž je s 
trenerji Sredenškom, Oblakom in Hanžičem odptovalo na osemdnevne priprave na Ceho-
slovaško. Na posnetku so mladi skakalci z vodstvom pred odhodom iz Braslovč. 

Foto: TONE TAVČAR 

iVIožnosti kasko zavarovanja je veliko 
Kljub draginji je avtomobil sko-

rajda obvezen član nialodane vsake 
slovenske družine. Čeprav se zaradi 
dragega goriva z njim ne prevaža-
mo več tako razsipno kot nekoč, je 
avtomobilskih nesreč vendarle vse 
več. Zaradi nižjega standarda obča-
ni vse manj kupujejo nova vozila, 
pa tudi pri vzdrževanju in popravi-
lih, ki včasih veljajo pravo malo 
premoženje, niso več tako dosledni 
kot nekoč. 

Zaradi draginje je torej več kot do-
brodošlo, da ob nepredvidenih nez-
godah in poškodbah vozila, dobimo 
povrnjeno škodo za popravilo. 

Poleg takoimenovanega zavarova-
nja avtomobilske odgovornosti, ki 
je obvezno za vsa registrirana vozila 
in možno tudi za nekatera neregistri-
rana, kot so recimo delovni stroji in 
nekateri mopedi, je možno pri Zava-
rovalni skupnosti Triglav skleniti tu-
di takoimenovano kasko zavarova-
nje. Prednosti takšnega zavarovanja 

so očitne, saj zajema ta vrsta zavaro-
vanja celo vrsto vzrokov nezgod, ki 
poškodujejo vozilo. Omenimo jih le 
nekaj: prometna nesreča, ki jo pov-
zroči sam voznik, udarec oziroma pa-
dec predmeta na vozilo, atmosferske 
nevarnosti, kot so vihar, toča, strela, 
požar. Razen tega krije zavarovalnica 
upravičencem iz tega naslova tudi 
škodo ob tatvini bodisi celega vozila 
bodisi posameznih delov. 

Kasko zavarovanje je mogoče skle-
niti za vse te nevarnosti skupaj, mož-
no pa je skleniti tudi takoimenovani 

delni kasko. To pomeni, da lastnik 
motornega vozila sklene kasko zava-
rovanje samo za posamezne skupine 
teh nevarnosti, pri čemer so izvzete 
prometne nesreče, padec predmeta 
in zlonamerne poškodbe. Lastnik pa 
lahko sklene zavarovanje celo zgolj 
za razbitje stekla ali vleko avtomobi-
la. Skratka, možnosti je veliko, sicer 
pa bo vsakomur, ki se zanima za to 
obliko zavarovanja, vse podrobnosti 
pojasnil krajevni predstavnik zava-
rovalne skupnosti Triglav ah pa na 
predstavništvu Zavarovalne skupno-
sti, kakor tudi na mestih, kjer sicer 
opravljajo registracije vozil (napri-
mer pri AMD Šlander). Na vseh teh 
mestih lahko tudi sklenete kasko za-
varovanje. 

Po novih pogojih velja kasko zava-
rovanje neomejno tudi za celotno 
Evropo. Če se vam bi katera od na-
štetih neprijetnosti zgodila med pot-
jo v tujini, boste pravico do odšodni-
ne uveljavljali po vrnitvi domov. Iz-

jemoma, če bi morali vozilo popraviti 
v tujini, pa vam lahko škodo ocenijo 
tudi tam. 

V primeru popolne škode - se pra-
vi, če je vozilo po nesreči popolnoma 
uničeno, je merilo za višino odškod-
nine prednost vozila pred nezgodo z 
odbitkom vrednosti ostankov. 

Ne glede na to, da je povrnitev 
stroškov popravila vozila še kako do-
brodošla, pa je najbrž za vsakogar še 
pomembnejša varnost potnikov in 
voznika v vozilu. Žal ceste vsako leto 
terjajo rnnogo žrtev in še več ranje-

nih. Zato je pri Zavarovalni skupno-
sti Triglav možno tudi posebno zava-
rovanje voznika in drugih oseb v 
motornem vozilu za škodo zaradi te-
lesnih poškodb. 

To obliko zavarovanja so uvedli, 
ker iz avtomobilske odgovornosti to-
rej t.i. obveznega zavarovanja ni po-
krit sam voznik. To zavarovanje je 
sklenjeno z zavarovalnimi vsotami 
do 5 milijonov dinarjev. Nematerial-
na škoda pa se pokriva podobno kot 
pri avtomobilski odgovornosti. Za-
varovanec nima pravice do odškod-
nine, če nesrečo povzroči v vinjenem 
stanju, če je vozil brez vozniškega 
dovoljenja, ali če vozi tuje vozilo brez 
vednosti lastnika. 

Ta oblika zavarovanja je zanimiva 
tudi za poklicne voznike. 

Boljše preprečevanje kot 
zdravljenje 

v interesu celotne družbene skup-
nosti je, seveda, čim manj prometnih 
nesreč, zato se je tudi Zavarovalna 
skupnost Triglav vključila v preven-
tivno dejavnost. Že nekaj let omogo-
ča voznikom brezplačne tehnične 
preglede,ker je tehnična oporečnost 
vzrok marsikateri nesreči. Nekateri 
lastniki vozil so že spoznali prednost 
takšnih preventivnih pregledov. Vo-
zila pripeljejo na pregled pred daljši-
mi potovanji, pa tudi pred rednimi 
tehničnimi pregledi, da lahko še pra-
vočasno odpravijo morebitne napa-
ke. Pregledi so tudi popolnoma ano-
nimni, tako da lastnik vozila niko-
mur ne odgovarja za morebitno teh-
nično oporečnost. 

Toliko lahko Zavarovalna skup-
nost Triglav pripomore k prepreče-
vanju nesreč in s tem tudi k prepre-
čevanju škoke - bodisi materialne 
bodisi nematerialne, ki nastane ob 
tem. Še vedno pa je na naših cestah 
dovolj nezgod, ki ne nastajajo zaradi 
slabih vozil ali luknjastih cest, am-
pak zaradi neobzirnosti in celo obje-
stnosti voznikov. Pri tem seveda ne 
pomaga nobena zavarovalnica in no-
bena mehanična delavnica ampak 
zgolj zavest vsakega voznika, da je le 
eden med številnimi udeleženci v 
prometu, ki se mora odvijati po dolo-
čenih predpisih. 

Ker smo na pragu šolskega leta 
morda ne bo odveč vnovično opozo-
riti na previdno in obzirno vožnjo, saj 
so žrtve prometa pogosto, žal, tudi 
otroci. 



LOVSKE PUŠKE NEKOČ IN DANES Piše ' 
Janež Hartman 

Prve lovske puške 
človek je lovec v svojem 

bistvu. Z lovom se ukvaija 
skozi ves svoj obstoj. Lovsko 
orožje - kot del lovnih pripo-
močkov - je bilo v začetku 
primitivno, sčasoma pa se je 
razvijalo in se vse bolj izpo-
polnjevalo. Tako je v sred-
njem veku razvoj orožja pri-
peljal do ognjenega strelne-
ga orožja in s tem tudi do -
puške. 

Pogoj za nastanek ognje-
nega strelnega orožja je seve-
da obstoj smodnika. Kdaj se 
je prvič pojavil smodnik in 
kdo je bil njegov izumitelj, 
ne vemo. Neizpodbitno pa 
je, da smo smodnik v 13. sto-
letju v Evropi že poznali (pr-
vi znani zapis o njem je izpod 
peresa angleškega meniha 
Rogeija Bacona, okoli 1260). 
V 14. stoletju se že pojavijo 
prve »prapuške«, nekakšni 
ročni topiči, ki pa so bili za-
radi svoje primitivnosti za 
lovske namene neuporabni -
predvsem so bili brezupno 
neprecizni. Do bistvene iz-
boljšave ročnega strelnega 
orožja pride v 15. stoletju, ko 
začno izdelovati orožja na 
netilni mehanizem z zažiga-
lom. Sedaj strelcu ni bilo več 
treba ročno prižigati smod-
nika v cevi, pač pa je to s 
strelčevim potegom za pose-
ben vzvod opravil v »peteli-
na« vpeti stenj (lunta) - ki pa 
ga je moral strelec nekaj 
pred tem seveda sam prižga-
ti. . . Kasneje so vzvod zame-
njali s sprožilcem in orožje je 
počasi dobivalo obliko pu-
ške, kot jo poznamo danes. 

Puške na netilni mehani-
zem z zažigalom so v vojaške 
namene uporabljali vse v 18. 
stoletje, za lov pa niso bile 
kaj prida uporabne; samo-
strel je bil - vse do pojave 
pušk z netilnim mehaniz-

mom na kolesce - za lovske 
potrebe bistveno primernej-
še orožje predvsem zaradi 
večje preciznosti zadevanja. 

Puške z malo prej omenje-
nim netilnim mehanizmom 
na kolesce so začeli izdelova-
ti v začetku 16. stoletja. Mno-
go jih izvira iz nemških de-
lavnic, na primer iz Aug-

sburga. Njihova izdelava je 
bila dokaj zahtevna in draga, 
saj je bila konstrukcija pre-
cej zamotana. Njih delovanje 
pa je nekako takole: strelec s 
posebnim ključem navije 
kolesni mehanizem in odpne 
petelina, s čimer je puška 
pripravljena na strel (če je 
seveda nabasana); ob sproži-
tvi podrgne v petelina vpeti 
pirit (železov kršeč) ob vrte-
če se kolesce in ob drgnjenju 
nastali snop isker vžge 
smodnik v cevi. Večina pušk 

na kolesce je bilo risanic, to-
rej so imele v notranjosti ce-
vi spirale za vodenje krogle 
in so jih zato lahko uspešno 
uporabljali za lov na »visoko 
divjad«, kot na primer divje 
prašiče ali jelene. 

Tudi v naših krajih so bile 
lovske puške z netilnim me-
hanizmom na kolesce med 
plemstvom zelo v čislih in 
uporabljah so jih še dolgo po 
uvedbi sodobnejših načinov 
vžiganja strelnega orožja. 

IZŠLA JE KASETA 

ZLATA HARMONIKA 
z najboljšimi posnetki teltmovanja harmonikarjev 
na diatoničnih harmonikah (frajtonaric) na Lju-
bečni pri Celju. 

Kupite jo lahko v oglasnem oddelku Novega ted-
nika in Radia Celje ali naročite po povzetju na 
naslov: Novi tednik, Trg V. kongresa 3a, Celje 

POSEBNO OBVESTILO! 
Obveščam vse paciente in kliente, da v 
Zdravstvenem domu v Celju preneham z delom 
profesionalne medicinske pedikure in masaže dne 
24. avgusta in začnem 14. 9. 1985 v Hotelu Celeia v 
Celju nasproti nove avtobusne postaje. 

Delovni razpored: od 8. do 15.30 ure 
14. 9. 1985., 28. 9., 12. 10., 9. 11., 23. 11., 14. 12., in 
28. 12. 1985. Cenjenim strankam pr iporočam svoje 
usluge. 

Str. med. d. pediker m. 
Franci Hrušovar 

SREDNJA TEHNIŠKA SOLA 
MARŠALA TITA 
Pot na Lavo 22, CELJE 

Razpisna komisi ja 

objavlja 
naslednja prosta dela in naloge: 

1. učitelja elektrotehniških 
predmetov 
pogoj: dipl. el. ing., šibki tok. 

2. laboranta za kemijo 
- določen čas 

pogoj : kemijski tehnik. 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjeva-
ti še pogoje določene z zakonom o usmerjenem 
izobraževanju in ZZD. 

Prijave z dokazil i o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 
dneh od dneva objave razpisni komisij i Srednje teh-
niške šole, Pot na Lavo 22, Celje, p.p. 90. 

Kandidate bomo obvestil i o izidu razpisa v 15 dneh, 
po končanem času za prijave. 

Z NOVIM TEDNIKOM 
TUDI NA MORJU 

Novi tednik poiščite 
v Vjesnikovih kioskih 





Slaba telesna drža naših šolarjev 
Počitnice so zlat čas za naše otroke -

izkoristimo jih, dragi starši, za to, da se 
otroci razgibajo, okrepijo telo in prido-
be zdrav apetit. Vendar ni naloga nas, 
staršev, le ta, da kupimo fantu v začet-
ku počitnic kolo in rečemo: »vozi se, 
koristilo ti bo.« Najdimo si vsak dan 
urico časa - igrajmo se skupaj z otroki 
pozabljene igre na travi! Pojdimo vsak 
vikend v naravo - na pohod peš ali s 
kolesom! Ne bo predrago, okrepili se 
bomo vsi in prav gotovo zbližali! Ne 
recimo, da nimamo časa: otroci nas 
potrebujejo danes - jutri bodo že oni 
odrasli. 

Izkoristimo otrokove počitnice in 
svoj dopust za res pravo rekreacijo na 
svežem zraku: ob morju ne poležavaj-
mo na soncu; ogrelo in opeklo nas bo 
tudi mimogrede, med badmintonom, 
mini golfom, tenisom. Tekmujmo za 

šalo v plavanju s svojimi otroki - po-
mladili se bomo in otroci bodo uživali 
v tekmi! 

Otroci danes v šoli in doma več sedi-
jo kot pred desetletji, zato je narašča-
nje slabih drž razumljivo. Bodimo ra-
zumni in jih usmerjajmo v take svo-
bodne aktivnosti, med katerimi se bo-
do telesno krepili! V športu si mlado-
stniki krepijo ne le telo, pač pa tudi 
samozavest. 
2. Oprema šolskih prostorov 

Pomembno je, da sedi šolar v pravil-
no visoki klopi, ker sedi pet, šest, celo 
sedem ur vsak dopoldan. Vemo, da so 
v istem razredu učenci, ki se kljub isti 
starosti razlikujejo v višini za 20 centi-
metrov. Torej ne morejo biti vse klopi 
v razredu enako visoke. Tovarne pohi-
štva izdelujejo zato mize in stole za 
šolske prostore v petih različnih di-
menzijah: od najmanjših za najnižje 

prvčke do največjih za najstnike. Vod-
stva šol dobro vedo, da obstajajo točni 
normativi za opremo učilnic (npr. v 1. 
razredu OŠ mora biti 60% klopi tipa 1, 
40% tipa 2; v 2. razredu OŠ pa 16% tipa 
1 in 84% tipa 2). Žal pa naši šolarji še 
vedno sedijo v nepravilnih klopeh. 

Tudi kotiček za domače učenje bi 
moral »rasti« (velikost - višina mize in 
stola) z našim šolarjem vred. 
3. Razno 

Otroci, ki so jim zdravniki že ugoto-
vili slabo držo, naj se držijo navodil, ki 
jih dobijo. Če morajo delati vaje za 
hrbtenico, naj jih res delajo vsak dan! 
Splošni napotki: mnogo gibanja, pla-
vanja, odbojke, ležanje na tršem jogi-
ju, učenje na trebuhu leže, prekinjanje 
daljšega sedenja z razgibalnimi va-
jami. 

DR. DAMJANA PODKRAJSEK 
dispanzer za šolske otroke 

in mladino Celje 

ZDRAVILNE RASTUNE 
Lapuli 

Navadni lapuh (Tussilago farfara L.) raste pred-
vsem na ilovnatih tleh, zato ga srečujemo pogosto na 
svežih nasipih, na robovih ilovnatih jam, sicer pa na 
vlažnih mestih. 

Navadni lapuh je trajno zelišče s podzemeljskimi 
živicami. Že v komaj nastopajoči pomladi (včasih že v 
februarju) požene iz podzemske korenike z rožnatimi 1 
luskolisti porastle pokončne cvetne betve, katerih 
vsaka nosi en sam košček z rumenimi cvetovi. Šele 
dolo po cvetenju se razvijejo pritlični zeleni listi, ki so 
srčasto okrogli, nazobčani ali neznatno dlanasto 
deljeni ter 10 do 15 cm široki. Spodnja stran listov je 
polstena in bela. Na obdelanih tleh lapuh ni zaželen, 
ker se njegova podzemska stebla močno razraščajo v 
škodo kulturnih rastlin. 

Navadni lapuh vsebuje sluzi, ki s hidrolizo razpade v 
galaktozo in pentozo, inulin, grenčine (glikozid tussila-
gin), flobatanin, galno kislino, fitosterol, flobatanin-
,rudninske soli, vitamine itd. Tudi cvetovi vsebujejo 
sluzaste snovi, xanotofil, čreslovine, sledove eterič-
nega olja. 

Spomladi nabiramo cvetove, poleti pa liste. Rastlin-
ske dele je potrebno hitro posušiti, da ne izgubi 
naravno barvo. Cvetne glavice moramo nabirati brez 
pecljev in v obzir pridejo le razviti cvetovi. Zaradi 
velike obilice sluzi je navadni lapuh odlična zdravilna 
rastlina. Sluzi prevlečejo razdraženo sluznico, s tem pa 
se zmanjšajo dražljaji ter se s tem omilil refleks, ki v 
dihalih povzroči kašelj. Mehča tudi bronhialno sluz in 
olajša izkašljevanje. Zato je lapuhov čaj odlično zdra-
vilo za ljudi, ki imajo kronični krašelj. Njihova težava 
so pogosti bronhialni katarji, povezani z razširitvijo 
pluč (emfizem), ki se lahko vlečejo dolga leta in posta-
jajo hujši z začetkom hladnega letnewga časa. Tudi 
nekaterim astmatikom pomaga lapuhov čaj zgodaj zju-
traj, takoj ko vstanejo, da jimolajša izkašljevanje 
izločka, ki se nabere ponoči. V ta namen sipripravimo 
mešanico čaja iz enakih delov cvetov in listov lapuha, 
lučnika sleza in njivske preslice. Dve žlici te mešanice 
poparimo s pol litra vrele vode, pokrijemo in pustimo 
da se ohladi. Po želji sladkamo z medom. Potem 
pijemo čaj po požirkih čez dan, le zjutraj in zvečer pa 
spijemo po skodelico. 

Ponekod uporabljajo sveže lapuhovo listje za obloge 
prsnega koša. S tem se poveča znojenje, zmanjšajo se 
tudi bolečine pri dihanju. Lapuhov čaj pa pomirja tudi 
krče prebavil, popravlja apetit ter s tem krepi. Ljudska 
medicina pa uporablja čiste lapuhove liste tudi kot 
zdravilo za rane, praske in vrezline, pa tudi za zdravlje-
nje oteklin. Seveda lahko to uporabimo le v najnujnej-
ših primerih,^ ko si ne moremo pomagati z nobeno 
drugo rečjo. Če se namažemo s svežim sokom iz lapu-
hovega lista se lahko obranimo nadležnih komarjev. 

BORIS JAGODIČ 

HORTIKULtURNI KOTIČEK 

Divji izrastki na vrtnicali 
Nekaterim vrtnikom povzročajo divji izrastki pri vrt-

nicah precejšnje težave. Večkrat pa krivijo zato tudi 
vrtnarje, češ prodali so mi divjak namesto žlahtne 
vrtnice. Da ljudje tako mislijo, je krivo predvsem nji-
hovo slabo zanje o cepljenih vrtnicah. Te so namreč, če 
smemo tako reči, sestavljene iz dveh delov, divjaka 
(podlage-koreninskega vratu in korenin) ter žlahtnega 
dela nad zemljo. Vrtnica, pa naj ima še tako zveneče 
ime in lepo barvo, se razvije v lep, košat grmiček poln 
barvitega cvetja šele, ko jo cepimo na podlago divje 
vrtnice - šipka, oziroma na razne tipe šipkov. Nece-
pljen šipek se razraste v mogočen grm. Le na taki 
podlagi zaživijo in se razrastejo bogato cvetoče sorte. 
Podlaga daje duška svoji moči s tem, da požene včasih 
lak divji poganjek ali izrastek. Tega je treba čimprej 
odkopati, da vidimo, kje je začetek njegove rasti in ga 
tam odtrgati (odčesniti). Ne smemo pa ga odrezati kar 
tik pri zemlji, ker bodo iz odrezanega poganjka pognali 
novi, številnejši poganjki. Če tega divjega poganjka ne 
bi odstranili (ko je še čisto mlad), bi kmalu s svojo 
bujno rastjo, ogrozil normalno rast ali pa celo obstoj 
žlahtne vrtnice. Po daljšem času pa bi jo povsem izpo-
drinil in prerasel ter v drugem letu pričel že sam cve-
teti, seveda povsem preprosto kot pač cvete šipek. No 
in potem se lastniki teh rožnih grmov čudijo: kupil 
sem lepo, žlahtno vrtnico, k i je leto ali dve lepo cvetela, 
sedaj pa je kar naenkrat postala divja. Ali pa dolžijo 
vrtnarje, češ, da so jim prodali divjak. 

Seveda pa divji izrastek ni tako lahko prepoznati, 
posebno takrat ne, ko je še zelo mlad. Naj navedemo 
nekaj preprostejših razpoznavnih znakov: 

1. Divji izrastki odganjajo le pod cepljenim delom 
ali iz zemlje. To so koreninski poganjki. 

2. Poganjki so svetlo zeleni, ravni, ne končujejo se s 
popkom, oziroma cvetom in so pogosto obrasli z bodi-
cami (pri nekaterih žlahtnih tipih bodic ni). 

3. Listi so svetlo zeleni, brez leska in so sedemper-
nati, pri žlahtnih vrtnicah pa le pet pernati. 

Kako pogosto izrastki odganjajo je delno odvisno od 
tega, če je vrtnica preplitvo posajena in od vrste pod-
lage, na katero je cepljena. Bolje je, če so vrtnice 
posajene globlje, bi celo rekli, pregloboko kakor pre-
plitvo. Ko jih sadimo na novo pa morebitne divje 
poganjke skrbno izrežemo, če niso to storili že vrtnarji. 

HORTIKULTURNO DRUŠTVO CELJE 

LJUBLJANSKA BANKA 
SPLOŠNA BANKA CELJE 
delovna skupnost 
daje popravek k pogojem razisa, objavljenem dne 
8. 8. 1985 in pravilno glasi: 

- visoka ali višja izobrazba 
ekonomske, organizacijske, pravne 
smeri. 

Ostali pogoj i ostanejo nespremenjeni. 

ZLATA HARMONIKA 
LJUBEČNA 85 
Polfinalno tekmovanje, sobota, 31. 8. ob 16. uri na 
Frankolovem (po tekmovanju zabava na kateri bo 
igral ansambel Savinjskih 7) 
Finalno tekmovanje, nedelja, 1. 9. ob 15. uri pri 
Gasilskem domu Ljubečna 
Vabljeni 

RECEPT VEDNA 
Savinjsici matevž 

Potrebujemo: en kilogram prekajenih rebrc, pol kilo-
grama fižola, pol kilograma krompirja, dve čebuli, dva 
stroka česna, žlico masti. 

Prebran, opran in čez noč namočen fižol skuhamo z rebrci 
do mehkega. Krompir skuhamo posebej. Reberca odstra-
nimo in fižol zmešamo s krompirjem in zmečkamo. Zmeč-
kanina se imenuje matevž. Jed je podobna pire krompirju. 
Matevž damo v primerno skledo, ga zabelimo s prepraženo 
čebulo in obložimo z zrezanimi rebrci. 

Zraven ponudimo repo ali zelje. 

ZOŠ TOZD Glasbena šola Celje, 
razpisuje vpis novih učencev, 
ki se v šolskem letu 1985/86 vpisujejo izkl jučno v 1. 
razred osnovne šole (predpis Zakona o Glasbenih 
šolah). 
Izjemoma je dovol jen vpis nekoliko starejšim 
fantom za učenje trobi l in nekaterih pihal. 

Izjemoma je tudi dovoljen vpis otrok v starosti 6 let 
(mala šola), če kažejo izjemne glasbene 
dispozicije, znajo pisati in čitati ter imajo osnovne 
delovne navade. 

Sprejemni preizkus in vpis novih učencev bo v 
sredo. 4. septembra in v četrtek, 5. septembra 
1985, med 9. in 11. uro ter med 14. in 16. uro. 

Lestvici Radia Celje 
Zabavne melodije: 

1. EVERV TIME YOU 0 0 AWAY - PAUL YOUNG 
2. PARADNI TANGO - AGROPOP 
3. SERENADA - KRUNOSLAV SLABINAC 
4. VVOULD I LIE TO YOU - EURYTHMICS 
5. A VIEV TO A KILL - DURAN DURAN 
6. MODRE OČI - F PLUS 
7. I LOVE YOU - ČUDEŽNA POLJA 
8. TOGETHER IN ELECTRIC DREAMS - GIORGIO 

MORODER WITH PHILIP OAKEY 
9. NAVALI NAROD NA GOSTILNE - JANEZ BONČINA 

BENČ 
10. S H O U T - T E A R S FOR FEARS 
Lestvica zabavnih melodij je na sporedu Radia Celje 
vsako soboto ob 17.15 uri. 

DomaČe melodije: 
1. TAM KJER NEKOČ JE VETER ZIBAL KLASJE -

ŠKOBERNE 
2. ČEZ PLOT - ŠIK 
3. ZIMSKA NARAVA - VESELI HMELJARJI 
4. SMEJOČI MEH - KLAVŽAR 
5. ZAIGRAJ HARMONIKA - OTAVlO BRAJKO 
6. SAVINJSKI GAJ - VESELI VANDROVCI 
7. SONCE SIJE ZA VSE LJUDI - DOVŽAN 
8. VSAK LETNI ČAS IMA DOBER GLAS - STARE 
9. PRIJATELJEV ROJSTNI DAN - NOVI PRIJATELJI 

10. MAMA, PRIHAJAM DOMOV - SLAK 
Lestvica domačih melodij je na sporedu Radia Celje 
vsak ponedeljek ob 17.15 uri. 

KUPON 
lestvica zabavnih melodij 

izvajalec — — 

lestvica domačih melodij 

izvajalec 

ime in pri imek — 

naslov — 

Nagrajenca: Branka Gajšek, Grobe!no 38 
Nevenka Jelene, Ul. Moše Pijade 26^ Celje 

Pišite na naslov: Novi tednik-Radio Celje, 
Trg V. kongresa 3a, Celje 
Vsakič nagrada - velika plošča, ki jo izžrebanci izberejo 
v prodajalni MELODIJA v Celju. 

RADIO C E U E . y i ^ l s 
ČETRTEK, 29. 8.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 

vmes ob 8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 9.30 Esperanto 
10.00 Zaključek sporeda; 15.10 Obvestila, 16.00 Čestitke ir. 
pozdravi, 16.30 Kronika, 17.00 V živo, 18.00 Zaključek spo 
reda. 

PETEK, 30. 8.: 8.00 Poročila, 9.05 Petkov mozaik, vmes ol: 
8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 9.30 Žveplometer, 10.0( 
Zaključek sporeda, 15.00 Poročila, 15.10 Obvestila, 16.(M 
Čestitke in pozdravi, 16.30 Šport ob koncu tedna, 17.0(1 
Kronika, 17.15 Mladi mladim, 18.00 Zaključek sporeda. 

SOBOTA, 31. 8.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
vmes ob 8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 9.05 Kuharski 
kotiček, 9.15 Koledar prireditev, 9.30 Filmski sprehodi, lO.OO 
Zaključek sporeda. 15.00 Poročila, 15.10 Obvestila, 16.00 
Čestitke in pozdravi, 17.00 Kronika, 17.15 Lestvica zabavnih 
melodij, 17.45 Kulturni feljton, 18.00 Zaključek sporeda. 

NEDELJA, 1. 9.: 10.00 Poročila, 10.10 Obvestila, 10.30 KeK 
čevi prijatelji, 10.45 Vedno lepe melodije, 11.00 Žveplometer 
(ponovitev), 11.30 Kmetijska odd^a, 12.00 Poročila, 12.15 
Literarna oddaja, 12.30 Iz domačih logov, 13.00 Čestitke in 
pozdravi, 15.00 Zaključek sporeda. 

PONEDELJEK, 2. 9.: §^00 Poročila, 8.05 Športno dopoldne 
vmes ob 8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 10.00 Zaključek 
sporeda, 15.00 Poročila, 15.10 Obvestila, 16.00 Čestitke in 
pozdravi, 16.30 Reportaža, 16.45 Nove plošče, 17.00 Kronik^ 
17.15 Lestvica domačih viž, 17.45 Športni pregled, 18.01' 
Zaključek sporeda. 

TOREK, 3. 9.: 8.00 Poročila, 8.05 Iz sveta glasbe, vmes ob 
8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 10.00 Zaključek s p o r e d a 
15.00 Poročila, 15.10 Obvestila, 16.00 Čestitke in p o z d r a v i ' 
16.30 Srečanje z leti, 17.00 Kronika, 17.15 Iz arhiva resn^ 
glasbe, 17.45 Iz delovnih organizacij, 18.00 Zaključek spO' 
reda. 

SREDA, 3. 9.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami, vmê  
ob 8.30 Obvestila, 9.00 Druga poročila, 9.30 Koledar p r i r e d i -
tev, 10.00 Zaključek sporeda, 15.00 Poročila, 15.10 Obvestil̂ ' 
16.00 Čestitke in pozdravi, 16.30 Iz krajevnih s k u p n o s t i ' 
16.^ Iz zakladnice zborovske glasbe, 17.00 Kronika, 
G l ^ e n e vzporednice, 17.45 Aktualno, 18.00 Zaključek spo-
reda. 









Koši in liošifi 
mojstra iz Luč 

Pred leti, ko je šel Bogo 
Skupin iz Luč v pokoj, se mu 
še sanjalo ni, da bo poslej 
zaposlen od jutra do večera. 
Ves se je posvetil domačim 
živalim in pletenju košev in 
košar. Radi jih nosijo pri 
kmečkih opravilih sosedje in 
zadnje čase se za pletene 
mojstrovine zanimajo tudi 
turisti. Zato se je Bogo Sku-
pin tudi »specializiral« za 
pletenje majhnih koškov, v 
katere je mogoče postaviti 
lončnice s cvetjem, da krasi-
jo okenske police. 

Foto: EDI MASNEC 

Dvojna ribišiia sreča 
Francka in Ivan Tkavc iz Žalca sta v Šmartinskem jezeru v soboto, 15. avgusta ulovila 

vsak svojo trofejo: žena krapa z dolžino 70 centimetrov in težo 7 kilogramov, mož pa 85 
centimetrov dolgega luskinarja, ki je tehtal kar 13 kilogramov. 

S A N D I U D E R M A N 

Spoznanje kruto nas je postavilo na tla 
no pravzaprav, konkretno v »bano« 
a pest soli se le toliko pozna 
da kar doma morje slano imamo... 

ZLATA HARMONIKA 
LJUBEČNA 85 
Polfinalno tekmovanje, sobota, 31. 8. ob 16. uri na 
Frankolovem (po tekmovanju zabava na kateri bo 
igral ansambel Savinjskih 7) 
Finalno tekmovanje, nedelja, 1. 9. ob 15. uri pri 
Gasilskem domu Ljubečna 
Vabljeni 

Poletna srhljlvka 
AU kako Je gorelo v Makarski 

Letošnji poletni »krik mo-
de« so požari ob jadranski 
obali. Doživeti to v živo, je 
enkraten in, upam, nepono-
vljiv prizor, ob katerem 
spoznaš, kako lepo je ži-
veti . . . 

Za začetek si predstavljaj-
te tri bivše brucke, ki se zbe-
rejo na celjski železniški po-
staji. Vsaka nosi na hrbtu 
dvajset kilogramov težak na-
hrbtnik, v katerem je gotovo 
pol stvari takšnih, ki bi lah-
ko mirno ostale doma. Po za-
nimivi nočni vožnji do Spli-
ta, se od tam odpravimo z 
avtobusom do Makarske. Se-
veda prispemo na cilj v naj-
večji vročini in ob novici, da 
je do kampa pol ure hoda, 
skorajda omedlimo. Ker ne 
moremo taboriti kar na avto-
busni postaji, vzamemo pot 
pod noge. V znoju lastnega 
telesa hodimo ob plaži, kjer 
se ljudje veselo hladijo v 
moiju, tu in tam pa kakšen 
pametnjakovič za nami po-
šlje »inteligentno« pripom-
bo. Končno prispemo do 
kampa Celjskega centra za 
mladinski turizem. Mimo-
grede, v kampu letuje bolj 
malo Celjanov. 

Sledilo je postavljanje šo-
tora. V trenutku se je okoli 
nas zbrala skupina moških 
»strokovnjakov«, ki so prišli 
gledati »čudež«, namreč, ka-
ko tri smrklje postavljajo šo-
tor. Seveda so bili polni na-
svetov, ki pa jih v praksi niso 
bili voljni pokazati. Toda šo-
tor je bil v pol ure postavljen. 
Nekaj dedcev je kar zazijalo, 
večina pa se je užaloščena 
pobrala stran. 

Naslednje jutro so nas pre-
budili sončni žarki in po 

umivanju v mrzli vodi, smo 
pohitele na plažo. Okoli tret-
je ure popoldne so se oglasili 
želodci, zato smo samou-
pravno sklenile, da bo po-
trebno nekaj pojesti. To smo 
uresničile v bližnjem kiosku, 
kjer smo se za malo denarja 
dobro najedle. Malo smo še 
posedele, ko smo zagledale, 
kako se nenadoma vsi podijo 
k šotorom. »Mogoče pa je 
požar,« smo se »duhovito« 
pošalile in se počasi odpravi-
le na plažo. Takrat so že pri-
čele zavijati sirene. Prehite-
vati so nas pričeli moški, ki 
so bih oboroženi s sekirami, 
lopatami. . . 

»Očitno je res požar,« smo 
zopet samoupravno in zelo 
pametno ugotovile. Ko smo 
prišle do prostora kjer smo 
se sončile, smo se ozrle v 
bližnji hrib, kamor so vsi gle-
dali. In res smo imele kaj vi-
deti! Polovica hriba je bila v 
ognju. Stvar je postala resna, 
zato smo se odločile, da gre-
mo tudi me v šotor, kjer smo 
pričele pospravljati stvari. 
Ljudje, ki so prišli na tabor-
jenje z osebnimi avtomobili, 
so množično odhajali. 

Nenadoma smo se spom-
nile, da bi bilo pametno vzeti 
iz recepcije osebne izkaznice 
za primer, če bi ponoči mora-
li na hitro zapustiti kamp. To 
nalogo sem prevzela jaz. V 
recepciji sem srečala dobro 
razpoložene uslužbence, ki 
so ob svečah zbijali šale. Na 
mojo prošnjo, naj mi vrnejo 
osebno izkaznico, so se le ve-
selo nasmejali, eden pa meje 
celo potolažil z besedami: 
»Eh, kaj boš z osebno izkaz-
nico, saj je morda sp l̂oh ne 
boš več potrebovala.« »Poto-
lažena« sem odšla. 

V Makarski se je že popol-
noma stemnilo. Tisti, ki še 
niso zapustili kampa, so od-
šli na plažo, od koder je bil 
dober razgled na področje, 
kjer je še vedno divjal požar. 
Tudi me smo jim sledile in 
ponovno imele kaj videti. Iz 
nedolžnega požarčka se je 
razvil pravi pravcati požar, 
ki se je čez magistralo razši-
ril v sosednji hrib. Od nas je 
bil oddaljen le kakšna dva 
kilometra. Na srečo je veter 
pihal v nasprotno smer, tako 
da se je proti kampu požar 
širil le počasi. Veter je posta-
jal vedno močnejši, pričelo 
je grmeti, nebo pa so parali 
bliski. Vse skupaj je postaja-

lo grozljivo. Dobra volja nas 
je popolnoma minila ob po-
gledu na paniko, ki je vlada-
la. Pri recepcijah sosednjih 
kampov se je gnetlo ljudi, ki 
so zbirali svoje dokumente 
in odhajali. Le v Celjskem 
kampu so uslužbenci ob de-
vetih vestno zaprli recepcijo. 
Toda to ljudi ni motilo, da ne 
bi vdrli v njihove prostore in 
jemali, kar je bilo njihovega. 

Takšne uspavanke, kot 
srno jo doživele to noč, še 
nismo bile deležne. Slišati je 
bilo vse od zavijanja siren 
(od česar so mi vstajali lasje), 
do grmenja, bučanja vetra, 
vžiganja avtomobilov, mo-
torjev, do narodnozabavne 
glasbe, s katero so si nekaj 
metrov proč vlivali pogum 
neki fantje. 

Nismo še uspele zaspati, 
ko se je nad Makarsko raz-
divjalo neurje. Dež, ki je pri-
čel najprej kapljati skozi šo-
torsko platno, je nenadoma 
pri stranskem oknu z vso 
močjo vdrl v šotor. V trenut-
ku sem imela mokro spalno 

vrečo, na blazini je bilo za 
nekaj centimetrov vode, sa-
ma pa sem bila do zadnjega 
vlakenca premočena. Kon-
čno se je okoli pete ure priče-
lo daniti. Tudi deževati je pr-
nehalo, čeprav so nebo še 
vedno prekrivali tamni obla-
ki. Tu in tam je bilo iz dalja-
ve še slišati zavijanje siren, 
okoli šeste ur pa je vse potih 
nilo. Prav zanimivo je bilo 
pogledati kamp, ki je bil na 
pol prazen in kot izumrl. Vse 
me je spominjalo na zgodbo 
o Trnjulčici . . . 

Odpravila sem se na plažo, 
ker me je zanimalo, kako je s 
požarom. Slišala sem pogo-
vore domačinov, ki so zatrje-
vali, da bi Makarske ne bilo 
več, če ne bi bilo ponoči dež-
ja. Področje, kjer je gorelo, je 
bilo žalostno. Vse je bilo čr-
no, sledu o zelenju ni bilo 
več. Veter je še vedno z nez-
manjšano močjo pihal in se 
poigraval z osamljenim čol-
nom, ki ga je od kdove kod 
odneslo. Strah in groza, ki 
sta tičala v meni še pred ne-
kaj urami, sta se pričela umi-
kati jezi in besu. V misli se 
mi je prikradla ena sama mi-
sel. Korčula, Fažana, Mljet. 
Cres, Makarska . . . toliko po-
žarov v enem samem polet-
ju. Je to res samo posledica 
nepazljivosti? 

NATAŠA GERKEŠ 

Obadji pilci 
VEMO so si dobro podkurili - s tovarno 

peči za centralno kurjavo. 

Pri servisu Libele so živo mejo nadome-
stili z brajdo. Usmeritev je prava. V polni 
rodnosti ne bo potrebno hoditi po pijačo 
v bližnje gostilne. 

Še dobro, da imamo poletni čas. Drugače 
bi gostinci v Celju zapirali gostilne že ob 
sončnem zahodu. 

V Cinkarni se bolj bojijo novinarjev kot 
občinskih mož. Z občinskimi možmi se še 
pogovarjajo, novinarjem pa že nekaj 
mesecev obljubljajo tiskovno konferenco. 

Toprove kombinezone za skakalce bodo 
morali najbrž uporabljati tudi nekateri 
gospdarstveniki, da bodo padci manj bo-
leči. 

OBAD 


